
• Long drain intervals
• Simplified maintenance
• Ageing protection
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Turbomachines gears - Regulation systems

    ت�ربیـنروغـــن    ت�ربیـنروغـــن

»دنیایاقتصاد«بهشما»قدرتپیشبینی«میدهد

روایت برکناری 
محرمانه

تغییر مدل 
واردات خودرو؟

دنیای اقتصاد: هرچند عنوان می شود دلیل کندی واردات 
خودرو به تامین ارز مورد نیاز برمی گردد، با این حال واقعیت 
این است که بخش مهمی از روند کند ورود خارجی ها به دخالت 
شدید دولت مربوط می شود. حالا پس از حدودا یک سال آزمون و 
خطا، سیاستگذار به این نتیجه رسیده است که سیاست دستوری 
در بازار وارداتی ها جواب نمی دهد و از همین رو قصد دارد به 
دخالت مستقیم خود در این بازار پایان دهد. به گفته برخی 
واردکنندگان، سیاستگذار به طور تلویحی وعده عدم دخالت در 

دور بعدی واردات را داده است.

دنیای اقتصاد: رئیس اتاق ایران در جمع اعضای هیات 
نمایندگان، در اولین سخنان رسمی خود در باب مجادلات 
انتخابات ریاست دوره دهم گفت حکم برکناری او با مهر 
»خیلی محرمانه« به اتاق ایران ارسال شده است. به گفته 
او، این در حالی است که وزرا تنها در مقام اعضای دولت 
می توانند از طبقه بندی اسناد استفاده کنند نه در کسوت 
اعضای شورای عالی نظارت. باوجوداین، او از این مساله 
خبر داد که در صورتی که قوه  قضائیه به اعتراض او ترتیب اثر 
ندهد، حکم را می پذیرد؛ اما هشدار داد رئیس بعدی نیز لزوما 

مطلوب دولت نخواهد بود.
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امروز در دنیای اقتصاد
صادرات 1.8 میلیون بشکه ای نفت ایران

»نیویورک تایمز« از استراتژی اسرائیل می گوید
تهرانی ها در قحطی سفر

جریمه بانک های خصوصی برای هیچ؟
سال سرنوشت ساز بایدن

جایگاه هوش مصنوعی در 2024
پل خلیج فارس به چینی ها می رسد؟
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32  صفحه     7000  تومان        
دوشنبه 29 آبان ماه 1402 

6 جمادی الاول  1445     20 نوامبر 2023
سال بیست ویکم     شماره 5878

سلاح ورزی سرانجام واکنش رسمی نشان داد
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زندهبادنابازار!

این روزنامه همواره نســبت بــه خطر مداخلــه در بازارهــا، تخریب 
سیگنال های قیمتی، محدودسازی انتخاب آزاد افراد و آثار ناشی از این 
سیاست ها یعنی اختلال در رشد اقتصادی، کاهش رفاه شهروندان و 

همین صفحهگسترش فقر هشدار داده است.

دکتر پویا جبل عاملی

سبدهایخالیوکتابهایقسطی
کتاب از سبد هزینه خانوارها حذف می شود. کارشناسان دلایل مختلفی 
را عنوان می کنند؛ اما مهم ترین دلیلی که بیشتر مطرح می شود، سر 
به فلک گذاشــن قیمت کتاب اســت. کتاب خوان ها، دانشجویان و 
پژوهشگران بیش از همه روزهای سختی را می گذرانند. خیلی  از آنها 
مجبورند به خرید کتاب های قســطی رو بیاورند. ســایت های فروش 

قسطی از افزایش مخاطبان کتاب قسطی خبر می دهند. 

جاماندگیاززنجیرهتامین
بررسی ها نشان می دهد ارتباط زنجیره ای بین فعالیت های تولیدی 
در ایران به طور کامل شکل نگرفته است و به همین علت، کشورهای 
رقیب در تجارت جهانی در فعالیت هایی که ایران در آنها مزیت نسبی 
دارد، سهمی به مراتب بالاتر را در بازارها از آن خود کرده اند. جدیدترین 
گزارش ارائه شده در کمیسیون صنایع اتاق ایران حکایت از جاماندگی 

کشور از زنجیره ارزش جهانی دارد.

گزارش

تحلیل
 صفحه8

 صفحه3

گفت وگو

 صفحه19

تحلیل

سرمقاله

 صفحه7

رونماییازآخریندستاوردهاینظامی
صفحه2بازدید یک و نیم ساعته فرمانده کل قوا از نمایشگاه نیروی هوافضای سپاه

بده بستان برسر بازنشستگان
دنیای اقتصاد: بر اســاس مصوبه روز گذشته مجلس در لایحه 
برنامه هفتم توســعه، ســن بازنشســتگی براي کاهش ناترازی 
صندوق های بازنشســتگی افزایش یافت. بر این اســاس ســن 
بازنشستگی برای آقایان ۶۲سال و برای خانم ها ۵۵سال تعیین 
شد. افزایش سن بازنشستگی نگرانی هایی را در میان شاغلان 
ایجاد کرده و انتقاداتی نسبت به این مصوبه به وجود آورده است. 
بر اســاس شــنیده های خبرنگار »دنیای اقتصاد« در راهروهای 
مجلــس، علت موافقــت مجلس با افزایش ســن بازنشســتگان 
به دلیل توافــق انجام شــده میان دولــت و مجلس بــود. بر این 
اساس دولت افزایش حقوق بازنشستگان را به شرط افزایش سن 

بازنشســتگی پذیرفت و همین امر موجب رای مثبت به افزایش 
سن بازنشستگی شد. مسعود پزشکیان، عضو کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم توسعه در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« تصریح کرد: 
با روندی که ما می رویم نمی توان با 30سال کسی را بازنشست 
کرد و سال ها به او حقوق بازنشستگی داد. این در حالی است که 
صندوق بازنشستگی باید بتواند دخل و هزینه خود را دربیاورد. 
او به دلایل ناتوانی صندوق های بازنشستگی اشاره کرد و ادامه 
داد: دلیل اول این است که در صندوق های بازنشستگی شاهد 
سوءمدیریت هستیم. دلیل دیگر نیز این است که صندوق با روش 

پرداخت کنونی امکان پرداخت حقوق را ندارد.

دنیای اقتصاد: موج هــای تورمی در ســال های اخیر، ذائقه 
سرمایه گذاری ایرانی ها را تغییر داده اســت؛ به نحوی که سهم 
سرمایه گذاری ها در دارایی های غیرمولد در دوسال اخیر بیشتر 
شده است. روز گذشــته مرکز افکارســنجی دانشجویان ایران 
»ایســپا«، نتایج  نظرســنجی درخصوص مقصد سرمایه گذاری 
ایرانی ها را منتشر کرد. ســوال این بود که »درصورت داشــن 
پس انــداز، ترجیــح می دهیــد آن را چگونه مدیریــت کنید؟« 
حدود دو ســال قبل، این نهاد نظرسنجی مشابهی انجام داده 
بود که مقایسه نتایج نظرســنجی در این دو سال نکات جالبی 
را منعکس می کند. در مهرماه ســال140۲، حدود یک ســوم 
ایرانی ها )33.3درصد( تمایل به سرمایه گذاری در بازار زمین و 
مسکن داشتند. در آبان1400 نیز انتخاب اول سرمایه گذاری 
ایرانی ها بازار ملک بود، با این تفاوت که در آن زمان 37درصد 
از پاسخ دهندگان به این نوع سرمایه گذاری رای مثبت دادند. 
شــاید رکود قیمتــی در ماه های اخیــر یا حجم بــالای سرمایه 
مورد نیــاز برای ورود به بازار مســکن در ریــزش رای دهندگان 

ســهم داشــته اســت. نکته قابل توجه دیگر، افزایش علاقه به 
سرمایه گذاری در طلا و سکه است. درحالی که در سال1400، 
تنها 10درصد مردم مایل به خرید طلا بودند، پس از دو ســال 
این رقم به حدود ۲1درصد رشد کرده است. به نظر می رسد که 
افزایش جذابیت طلا به عواملی نظیر »بازدهی بالا در مقایسه با 
تورم«، »سهولت خرید و فروش در قیاس با ملک و دلار« و »امکان 
سرمایه گذاری با حداقل سرمایه« بازمی گردد. نکته مهم دیگر 
اینکه در سال1400، حدود ۲3درصد از افراد پاسخ دادند که 
پس انداز خود را صرف »اشتغال و کارآفرینی« می کنند، اما این 
رقم در سال140۲ به 1۵درصد کاهش یافته است. سوال مهم 
این اســت که در این دو ســال چه عاملی از محبوبیت و انگیزه 
سرمایه گذاری در اشتغال و کارآفرینی کاسته است؟ همچنین 
بر اساس این نظرسنجی تمایل به سرمایه گذاری در بانک ها نیز 
نسبت به دوسال قبل رشد داشته و به 1۵درصد رسیده، اما نظر 
ایرانی ها برای سرمایه گذاری در بورس تنها 1.3درصد بوده که 

نسبت به دو سال قبل تغییری نداشته است.
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ذائقه پس انداز ایرانی ها در 2 سال اخیر چه تغییری کرده است؟

پناهگاهسرمایهها
درحملهتورمی

این روزنامه همواره نســبت به خطر مداخله در بازارها، 
تخریب سیگنال های قیمتی، محدودسازی انتخاب آزاد 
افراد و آثار ناشی از این سیاست ها یعنی اختلال در رشد 
اقتصادی، کاهش رفاه شهروندان و گسترش فقر هشدار 
داده اســت. با وجود این، دریافت تحریریه ما از عملکرد 
دولت ها در دو دهه گذشــته آن بوده که گویی مجریان با 
درک این هشــدارها و همراهی با آن، بنا بر ضرورت هایی 
اقدام به مداخــلات قیمتــی می کردنــد و در عین حال 
اراده ای برای بسط سیستماتیک قیمت گذاری نداشتند 
و می دانستند این امر می تواند برای اقتصاد مخرب باشد. 
اما درباره دولت ســیزدهم، قصه متفاوت اســت. به نظر 
می رسد که هم در مقام نظر، مجریان اعتقادی به رهیافت 
سیگنال قیمتی بازار برای تعادل بخشی به اقتصاد ندارند 
و هم در مقام اجرا به شکل فزاینده ای بر آن هستند که با 
قوه قاهره کل سیستم تولید، مصرف و توزیع را زیر سیطره 
دولت و به شکل اداری به پیش برانند. این رخداد تازه ای 
است. فرق است بین اینکه مجریان درک کنند که قاعده 
باید بر مبنای بازار باشد و اســتثنائا بخواهند مداخلاتی 
داشــته باشــند تا اینکه فکر کنند، اصولا بــازار رهیافت 
درستی برای اقتصاد نیست. فرق است بین اینکه دریابی، 
سیستم قیمتی عامل تضمین کننده پایداری عرضه کالا و 
نشان دهنده خلأ ها در اقتصاد است که با انگیزه سودآوری 
موجبات رشد اقتصادی را در سطح کلان ایجاد می کند 
و اســتثنائا و به طور موقت باید به این ترکیب دست زد تا 

اینکه فکر کنی، بازار و بازیگران آن عامل تورم و مصیبت 
برای اقتصاد هستند و اگر دولت صادق و اجرایی جای آن 

بنشیند، مشکلات رفاهی مردم حل می شود! 
از بازارهای انــرژی چون برق گرفته تا بــازار پول و بازار 
دارایی ها چون ارز و خودرو و کالاهای ضروری چون دارو 
و گوشــت و غلات و نان تا بازار حمل ونقل و شیرخشک و 
لاســتیک و... شــاهد تخریب عملکرد و معاملات آزادانه 
فعالان اقتصادی هستیم و هر روز نیز بر این لیست اضافه 
می شــود. در عین حال که انواع و اقسام ســامانه ها، در 
پشــت هریک از این اقدامات اداری قــرار دارد که باعث 
کندی و بوروکراســی بیشــتر برای بازیگــران هر صنعت 
می شود. تقریبا می توان یک الگوی ثابت را برای مداخله 
دولت در صنایع مختلف بیان کرد. دولت به تولیدکننده 
می گوید، مواد اولیه را از چه کســی و با چه قیمتی بخر؛ 
محصولت را به چه کســی و با چه قیمتی بفروش. در یک 
کلام در این سازه، نه بازاری هست نه سیگنال قیمتی. تنها 
شانس اقتصاد ایران آن اســت که به موازات این نابازار و 
شبکه رسمی، خود به خود بازار غیررسمی به وجود می آید 
و در آن کشف قیمت می شود. از همین رو، صنعتگران با 
آن قیمت های کشف شده، به چانه زنی با نهادهای دولتی 
می پردازند تا اندکی الگوی خــود را تعدیل کنند. هرقدر 
سرعت تعدیل کمتر باشــد و هرقدر دولت توانسته باشد 
جلوی تشکیل بازار و کشــف قیمت غیررسمی را بگیرد، 
اختلال در تولید آن کالا بیشــتر می شود و کمبود بیشتر 

نمود می یابد.
نکته بارز دیگر آن است که در بسیاری از این نابازارها، 
نهادهای رسمی یا بخشی از آنها یا عوامل و مجریانشان 
از رانت قیمت دستوری و کشــف قیمت غیررسمی بهره 
می برند و از این رو به شکل فزاینده ای حاضر به برداشن 
این نابازار نیســتند و در عین حال وجود آن را برای حفظ 
منافع ملی ضروری می دانند. داســتان اما زمانی به طور 
هولناک، طنزآمیز می شود که نهادهای رسمی برای بهره 
بردن از رانت ایجادشده، با یکدیگر به رقابت می پردازند. 
طوری که اساســا مشــخص نمی شــود متولــی کنونی 
نابازار چه کسی است؟ ممکن اســت این هفته یک نهاد 
باشــد و هفته دیگر نهادی دیگر. آن چنان کــه در قضیه 
خودرو شاهدش هســتیم که از صمت و سازمان حمایت 
و شــورای رقابت و بورس متولی دارد و اینان هر یک برای 

به دست گیری نابازار با هم رقابت می کنند!
خطر برســاختی که از دل این نابــازار در حال نمایان 
شدن اســت، به یغما بردن سودآوری ناشــی از خلاقیت 
برای بنگاه های تولیدی و نابودی انگیزه آنان برای فعالیت 
اســت. به عبارت دیگر، هر چه اعتقاد مجریــان به نابازار 
بیشــتر و قدرت بر هم زدن کامل کشــف قیمت به شکل 
رسمی و غیررسمی بیشتر باشد، احتمال کمبود کالاها، 
بالاتر می رود. این ریسک از آنچه فکر می کنیم به اقتصاد 
ما نزدیک تر است و عامل آن بیش از هر مساله ای به نگاه و 

تفکر مجریان کنونی بازمی گردد.

زنده باد نابازار!
دکتر پویا جبل عاملی

بحرانبزرگشهرهایکوچک
تورم اجاره مسکن در شــهرهای کوچک به شکل محسوس بیشتر از 
شهرهای بزرگ است؛ این فاصله یا بیش فعالی روند هزینه اجاره نشینی 
در شهرهای کم جمعیت مختص یکی دو سال اخیر نیست، اما در عصر 
جهش قیمت، چشمگیرتر شده است. بررسی های »دنیای اقتصاد« 
درباره این اختلاف سرعت رشد اجاره بها نشان می دهد، اجاره نشین ها 

در شهرهای کوچک به دو علت شرایط متفاوتی دارند.

تجارتجهانیدرخدمترفاه
مبارزه با فساد خطرناک است و  در کشــورهای در حال توسعه 
گاهی مبارزه با فساد ناممکن است و چه بسا این مبارزه به اعِمال 
خشونت از سوی گروه های سازمان یافته که منافعشان به مخاطره 
افتاده است، بینجامد. نگوزی اوکونجو که به تازگی رئیس سازمان 
تجارت جهانی شده است، در این گفت وگو  روایتی از تجربیات 

خود در این زمینه را به اشتراک می گذارد.
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دیپلمات

آنلاین

گزارش

امیرعبداللهیان در کمیسیون امنیت ملی  
چه گفت؟

ایسنا: ابوالفضــل عمویی، سخنگوی کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شــورای اســامی در توضیح جلسه    روز 
گذشته کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: »در جلسه 
فوق العاده کمیســیون، آقای امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه به 
منظور تشریح آخرین تحولات فلســطین و اقدامات وزارت خارجه 
در راســتای پیگیری توقف حمات رژیم صهیونیستی علیه مردم 
غزه حضور    پیدا کرد.«وی توضیح داد: »وزیر خارجه در این جلسه 
با تشریح رنج مردم غزه از ادامه جنایات جنگی رژیم صهیونیستی، 
بیان کرد که آمریــکا مهم تریــن حامی و شریک صهیونیســت   ها 
در کشــتار مردم غزه در اتاق عملیــات اسرائیل و هــم در مجامع 
بین المللی بوده و البته فاقد یک راهبرد اثربخش اســت.«عمویی 
اضافه کرد: »آقای امیرعبداللهیان با تاکید بر اینکه با ادامه جنایات 
رژیم صهیونیستی امکان توســعه درگیری متصور است، گفت که 
صهیونیست ها در مواجهه میدانی با مقاومت فلسطینی دستاوردی 
نداشــته اند. در حالی که گروه های مقاومت هوشمندانه در حال 
تنظیم فشار بر صهیونیست ها و حامیانش هستند و ظرفیت های 
فعال نشده زیادی وجود دارد.« سخنگوی کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی گفت: »وزیر امور خارجه به حمایت بین المللی 
افکار عمومی جهان از مظلومیت مردم فلســطین و مطالبه فوری 
آتش بس اشــاره و بیــان کرد که افــکار عمومی دنیــا دیگر تحمل 
جنایات صهیونیســت ها را ندارد و ادعاهای بشردوستی آمریکا و 
غرب در مجامع بین المللی بی اعتبار شــده اســت.« وی در پایان 
اظهار کرد: »در این جلسه اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس از مجموعــه فعالیت   های وزارت امــور خارجه در 
پیگیری حقوق مردم فلســطین و تاش بــرای توقف حمات رژیم 
صهیونیستی تقدیر و تشکر کردند و راهکارهای خود برای تقویت 

دیپلماسی ملی برای به ثمر رساندن تاش ها را ارائه دادند.«

تاکید ایران و روسیه بر آتش بس فوری
ایرنا: وزارت امور خارجه روســیه اعام کرد که بــه ابتکار طرف 
ایرانی، گفت وگوی تلفنی بین سرگئــی لاوروف، وزیر امور خارجه 
فدراســیون روســیه و حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
ایران انجام شــد که تاکید بر آتش بس فوری در غــزه از محورهای 
آن بود. در ایــن گفت وگو، توجه اصلی بــه وضعیت کنونی منطقه 
درگیری فلسطین و اسرائیل بود و طرفین، نگرانی خود را از تداوم 
درگیری مسلحانه در نوار غزه ابراز کردند. بنا بر این گزارش، وزیران 
امور خارجه روســیه و ایران در این تماس تلفنــی بر لزوم آتش بس 
زودهنگام و کمک فوری به جمعیت غیرنظامی آسیب دیده تاکید 
کردند. در این گفت وگوی تلفنی همچنین برنامه تماس های آتی 
تهران - مسکو و تعدادی دیگر از موضوعات در دستور کار دوجانبه 

و بین المللی مورد عاقه طرفین بررسی شد.

پیشنهاد جنگی رئیس    پیشین پنتاگون
ایسنا: مارک اسپر، وزیر دفاع پیشین آمریکا »پاسخ نظامی« این 
کشور به حمات نیروهای مقاومت به پایگاه   های نظامی واشنگتن 
در منطقه را »ناکافی« دانسته و با پیشنهاد اقدامی »قدرتمندانه   تر«، 
ادعایی را نیز درباره نقــش ایران درباره این حمــات مطرح کرد. 
روزنامه آمریکایی واشــنگتن اگزمینر در گزارشــی در ایــن باره، با 
ادعای اینکه نظامیان آمریکا برای اطمینان یافتن از شکست پایدار 
داعش در عراق و ســوریه حضور دارند، نوشــت: »در ماه گذشته، 
بیش از ۶۰ بار هدف حمات نیروهای نیابتی ایران قرار گرفته   اند 
که منجر به مجروح شــدن حدود ۶۰ نظامی آمریکا شــده است، 
اگرچه تمامی آنها به خدمت بازگشــته   اند.« اسپر در گفت   وگویی 
با واشــنگتن اگزمینر گفت: »از نظر من، پاســخ ما بــه قدر کافی 
قدرتمندانه نبوده و دفعات کافی نیز انجام نشــده اســت؛ چراکه 
وقتی ســعی داریم بازدارندگی ایجاد کنیم، اگر آنها پس از حمله 
ما، فورا، حمله متقابل انجام دهند، دیگر بازدارندگی نداریم. تصور 
من این است که دولت نگران گسترش تنش   هاست. فکر می   کنم 
راه جلوگیری از گسترش تنش   ها پاسخی قدرتمندانه   تر و واداشتن 
این شبه   نظامیان و این نیروهای نیابتی به عقب   نشینی است. فکر 

می   کنم ما هنوز به این مرحله نرسیده   ایم.«

 سعودی ها دوباره دست رد 
به سینه آمریکا می زنند

ولی نــر رئیس مدرســه مطالعــات بین المللــی پیشرفته 
دانشــگاه جانز هاپکینز در توییتی نوشــت: دیپلمات ارشــد 
سعودی اعام کرده که وزرای خارجه کشورهای عربی هفته آینده به 
چین سفر خواهند کرد تا روندی سیاسی را با هدف پایان دادن به 
جنگ در غزه و تامین امنیت جریان فوری کمک های بشردوستانه 
به این منطقه آغاز کنند. اگر این اتفاق بیفتد، این یک رد قدرتمند 

ایالات متحده است.

طرح آلمان نازی برای غزه
احمد بروایه پژوهشگر مسائل مر در رشته توییتی نوشت: 
رژیم صهیونیستی هنوز دارای یک استراتژی واضح خروج نیست، 
ولی یک سری رئوس کلی را دنبال می کند. 1. انتقام گرفتن از مردم 
فلســطین برای سرپوش گذاشتن بر روی شکســت اطاعاتی. 2. 
غیر قابل سکونت کردن غزه به منظور کوچ دادن هر تعداد که بشود. به 
نظرم در این مرحله مهم نیست به کجا. 3. از بین بردن توانمندی های 
محدود غزه در حوزه های مختلف تا به طور کامل وابسته به کمک های 
خارجی شود. احتمالا نیروگاه برق غزه و بیمارستان ها و... بازسازی 
نشوند و با بیمارســتان های صحرایی و کشــتی های نیروگاه های 
برقی جایگزین شــوند. 4. قــرار دادن مــر و اردن در عمل انجام 
شده به منظور کنترل امنیت غزه. 5. ضمیمه کردن بخشی از خاک 
غزه به رژیم صهیونیستی. به نظرم غزه احتمالا قرار است بر اساس 
طرح های آلمان نازی برای مناطق اساونشین در جنگ جهانی دوم 
باز سازماندهی شود    و به منطقه ای تبدیل شود که هیچ  گونه ظرفیت 
مقاومت و حتی ظرفیت های اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی نداشته 
باشد. مقاومت غزه و حمایت کشــورهای مسلمان تنها راه مقابله با 

این امر است.

مالدیو در دامان چین 
امین رضایی نژاد پژوهشگر شبه قاره در توییتی نوشت: محمد 
معیزو سیاستمدار حامی چین به عنوان رئیس   جمهور مالدیو انتخاب 
شد. وی بافاصله از دولت هند خواست ارتش این کشور را از مالدیو 
خارج کند. ارتش هند به بهانه مبارزه با تروریسم، مبارزه با مواد مخدر 
و ارائه خدمات پزشکی بشردوســتانه به شهروندان مالدیوی در این 

کشور حضور دارد.

بالا گرفتن تنش   ها بین آذربایجان و آمریکا 
بنیان روابط تهران و باکو سست است

دنیای اقتصاد: بعــد از درگیری   های چند ســاعته بین جمهوری 
آذربایجان و ارمنســتان در ماه ســپتامبر بر سر منطقه ارمنی   نشــین 
قره   باغ، موازنه به سمت باکو تغییر کرد و توانست حاکمیت کل قره   باغ 
را در اختیار بگیرد. اما این اقدام آذربایجان که منجر به ترف قره   باغ، 
کشتار ارامنه و موج مهاجرت از قره   باغ به ارمنستان شد، مطلوب غرب 
به خصوص آمریکا نبود. بیش از 1۰۰هزار نفر طی یک هفته در بحبوحه 
حمله جمهوری آذربایجان در سپتامبر به سمت ارمنستان گریختند. 
این اقدام به   طور گســترده از جمله توســط ایالات متحــده و اعضای 
پارلمان اروپا محکوم شــد. مقامات ارمنی و کارشناسان غربی نتیجه 
این تهاجم را پاک   ســازی قومی توصیف کردند.لذا از آن زمان شاهد 
شکل   گیری برخی تنش   ها بین باکو و واشنگتن هستیم؛ در این راستا 
دولت جو بایدن از صدور مجوز کمک نظامی بیشتر به باکو خودداری 
کرد و قانون گذاران برای تعلیق دو ساله این کمک   ها در تاش هستند. 
به گزارش المانیتور، قانون گذاران مجلس سنای آمریکا روز پنج   شنبه 
به اتفاق آرا به لایحــه   ای رای دادند که کمک   هــای نظامی آمریکا به 
جمهوری آذربایجان را برای دو ســال مالی آینده متوقف می   کند. در 
صورت تصویب مجلس نماینــدگان و امضــای رئیس   جمهوری، این 
لایحه که به   عنوان قانون »حفاظت از ارامنه در سال2۰23« شناخته 
می شــود، توانایی وزارت امور خارجه را برای صدور معافیت   های مورد 
نیاز طبق قوانین موجود برای ارسال کمک   های نظامی ایالات متحده به 
باکو مسدود می   کند. بر اساس گزارش دفتر پاسخگویی دولت آمریکا، 
واشــنگتن از ســال2۰۰2 تا 2۰2۰ حدود 1۶4میلیون دلار کمک 

امنیتی به آذربایجان ارائه کرده است. 
البته باکو هم در این بین بی   تفاوت نیست و وزارت خارجه آذربایجان 
روز پنج شــنبه گذشــته در بیانیه   ای، از قرارداد توســعه روابط ریلی و 
جاده   ای با ایران که مورد انتقاد دولــت آمریکا قرار گرفته دفاع کرد.در 
بیانیه وزارت خارجه جمهوری آذربایجان بــا تاکید بر این موضوع که 
آمریکا که کشور منطقه نیست، با اقدامات و اظهارات خود به تاش   های 
امنیت حمل ونقل کشورهای منطقه ضربه می   زند، آمده است: »توافق 
در مورد نحوه ایجاد خطوط ارتباطی با کشــورهای همسایه، از جمله 
توافق با ایران در مسیر جمهوری خودمختار نخجوان، حق حاکمیت 
آذربایجان اســت. در این زمینه، آذربایجان بار دیگر تایید می کند که 
فرمــت »3+2« )آذربایجان-ارمنستان-ترکیه-روســیه-ایران( اولویت 
امنیت منطقه اســت.«در بحبوحه این تنش   ها بین باکو و واشــنگتن 
و درســت یک روز پس از تصمیم مجلس    ســنای آمریــکا برای تلعیق 
کمک   های نظامی و امنیتی به باکو، شنبه شــب وزرای خارجه ایران 
و جمهوری آذربایجــان در یک تمــاس تلفنی به بحــث و تبادل نظر 
پرداختند. به گزارش »ایسنا«، حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
جمهوری اسامی ایران در تماس تلفنی جیحون بایراموف، وزیر امور 
خارجه جمهوری آذربایجان در خصوص موضوعات دوجانبه گفت   وگو و 
تبادل   نظر کرد. وزیر امور خارجه جمهوری آذربایجان در این گفت   وگوی 
تلفنی بر ضرورت تقویت گفت   وگوها و سازوکارهای منطقه   ای به دور از 
دخالت کشورهای فرامنطقه   ای تاکید کرد. امیرعبداللهیان نیز با تاکید 
بر اهمیت تقویت ســازوکارهای منطقه   ای برای ایجاد صلح و تقویت 
همگرایی در منطقه اظهار کرد: »طبعا هرچه فرمت   های همکاری   های 
منطقه   ای را فعال   تر کنیم، منافع آن به طرف   های منطقه   ای ما خواهد 
رســید.« طرفین همچنین ضمــن ابراز خرســندی از تقویــت روابط 
دوجانبه، بر اهمیت افزایش و تقویت تشریک مساعی در عرصه   های 
منطقه ای و بین المللی تاکید کردند.پیش از این نیز ابراهیم رئیسی، 
رئیس   جمهوری اسامی ایران در دیدار الهام علی   اف، رئیس   جمهور 
جمهوری آذربایجان در حاشیه شانزدهمین اجاس سازمان همکاری    
اقتصادی »اکو« در تاشکند ازبکســتان، روابط تهران-باکو را فراتر از 
روابط سیاسی و همسایگی و مبتنی بر پیوند عمیق و ناگسستنی دو  
ملت توصیف و تریح کرد: »اراده مســوولان دوکشــور بر گسترش و 
توســعه روابط فی   مابین در حوزه   های مختلف استوار است.«آیا ایران 
اکنون می تواند از تنش    بین آذربایجان و آمریکا در راستای تقویت برخی 
موضوعات جاده   ای، کریدوری و... بهره بگیرد؟ زیرا هدف   گذاری آمریکا 
و غرب در این برهه زمانی تقویت موضع نیکول پاشینیان در ارمنستان 

در مقابل جناح روس   گراست. 

آینده پرتلاطم روابط تهران-باکو �
سالار ســیف   الدینی، کارشناس مســائل قفقاز در پاسخ به روزنامه 
»دنیای اقتصاد« گفت که آمریکا کمک نظامی به جمهوری آذربایجان 
نداشــته اســت. زیرا از نظر نظامی بعد از آنکه گروه مینسک در سال 
94 تشکیل شد آنها تعهد دادند که ســاح به آذربایجان و ارمنستان 
ندهند و آمریکا به این تعهد وفادار بود؛ بنابراین جمهوری آذربایجان 
بیشتر نیازهایش را از اسرائیل و تاحدودی نیز از روسیه تامین می   کرد. 
سیف   الدینی معتقد است که ایران نباید سیاست    خارجی خود را با دیگر 
کشورها ذیل روابط آنها با آمریکا تعریف کند؛ زیرا این روابط پینگ   پنگی 
است و یک روابط مشــخص و روی یک خط ثابت نیست. به گفته این 
کارشناس، ایران یکسری منافع در سیاست خارجی خود تعریف کرده 

که باید بر اساس آنها و همچنین منطق قدرت پیش برود.
سیف   الدینی درباره صحبت   هایی که از سمت مقام   های باکو درباره 
بحث ایجاد کریدور در ایران یا گســترش جاده و مســیر ریلی مطرح 
می شود نیز گفت: »به نظر من این گونه اظهارنظرها فقط در حد حرف 
اســت و جنبه عملیاتی پیدا نخواهد کرد.« وی افــزود: »امکان ندارد 
جمهوری آذربایجان از ایران کریدور عبور دهد؛ زیرا اگر چنین قصدی 
داشتند ابتدا راه آهن رشت و آستارا را تکمیل می   کردند.« این پژوهشگر 
مسائل قفقاز گفت که احتمالا این اظهارنظرها برای تحریک ارمنستان 
جهت پذیرش عبور کریدور از خاک آن کشور است. سیف   الدینی درباره 
آینده روابط تهران و باکو نیز گفت: »تنش   ها فعا در روابط دو طرف ادامه 

پیدا می   کند زیرا بنیان روابط ضعیف است.«
وی در پایان گفت: »یکی از مســائلی که بیانگر سست بودن روابط 
است، بهانه آذربایجان برای بستن سفارتش در ایران است؛ آن هم در 

شرایطی که فعا هیچ قصد و تمایلی هم برای بازگشایی آن ندارد.«

در بازدید یک و نیم ساعته فرمانده کل قوا از نمایشگاه نیروی هوافضای سپاه انجام شد

رونمایی از موشک هایپرسونیک »فتاح ۲«
پایگاه اطلاع رســانی دفتر مقام معظم رهبری: 
حضرت آیت الله خامنــه   ای فرمانــده کل قوا صبح 
دیروز )یکشــنبه( با حضور در دانشگاه علوم و فنون 
هوافضای عاشورا، به مدت یک ساعت و نیم از آخرین 
دســتاوردهای نیروی هوافضای ســپاه پاســداران 
انقاب اســامی در محــل نمایشــگاه دائمی این 
نیرو بازدیــد کردند. در این نمایشــگاه که شــامل 
بخش   های موشــکی، پهپادی، پدافندی و فضایی 
بود، دستاوردهای جدید و به   روز شده دانشمندان و 
متخصصان جوان نیروی هوافضای سپاه پاسداران 
تحت عنــوان »از ایده تــا محصولِ تمــام ایرانی« به 

نمایش گذاشته شده بود.
همزمان با حضــور رهبر انقاب اســامی در این 
نمایشگاه، از موشک کروز هایپرسونیک »فتاح 2«، 
سامانه پدافندی متحرک »مهران« و سامانه ارتقا یافته 
»9 دی« و همچنین پهپاد »شــاهد 14۷« رونمایی 
شد. آخرین اقدامات و پیشرفت   ها در حوزه موشک 
ماهواره   بر و ارســال ماهواره به فضا بخش دیگری از 
این نمایشــگاه بود. حضرت آیت الله خامنه   ای پس 
از بازدید از نمایشگاه دســتاوردها و توانمندی   های 
نیــروی هوافضــای ســپاه در جمــع فرماندهان و 
مسوولان دانشــگاه علوم و فنون هوافضای عاشورا، 
بازدید از این نمایشگاه را شیرین و مطلوب خواندند 
و مهم ترین ویژگی آن را نیازسنجی صحیح و تمرکز 

علمی و تحقیقاتی بر نیازها برشمردند.
ایشــان رســیدن به چنین دســتاوردهای علمی 
را ناشــی از انگیزه متکی بر عزم و ایمان دانستند و 
تاکید کردند: هرجا جوان   های ما با عزم و ایمان وارد 
شــدند، توانســته   اند کارهای بزرگی انجام دهند و 
در این نمایشگاه هم نشــانه   های عزم و ایمان کاما 
مشــهود بود. رهبر انقاب اســامی یکــی دیگر از 
ویژگی   های نمایشگاه هوافضای ســپاه را، ابتکار و 
نوآوری برشمردند و خاطرنشان کردند: البته نباید به 

سطح کنونی موفقیت   ها راضی بود؛ زیرا بخش   های 
مختلف نظامی و غیرنظامی در دنیا به صورت مستمر 
در حــال حرکت و پیشرفت هســتند و ما باید تاش 
کنیم تا عقب نمانیم. حــضرت آیت الله خامنه   ای، 
حرکت و پیشرفت در مجموعه   های نیروهای مسلح 
را سریع و مطلوب خواندند و با تاکید بر لزوم کاهش 
پیدا نکردن شــتاب حرکت، افزودند: مــا در برخی 
بخش   های کشــور وضعمان خیلی خوب اســت اما 
در برخی بخش   ها وضعمان خوب نیســت و کمبود 
و نقص وجــود دارد کــه در این بخش   ها نیــز باید با 
تشــخیص صحیح نیازها، به ســمت برطرف کردن 
نقطه   نیاز حرکت کرد.رهبر انقاب اسامی در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به تحولات فلسطین 
و استمرار جنایات رژیم صهیونیستی در غزه گفتند: 
قضایای غزه بسیاری از حقایق مکتوم را برای مردم 
دنیا آشــکار کرد که یکی از این حقایــق، طرفداری 
سران کشــورهای غربــی از تبعیض نژادی اســت.

حضرت آیت الله خامنه   ای رژیم صهیونیستی را مظهر 
تبعیض نژادی خواندند و گفتند: صهیونیســت   ها 

خود را نژاد برتر می   داننــد و بقیه آحاد بــشر را نژاد 
پَســت به حســاب می   آورند و به همین دلیل است 
بدون احساس ناراحتی وجدان، چند هزار کودک را 
به قتل رسانده   اند.ایشان تاکید کردند: هنگامی که 
رئیس جمهور آمریکا، صدراعظم آلمان، رئیس جمهور 
فرانسه و نخست وزیر انگلیس، با آن همه ادعا از چنین 
رژیم نژادپرستی حمایت و به آن کمک می   کنند، به 
معنای طرفداری این آقایان از تبعیض نژادی به   عنوان 
نفرت   انگیزترین مســائل دنیاســت. رهــبر انقاب 
اسامی خاطرنشــان کردند: مردم اروپا و آمریکا نیز 
باید تکلیف خود را با این وضعیت روشن کنند و نشان 
دهند که طرفدار تبعیض نژادی نیستند.نکته دیگری 
که حضرت آیت الله خامنه   ای درباره قضایای غزه به آن 
اشاره کردند، موضوع ناکامی نظامی و عملیاتی رژیم 
صهیونیستی بود. ایشان گفتند: رژیم صهیونیستی 
به رغــم بمباران   های گســترده در غــزه، تاکنون در 
حرکت خود ناکام بوده است؛ زیرا از ابتدا گفتند که 
هدف ما نابودی حماس و مقاومت و زمین   گیر کردن 
آنهاست اما با گذشت بیش از 4۰ روز و با به کارگیری 

همه توان نظامی خود، هنوز نتوانسته   اند این کار را 
انجام دهند.رهبر انقاب اسامی بمباران وحشیانه 
بیمارستان   ها و زنان و کودکان در غزه را نشانه عصبی 
بودن شــدید سران رژیم صهیونیســتی از شکست 
خود دانستند و افزودند: شکست رژیم صهیونیستی 
در غزه، یک واقعیت است و پیشروی و ورود به داخل 
بیمارستان ها یا خانه   های مردم، پیروزی نیست؛ زیرا 
پیروزی به معنای شکست دادن طرف مقابل است که 
رژیم صهیونیستی تاکنون نتوانسته است به آن دست 
یابد و در آینده هم نخواهد توانست.حضرت آیت الله 
خامنه   ای با تاکید براینکه ابعاد این نتوانستن فراتر 
از رژیم صهیونیستی اســت، گفتند: این نتوانستن 
به معنای نتوانســتِن آمریکا و کشــورهای غربی نیز 
هست و اکنون همه دنیا با این حقیقت مواجه شده 
است که یک رژیمِ  دارای امکانات و تجهیزات مفصل 
و پیشرفته نظامی نتوانســته اســت بر طرف مقابل 
خود که هیچ یک از این امکانات را ندارد، غلبه کند. 
ایشان همچنین درباره وظایف و عملکرد دولت   های 
مســلمان نیز افزودند: برخی دولت   های اســامی 
به ظاهر در مجامع، جنایات رژیم صهیونیســتی را 
محکوم کردند و برخی هم تاکنون محکوم نکرده   اند 
اما این، قابل قبول نیســت. کار اصلی آن است که 
شریان و جریان حیاتی رژیم صهیونیستی قطع شود 
و دولت   های اسامی مانع از رسیدن انرژی و کالا به 
این رژیم شــوند. رهبر انقاب اسامی خاطرنشان 
کردند: دولت   های اسامی حداقل برای یک مدت 
محدود رابطه سیاسی خود را با رژیم صهیونیستی 
قطع کنند. حــضرت آیت الله خامنــه   ای افزودند: 
ملت ها بایــد با ادامــه تجمعات و تظاهــرات خود، 
نگذارند مظلومیت ملت فلســطین فراموش شود. 
ایشان در پایان تاکید کردند: ما به وعده الهی یقین 
داریم و به آینده نیز امیدواریم و به وظیفه خود عمل 

خواهیم کرد.

روزنامه اسرائیلی: 
10 چیزی که ایران در 7 اکتبر به آن دست یافت

دنیای اقتصاد: فرمانده ســپاه پاسداران انقاب اســامی ایران در 
سخنرانی خود بینشی از پیش بینی های ایران در مورد شکست اسرائیل 
و آمریکا ارائه کرد. ست جی. فرانتزمن سردبیر اخبار و خبرنگار و تحلیلگر 
ارشــد خاورمیانه 19 نوامبر در تحلیلی در روزنامــه اسرائیلی جروزالم 
پست نوشت: حسین سامی فرمانده سپاه پاسداران انقاب اسامی 
در سخنرانی جدید روز شنبه خود گفت که حمله حماس به اسرائیل در 
۷ اکتبر گامی در جهت شکست اسرائیل و آمریکاست. او این سخنرانی 
را در تهران و در یک راهپیمایی بزرگ ضد اسرائیلی ایراد کرد. اظهارات 
سردار ســامی در پیش بینی شکســت اسرائیل و آمریکا از محورهای 
ســخنان وی اســت. با این حال، عملیات حماس در ۷ اکتبر، انگیزه 
جدیدی از سوی ایران برای انجام حمات با استفاده از نیروهای نیابتی 
در منطقه ایجاد کرده است. روند تفکر ایران را می توان در اظهارنظرها 
و اقدامات مقامات تهران مشــاهده کــرد. وزیر امور خارجــه ایران روز 
شنبه هشــدار داد که جنگ غزه ممکن اســت به کل منطقه گسترش 
یابد. ایران به حمله به نیروهای آمریکایی در ســوریه و عراق با استفاده 
از شبه نظامیان نیابتی ادامه می دهد.سخنرانی سردار سامی نگاهی 
اجمالی به نحوه نگرش ایران به جنگ کنونی علیه اسرائیل داشت. این 
نوعی قوس تاریخی است که ایران در حال بیان آن است که در آن یک 
روند پنجاه یا صد ساله در حال پایان نهفته است. تهران بر این باور است 
که اسرائیل اکنون به سوی شکست در حال حرکت است و ایران برنده 
است. ایران مایل است سال های زیادی برای این موضوع صبر کند، اما 
پیش بینی   اش، که بیشتر شــبیه تفکر »پایان روز« به نظر می   رسد، این 

است که ۷ اکتبر یک نقطه عطف بوده است.

7 اکتبر یک شگفتی و نقطه عطف بود �
ایران حمله ۷ اکتــبر را نقطه عطفی در تاریخ بــشر می داند. سردار 
سامی استدلال می کند که این بخشی از قوس تاریخ است و به دورانی 
می رسد که بریتانیا، فرانســه و آمریکا در منطقه قدرتمندتر بودند. این 
بازتاب جنایات دولت های انگلیس، فرانسه و آمریکا و رژیم صهیونیستی 
است که به 1۰۰ سال پیش بازمی گردد. او می   گوید اسرائیل ۷5 سال 
است که فلسطینی   ها را آواره کرده، اما اکنون، ۷ اکتبر اوضاع را تغییر داده 
است. پس از جنگ جهانی اول که قیمومیت منطقه مدیترانه شرقی به 
انگلستان و فرانسه واگذار شــد، دولت انگلیس با بیانیه بالفور زمینه را 

برای انتقال صهیونیست   ها از سراسر جهان به فلسطین فراهم کرد.

سلطه نظامی اسرائیل آزمایش شد �
سردار ســامی اســتدلال می کند کــه اسرائیل در ســال 1948 و 
جنگ های دیگر مانند 19۶۷ به پیروزی دست یافت که نشان دهنده 
ســلطه جویی آن اســت. وی معتقد اســت که این پیروزی ها از طریق 
کشتارهای مختلف به دست آمده است. ایران اسرائیل را مسوول قتل 
عام در سال های 1948، 195۶ و همچنین در سال 1982 در لبنان 
می داند. ثقل این اظهارات برای نشــان دادن اسرائیل به عنوان برنده 

جنگ ها تنها از طریق قتل عام غیرنظامیان بوده است.

فلسطینی ها شهادت را در آغوش گرفتند �
ایران که دهه   ها از فلســطینی   ها حمایت کرده، اکنــون زمینه را برای 
تبدیل جنبش هایی مانند حماس و جهاد اسامی به یک نیروی نظامی 
مهیا می   بیند. ایران این کار را با حزب الله انجام داده، اما به طور کلی در 
ارتباط با گروه های سنی مانند حماس موفق نشده است. سردار سامی در 
سخنرانی خود این را بیان نکرد، اما در واقع به تاریخ »مقاومت« فلسطین 
اشــاره می کند. او می گوید که پس از انقاب اســامی 19۷9، جنبش 
فلسطین احیا شد. فلســطینی   هایی که تا آن زمان با صهیونیست   ها با 
ســنگ می   جنگیدند، به تدریج مسلح شــدند. به عنوان مثال، ایران به 
دنبال مسلح کردن این گروه ها با افزایش برد موشک ها و پهپادهای آنها 

بوده است.

اسرائیل به حمایت خارجی نیاز دارد �
در سخنرانی فرمانده سپاه تاکید شد که عملیات »طوفان الاقصی« در 
۷ اکتبر نمونه ای از قدرت حماس پس از بســیاری از جنگ های دیگر با 
اسرائیل است. به عنوان مثال حماس در سال 2۰۰9 و 2۰14 با اسرائیل 
جنگید. عاوه بر این سردار سامی به جنگ حزب   الله و اسرائیل در سال 
2۰۰۶ اشاره می کند. »طوفان الاقصی« نشان داد که کمک   های خارجی 
و دولت   های خارجی مانند ایالات متحده نمی توانند اسرائیل را از خطر 

فروپاشی نجات دهند. 
سامی گفت که دیگر دیر شده است. ارتش صهیونیستی که خود را به 
ارتشی افسانه   ای تبدیل کرده بود، دیگر نه می تواند از اجرای عملیات   های 
سنگین خرابکارانه علیه رژیم صهیونیستی جلوگیری کند و نه از آن سیستم 
اطاعاتی وحشتناک و پیچیده   ای که صهیونیســت   ها برای خواب آرام 
شب   ها به آن تکیه می   کردند، استفاده کند. اساسا سردار سامی می گوید 
که ۷ اکتبر یک نقطه عطف اســت و نشــان می دهد که حمایت ایالات 

متحده از اسرائیل در آینده کافی نخواهد بود.

اسرائیل کوچک تر از آن است که بتواند مقابله کند �
ایران اکنون آشکارا بحث می کند که چگونه جبهه های مختلف را برای 
جنگ چند جبهه ای علیه اسرائیل متحد می کند. در ســخنرانی سردار 
سامی بحث شد که اسرائیل چندان بزرگ نیســت و فشار حوثی   ها در 
یمن، حزب   الله، گروه های مقاومت در ســوریه و جاهای دیگر می تواند 
اسرائیل را تهدید کند. فرمانده سپاه به نام این گروه ها اشاره نکرد، بلکه 
فواصل سراسری اسرائیل از شمال و جنوب را مشخص کرد و به این روند 
محاصره اشاره کرد. ایران از جهاد اسامی فلسطین در کرانه باختری و 

حماس در غزه حمایت می کند.

جهان علیه آمریکا متحد است �
سردار سامی در این ســخنرانی گفت که جهان امروز ایالات متحده 
را منفور می داند. ایران معتقد است که جنگ غزه بسیج احساسات ضد 
آمریکایی را به دنبال داشته اســت. ایران با روسیه، چین و سایرین برای 
تحقق این امر همکاری می کند. فرمانده ســپاه تاکیــد کرد که حمایت 

آمریکا و انگلیس از اسرائیل می تواند علیه کشورهای غربی مورد استفاده 
قرار گیرد.

فروپاشی اسرائیل در راه است �
ایرانی ها بر این باورند که اسرائیل با عملیات ۷ اکتبر در عمق وجود خود 
لرزید. سردار سامی گفت زمانی که فرماندهان فرماندهی مرکزی آمریکا 
از اسرائیل بازدید کردند، اسرائیل را در شوک دیدند. زمینه در اینجا این 
است که ایالات متحده و اسرائیل با هم همکاری نزدیک دارند. فرماندهی 
مرکزی آمریکا با اسرائیل همکاری می کند. ایالات متحده در پی حمله 
حماس در ۷ اکتبر، دو ناو هواپیمابر را به مدیترانه شرقی فرستاده است. 

ایران معتقد است که این نشانه ضعف اسرائیل است.

آمریکا و اسرائیل نمی توانند در غزه پیروز شوند �
ایران معتقد است که آمریکا و اسرائیل در حال جنگ با حماس در غزه 
هستند. ایران از این جنگ برای پیشبرد سیاســت خود علیه آمریکا در 
منطقه استفاده کرده است. عاوه بر این، گروه های طرفدار ایران در عراق 
و سوریه تقریبا شصت حمله علیه نیروهای آمریکایی انجام داده اند. ایران 
می خواهد عملیات طوفان الاقصی را به عنوان نمونه   ای از شکست پذیری 
آمریکا و اسرائیل نشــان دهد. سردار ســامی گفت که ایالات متحده و 

اسرائیل اساسا فقط علیه غیرنظامیان می جنگند.

فلسطینی ها جنگ »نامرئی« را آغاز کردند �
فرمانده سپاه اشاره می کند که ممکن اســت حمات بیشتری در راه 
باشــد. وی از یک جنگ نامرئی یا جنگ ارواح صحبــت می کند. سردار 
سامی می گوید: جنگ ارواح شروع شده و داستان ادامه دارد، غزه در راه 
پیروزی است. زمین متعلق به آنهاست، آنها با یک موشک چند دلاری به 
تانک چند میلیون دلاری مرکاوا زدند، جنگ نامرئی به نفع فلسطین است. 
وی افزود: جنگ همیشه به نفع دفاع کننده است و جنگ همیشه به نفع 
مؤمنان است و یاری خداوند بر آنان نازل می شود. سامی این وضعیت را 

مسیر یک جنگ فرسایشی و به تدریج به پیروزی رسیده می نامد.

انتقام تاریخ انقضا ندارد �
فرمانده سپاه اســتدلال کرد که جنگ جاری برای سال های طولانی 
ادامه خواهد داشــت. او می   گوید که ایران و کســانی کــه از آن حمایت 
می کنند اکنون می   خواهند »انتقام« بگیرند و این »تاریخ انقضا« ندارد. 
ایران و متحدانش نیز آمریکا را تهدید می کنند. به عاوه سردار ســامی 
می گوید که سال های پیش رو برای اسرائیل با تهدید و بی ثباتی مواجه 
خواهد شد. حماس نیز روز جمعه مشابه این سخنان را تایید کرد و گفت: 
»ما تایید می   کنیم که آمریکا با چراغ سبز نشان دادن به اشغالگران اسرائیل 
برای ارتکاب جنایات و قتل   عام   های بیشتر، مسوولیت سیاسی و قانونی را 
بر عهده دارد.« فرمانده سپاه تاکید کرد که حمله ۷ اکتبر گامی در جهت 
جنگی بی پایان اســت که »اضطراب« را برای اسرائیل به عنوان بخشی 

جدایی ناپذیر از زندگی روزمره به ارمغان می آورد.

مناقصه عمومی خرید ظروف غذای یک بار مصرف آلومینیومی

از شـرکت هـاى واجـد شـرایط دعـوت مى گـردد بـا مراجعه به 
نشـانى ذیـل از جزییـات مناقصه مطلـع گردند:

www.salcocompany.com/tender
همچنیـن متقاضیـان مـى تواننـد از طریـق رایانامـه و شـماره 

تمـاس زیـر اطلاعـات تکمیلـى را کسـب نماینـد:
legaloffice@salcocompany.com

تلفن : 88720136 - 88551604 (021)
داخلى 221

تجدید شده

مزایده عمومی فروش روغن سوخته
از شـرکت هـاى واجـد شـرایط دعـوت مى گـردد بـا مراجعه به 

نشـانى ذیـل از جزییات مطلـع گردند:
www.salcocompany.com/tender

همچنیـن متقاضیـان مـى تواننـد از طریـق رایانامـه و شـماره 
تمـاس زیـر اطلاعـات تکمیلـى را کسـب نماینـد

legaloffice@salcocompany.com
تلفن : 88720136 - 88551604 (021)

داخلى 221

تجدید شده

مناقصه عمومی خرید پک های بسته بندی غذا

از شـرکت هـاى واجـد شـرایط دعـوت مى گـردد بـا مراجعه به 
نشـانى ذیـل از جزییـات مناقصه مطلـع گردند:

www.salcocompany.com/tender
همچنیـن متقاضیـان مـى تواننـد از طریـق رایانامـه و شـماره 

تمـاس زیـر اطلاعـات تکمیلـى را کسـب نماینـد:
legaloffice@salcocompany.com

تلفن : 88720136 - 88551604 (021)
داخلى 221

تجدید شده
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حــــــد ا و
آمـــوزش 
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ی  نیـــــا د
د قتـــصا ا
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روزنامه صبح ایران 

Sanat-Tejarat@den.ir42710225 :گروه صنعت
دوشنبه  29 آبان ماه 1402صنعت و معدن

سال بیست و یکم  شماره 5878

در نشست کمیسیون صنایع اتاق ایران بررسی شد

جاماندگی ایران از زنجیره ارزش
دنیای اقتصاد: بررسی   ها نشــان می دهد از هر 
۱۰۰دلار ارزش افــزوده تولیدشــده در جهــان، 
۶۷ درصد به کشــور   های عضو ســازمان توسعه و 
همــکاری اقتصــادی، ۱۱ درصد به کشــور   های 
تازه صنعتی شــده، ۹ درصــد به چیــن، ۵ درصد 
به کشــور   های عضو بریکــس و تنهــا ۸ درصد به 
کشور   های درحال توسعه می   رسد. حال آنکه ایران 
نیز به عنوان یک کشــوردر حال توســعه و با وجود 
مزیت های فراوان جایگاه قابل توجهی در زنجیره 
ارزش جهانی ندارد. به عنوان نمونه، صادرات ترکیه 
به روسیه به مراتب متنوع   تر از ایران به روسیه است؛ 
به طوری که در ســال 2۰۱۶، صــادرات ترکیه با 
۱.۸میلیارد دلار، حدود ۹برابر ایران بود. در نتیجه 
ایران توان رقابت با ترکیه در بازار روسیه را ندارد. از 
سوی دیگر، نسبت به ۱۰سال پیش ایران دوبرابر 
بیشتر محصولات را از لحاظ وزنی صادر می کند، 
اما از لحاظ ارزش افزوده به انتهای زنجیره رسیده 
و ارزش این محصولات نصف شــده است. زنجیره 
جهانی تامین، نقشه راهی مهم است که می   تواند 
به سیاستمداران هر کشوری کمک کند تا سیاست 
مشــخصی را در قبــال گســترش فعالیت   هــای 
مشخص آیسیک )سیستم بین المللی طبقه بندی 
اســتاندارد صنایع( و رشــد تولیــد و عرضه اتخاد 
کنند. محمد قاســمی، رئیس مرکز پژوهش   های 
اتاق ایران، با ارائه گزارشی ضمن تاکید بر عمق و 
درهم تنیدگی زنجیره   های تامین در ایران و مقایسه 
آن با دیگر کشور   ها در کمیســیون صنایع، گفت 
که ایران با وجود داشتن مزیت رقابتی در کالا   ها و 
گروه   های نفتی و گازی، فلزی و تولید وسایل نقلیه 
موتوری و تریلر و نیم تریلر، نتوانسته است زنجیره 
تامین داده و ستانده را به درستی تکمیل کند. وقوع 
این اتفاق باعث شده است تا ایران در رقابت با دیگر 
کشورها توان به دست آوردن هیچ بازاری در کشور 
دیگر را نداشته باشد.از آنجا که در این گزارش باید 
به شرایط ساختار اقتصاد نگاه کرد، سال 2۰۱۶ 
که شرایــط تحریمی فشــار آنچنانی بر ســاختار 
اقتصادی ایــران نمی   آورد به عنــوان مبنا انتخاب 
شــد. کشــور   هایی همچون آمریکا برای توســعه 
صنعتی خود، سعی کردند عرضه و تقاضای جهانی 
را ردیابی کنند. به این ترتیب، مشخص است یک 
کشور چه کالایی تولید می کند، این تولید در کدام 
فعالیت به وقوع می   پیوندد، این ستانده به عنوان 
نهاده چه تولید دیگری در همان کشور یا کشور   های 
دیگر به کار می رود و نهاده در کدام بخش نهایی در 
کشور ثالثی به مصرف می   رســد. در نتیجه کلیت 
عرضــه و تقاضای جهانی در این روش به روشــنی 
مشخص است و هر کشــوری می   تواند با استفاده 
از این آمار، وضعیت تولیــد و اقتصاد خود را بهبود 
ببخشد. براساس آمار ۹۳ درصد از تولید ناخالص 
جهان، ۹2 درصد صادرات جهان و حدود ۹۰ درصد 
واردات جهان در میان ۶۶ کشــور جهان تقســیم 
شده اســت. در این گزارش ارتباط 4۵فعالیت از 
جمله دوفعالیــت بخش کشــاورزی، 22فعالیت 
بخش صنعت و معدن و 2۱فعالیت گروه خدمات با 

یکدیگر بررسی شده است.

شبکه اقتصادی چیست؟ �
رئیــس مرکز پژوهش   هــای اتــاق بازرگانی در 
این نشســت با اشــاره به اهمیت بررسی زنجیره 
تامین جهانــی تصریح کــرد: براســاس گزارش 
زنجیره تامین جهانی که حاصل فعالیت پژوهشی 
مرکــز پژوهش   های اتــاق بازرگانی بوده اســت، 
می   دانیم کــه نفت صادرشــده از عربســتان به 
چین در کجا اســتفاده می شــود، چه کالایی با 
آن ساخته می شــود، این کالا به چه کشور ثالثی 
صادر می شود و در آن کشــور چه کاربردی دارد. 
با پیگیری این موضــوع می   تــوان زنجیره کامل 
اقتصاد جهانی را رهگیری کرد. قاسمی در تعریف 
شــبکه اقتصاد گفت: وقتی به بررسی چگونگی 
ارتباط بیــن فعالیت   های مختلــف اقتصادی از 
جمله بخش کشــاورزی، بخش صنعت و بخش 
خدمات می   پردازیم، درواقع در حال بررسی شبکه 
اقتصاد هر کشوری هستیم. در این شبکه، محور 
افقی به صورت طیفــی فعالیت   های بخش   های 
مختلف اقتصادی براساس طبقه   بندی آیسیک 
و محور عمودی، ضریب فنی بخش   های مختلف 
اقتصادی را از منظر عمق فعالیت نشان می دهد. 
منظور از ضریب فنی، ســهم مصارف واسطه   ای 
یک بخش در هزینه یک واحــد تولید و در نتیجه 
وابستگی آن بخش به نهاده   های واسطه   ای است. 
به بیان دیگــر، یک بخش برای یــک واحد تولید 
چه میزان از محصولات واســطه   ای اعــم از درون 
بخشی یا سایر بخش   ها را اســتفاده می کند. بر 
این اساس، اندازه بخش   ها به نسبت ضرایب فنی 
هر بخش بوده و بنابراین هرچقدر اندازه نشــان 
داده شده بزرگ تر باشد، مبین بالاتر بودن ضریب 
فنــی و در نتیجه اهمیــت آن بخــش در اقتصاد 
است.او افزود: در نقشه شبکه اقتصاد ایران دیده 
می شود محصولات شیمیایی که یکی از بالاترین 
ضرایب فنی را دارد، نهاده   هــای خود را از بخش 
نفت گرفته و ســتانده   های خود را به بخش   های 
مختلفی می دهد. این شــبکه نشان دهنده این 
است که فعالیت   ها به هم مرتبط هستند یا نه که 
در ایران ایــن موضوع پایین   تــر از نرمال جهانی 
است. قاسمی صحبت   های خود را به این صورت 
ادامه داد: نقشــه اقتصادی فعلی ایــران نتیجه 
۶۰ســال سیاســتگذاری پولی، مالی، تجاری و 

ارزی در اقتصاد است و چیزی نیست که یک شبه 
به آن رسیده باشیم یا بخواهیم آن را در یک شب 
تغییر دهیم. هر اتفاقی کــه از دهه 4۰ به بعد در 
اقتصاد ایران رخ داده، شمای فعلی اقتصاد کشور 
را شکل داده است.وی در ادامه اضافه کرد: حال 
باید به این    اندیشید که چگونه، شمای این اقتصاد 
را تغییر دهیم و زنجیره اقتصادی را به چه شکلی 
براســاس این کد   ها، بچینیم. ایــن یعنی بدانیم 
کجا را تغییر دهیم، کجا را گســترش دهیم و در 
کجا، تغییری در نحوه فعالیت خود ایجاد نکنیم. 
در حقیقت فرض بر این است که باید در کجا وارد 
شویم تا در زنجیره ارزش جهانی بیشترین ارزش را 
داشته باشد. اکنون برای کشور   ها مهم نیست که 
چه چیزی صادر می شود، بلکه مهم این است که 
براساس یک دلار صادرات، چه مقدار ارزش افزوده 
خلق شده اســت.رئیس مرکز پژوهش   های اتاق 
ایران تصریح کرد: اگر بخواهیم مقایســه   ای بین 
ایران و ترکیه داشته باشیم، مشخصا اقتصاد ترکیه 
اولا اقتصادی شــلوغ   تر از اقتصاد ایران اســت و 
سطح ارتباط پسینی و پیشینی بین فعالیت   های 
اقتصادی، بیش از اقتصاد ایران است و اگر به آمار 
دقت شود، سطح پیوستگی و عمق فعالیت   های 
مختلف اقتصادی در ترکیه بیشتر از ایران است. 
شبکه اقتصادی ایران نشان می دهد که هر بخش 
و فردی به هر نحــو دلخواه خــود فعالیت کرده و 
نقشــه راهی در این مســیر وجود نداشته است. 
با وجود ایــن، ترکیه این موضوع را بهــتر از ایران 
رعایت کرده و در برخی بخش   ها سرمایه گذاری و 
فعالیت عمیقی داشته است. اگر همین مقایسه را 
با روسیه داشته باشیم، می   بینیم که روسیه تقریبا 
شکل و شمای مشابهی با ایران در شبکه اقتصادی 
خود دارد، اما عمق و مقدار ارتباطات بین کد   های 
فعالیتی، بیشتر و عمیق   تر است.او افزود: شمای 
کلی ایران و روســیه اگر با شبکه اقتصاد جهانی 
مقایسه شود، مشخصا این موضوع قابل مشاهده 
است که اقتصاد ایران و روسیه دو اقتصاد جانشین 
هستند و مکمل یکدیگر نیستند. با بررسی شبکه 
اقتصادی چین، شاهد پیچیدگی عظیم این کشور 
به عنوان دومین اقتصاد بزرگ جهان و ســومین 
اقتصاد پیچیده جهان هستیم. در این کشور نیز 
مشخصا بخش زیادی از کد   های فعالیتی آیسیک 
به صورتی متمرکزتر، عمیق   تر و گســترده   تر مورد 
توجه اقتصادی قرار گرفته   اند. با مقایســه نقشه 
اقتصادی ایران و کره جنوبی مشــاهده می شود 
که کره جنوبی اقتصادی با نقشه اقتصادی کاملا 
مشخص است که سهم ارتباط حلقه   های پسینی 

و پیشینی آن به طوری معقول بالاست.

ضعف سیاستگذاری در صنایع دارای مزیت �
قاســمی تصریح کرد: بررســی روابط پســین و 
پیشین فعالیت کد آیسیک  D29  در سال 2۰۱۶ 
که مربوط به تولید وســایل نقلیه موتوری، تریلر و 
نیم تریلر است نشان می دهد که برای تولید از چه 
نهاده   هایی در زنجیره پیشــین اســتفاده می کند 
که یک فعالیــت کشــاورزی، 2فعالیت صنعتی و 
۵فعالیت خدماتــی نهاده   های خــود را از این کد 

و ۱۱فعالیت صنعتی و ۵فعالیــت حوزه خدمات 
نهاده   های موردنیــاز این کــد را تامین می کنند. 
اگر همین فعالیت را در ترکیه مقایســه کنیم، این 
موضوع در آن کشور پیچیده   تر است و ۱4فعالیت 
صنعتــی و ۱۰فعالیت حوزه خدمــات نهاده   های 
موردنیاز ایــن فعالیت و یک فعالیت کشــاورزی، 
۵فعالیت صنعتی و ۷فعالیت خدماتی، نهاده   های 
خود را از این فعالیت تامین می کننــد. در آلمان 
این موضوع به مراتب پیچیده   تر اســت و زنجیره   ها 
به شدت تکمیل   تر هستند. به این ترتیب در آلمان 
یک بخش کشاورزی، ۱۸بخش صنعتی و ۱۹بخش 
خدماتی، نهاده   های خــود را از این فعالیت و یک 
بخش کشــاورزی، 2۰بخش صنعتی و ۱۹بخش 
خدماتی، نهاده   های موردنیاز این فعالیت را تامین 
می کنند. مشــخصا در کشــور   های ترکیه، آلمان 
و کشــور   های پیشرفته   تر، دلیل زنجیــره تامین به 
مراتب تکمیل   تر نســبت به ایران، ناشی از مزیت 
رقابتی و تولید ارزش افزوده بیشتر و سیاست   های 
صنعتی مشخص   تر اســت. اکنون آلمان راجع به 
برخی از این فعالیت   ها با توجه به هدف گذاری   های 
محیط زیســتی و کاهش انتشــار کربن بازنگری 
کرده است و مشغول ایجاد ساختاری جدید برای 

فعالیت   های اقتصادی خود است.

بلا استفاده ماندن مزیت های نسبی �
رئیس مرکــز پژوهش   های اتــاق بازرگانی بیان 
کرد: تولید مواد شیمیایی و فرآورده   های شیمیایی 
از دیگــر فعالیت   های اقتصادی اســت کــه ایران 
در آن مزیت نســبی قابل توجهی دارد. با مقایسه 
ایران، ترکیه و چین در روابط پســین و پیشین کد 
D20 آیسیک مشاهده می شــود که در ایران، یک 
بخش کشــاورزی، ۱۶بخش صنعتــی و ۷بخش 
خدماتی نهاده   های خــود را از این فعالیت تامین 
می کنند. از آن سو، یک بخش کشاورزی، ۱2بخش 
فعالیت صنعتی و ۶فعالیت خدماتی نیز نهاده   های 
موردنیاز این فعالیت را تامین می کنند.قاســمی 
اضافه کرد: در ترکیــه با وجود نبــود منابع نفت و 
گاز و انــرژی، وضعیــت زنجیره تامیــن تکمیل   تر 
شده و بهبود یافته است. بر این اساس، یک بخش 
کشاورزی، ۱۹بخش صنعتی و ۱۰بخش خدماتی 
نهاده   هــای خــود را از فعالیــت D20 )تولید مواد 
شیمیایی و فرآورده   های شیمیایی( تامین می کنند 
و یک فعالیت کشاورزی، ۱۳بخش فعالیت صنعتی 
و ۱۱بخش خدماتــی نهاده   های ایــن فعالیت را 
تامین می کنند. تنوع تامین نهاده، فعالیت تولید 
مواد شیمیایی و فرآورده   های شیمیایی در چین و 
همچنین ایفای نقش تامین   کننده این بخش برای 
سایر بخش   ها نسبت به ایران و ترکیه بسیار بالاتر 
است. در چین، کل بخش کشاورزی، 2۰فعالیت 
صنعتی و ۱۹فعالیت خدمانی نهاده   های خود را 
از فعالیت این کد آیسیک تامین کرده و 2۰بخش 
صنعتی، ۱۹بخش خدماتی و کل بخش کشاورزی، 
نهاده   هــای این کــد فعالیت را تامیــن می کنند.

رئیس مرکز پژوهش   های اتاق ایران در ادامه افزود: 
این موضوع نشــان می دهد که این کد آیسیک از 
مزیت   های کشور اســت، اما در مزیتی دارای این 

حد از اهمیت نیز نتوانسته   ایم برنامه   ریزی و نقشه 
راه معین و درســتی داشته باشــیم. این درحالی 
است که در این بخش سرمایه گذاری بسیار کلانی 
صورت گرفته اســت. در تولیدات فلــزات پایه نیز 
وضعیت به همین شکل است و در کد آیسیک این 
فعالیت یعنــی D24 )تولید فلزات پایــه( در ایران 
یک بخش کشاورزی، ۱۶بخش صنعتی و 4بخش 
خدماتی نهاده   های خــود را از این فعالیت تامین 
می کنند. همچنین ۱2بخش صنعتی و ۵بخش 
خدماتی نهاده   های این فعالیت را تامین می کنند. 
مشاهده می شود که وضعیت این صنعت در حالی 
که از صنایعی محسوب می شــود که ایران در آن 
مزیت نسبی خوبی دارد، در کشور   های کره و ترکیه 
از نظر زنجیره تامیــن تکمیل   تر و روابط پســین و 

پیشین به مراتب بهتر است.

جاماندگی ایران در رقابت صادراتی �
قاســمی صحبت   های خــود را اینگونه ادامه 
داد: در زمینه صادرات هم باید بررسی   های لازم 
را صورت داد. بر این اســاس صــادرات ایران به 
روســیه و صادرات ترکیه به روسیه بررسی شده 
اســت. طبق این آمار، از بخش   های متنوعی با 
کد   های مختلف آیسیک در ترکیه به بخش   های 
به شدت متنوعی با کد   های مختلف آیسیک در 
روسیه، صادرات صورت گرفته است. در حقیقت 
موتور تولیــد و فعالیت بخش   هــای متنوع   تری 
در روسیه وابســته به کالا   های ترکیه است. اما 
محصولات ایرانــی صادرشــده از فعالیت   های 
مورد بررســی قرار گرفته به مراتب گستردگی و 
عمق کمتری دارند. به این ترتیب ایران توانایی 
جانشینی ترکیه در بازار روســیه را ندارد. علت 
این موضوع ترکیب صادرات ایران اســت و اگر 
بخواهیم به چنین کاری اقدام کنیم، باید نقشه 
صادراتی ایران را مورد بازنگــری قرار دهیم. در 
ســال 2۰۱۶، صادرات کالایی ایران به روسیه 
حــدود 2۱۹میلیــون دلار و صــادرات کالایی 
ترکیه به روســیه حدود ۱.۸میلیــارد دلار بوده 
اســت. تولید موردنیاز با کیفیت و استاندارد و 
تکنولوژی موردنیاز روســیه، چیزی است که در 
ایران نیســت و در ترکیه وجــود دارد. به همین 
دلیل روســیه ترجیح می دهد ترکیه را به عنوان 
مبدا وارداتی بزرگ تری نســبت به ایران در نظر 
بگیرد. این موضوع در صادرات محصولات نهایی 
و واسطه   ای ایران و ترکیه به روسیه صادق است. 
تعداد محصولات صادرات نهایی ترکیه عبارتند 
از: 2۳ درصد تولید منســوجات، پوشاک، چرم 
و فرآورده   های وابسته؛ 22.۵ درصد محصولات 
کشــاورزی و جنــگل داری؛ ۱2.4 درصد تولید 
فرآورده   های غذایی، انواع آشامیدنی و توتون و 
تنباکو و ۱۰.۷ درصد تولید وسایل نقلیه موتوری، 
تریلر و نیم تریلر. حال آنکه در ســال 2۰۱۶ از 
2۵ درصــد صــادرات کالایی ایران به روســیه، 
بیش از ۹۵ درصد آن به مصرف خانوار   ها رسید 
و حــدود ۷۰ درصد صــادرات نهایی ایــران به 
روســیه، محصولات کشــاورزی و جنگل داری 
بود.وی افزود: این آمار تنها نشان دهنده روابط 
درجه یک کد   های آیســیک با یکدیگر اســت و 
این موضوع گسترده   تر از آماری است که بررسی 
شد. این جداول نشان می دهد که اساسا تولید 
کالایی که ساخت آلمان اســت، در نتیجه یک 
زنجیره تامین قطعات و مواد اولیه جهانی صورت 
می گیرد و ارزش افزوده گروه ناشــی از هرکدام 
از این زنجیره   ها با یکدیگر متفاوت است. از هر 
۱۰۰دلار ارزش افــزوده تولیدشــده در جهان، 
۶۷ درصد به کشور   های عضو سازمان توسعه و 
همکاری اقتصادی، ۱۱ درصد به کشــور   های 
تازه صنعتی شــده، ۹ درصد به چیــن، ۵ درصد 
به کشــور   های عضو بریکس و تنهــا ۸ درصد به 
کشور   های درحال توسعه می   رســد. این برای 
بازنگری در نقشــه اقتصادی ایران مهم است. 
به ویژه کــه آگاهیم زنجیره   هــای ارزش و تامین 
مشغول بازآفرینی هستند. بنابراین مهم است 
که در سرمایه گذاری، هدف کدام حلقه از زنجیره 
تامین باشد. نسبت به ۱۰سال پیش، ایران دو 
برابر بیشــتر محصولات را از لحاظ وزنی صادر 
می کند، اما از لحــاظ ارزش افــزوده به انتهای 

زنجیره رسیده   ایم و ارزش نصف شده است.

چه باید کرد؟ �
رئیس مرکز پژوهش   های اتاق ایــران در نهایت 
گفت: حال چه باید کرد؟ راه میانبری وجود ندارد 
و تنها آزادسازی قیمت ها جوابگو نیست. در واقع 
به ارتقای ظرفیت فناورانه در کشور و عمق ظرفیت 
فناوری نیاز داریم و باید بخش خدمات را توســعه 
دهیم. اندازه شرکت هــا و تخصص   های مدیریتی 
نیز مهم است و باید برآورده کردن استاندارد   های 
جهانی را جزو عناصر اســتراتژی توسعه صنعتی 
کشور قرار دهیم تا عضوی از زنجیره ارزش جهانی 
باشیم. بحث   های استراتژی توسعه صنعتی که در 
دولت دنبال می شود نشان می دهد ابزار روشنی 
برای سیاستگذاری وجود ندارد. دوسال پیش در 
دولت تنها جدول داده و ستانده داخلی مبنا قرار 
گرفت که انتخاب درستی نبود. به نظر می رسد با 
کمک کارگروه   های کمیســیون صنایع بتوانیم با 
استفاده از این ابزار، بخشی از عقب ماندگی اقتصاد 
ایران را جبران کنیم. حال آنکه ایران در حال حاضر 

جایگاهی در زنجیره تامین جهانی ندارد.

خبرخبر

 همکاری برای جذب سرمایه گذاری   ها 
در مناطق آزاد تجاری

دنیای اقتصاد: اتاق بازرگانی تهران و دبیرخانه شــورای عالی 
مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشور با امضای یک 
تفاهم   نامه همکاری نسبت به تلاش برای جذب سرمایه گذاری 
داخلی و خارجــی، ارائه خدمات به فعالان اقتصــادی و اجرای 

پروژه   های مطالعاتی متعهد شدند.
اتاق بازرگانی تهران و شورای   عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی 
و ویژه اقتصادی تفاهم   نامه همکاری امضــا کردند. از مفاد این 
تفاهم   نامه، می   توان به همکاری در راستای جذب سرمایه گذاران 
خارجی، اجرای پروژه   های مطالعاتی و تحقیقی با هدف عرضه 
بسته   های سرمایه گذاری، خدمات مشاوره تجاری و سرمایه گذاری 
به فعالان اقتصادی در مناطق آزاد و همچنین ایجاد میز خدمت 
مناطــق آزاد و ویــژه اقتصــادی در پنجره واحــد فیزیکی شروع 
کسب وکار اتاق تهران، اشاره کرد.به گزارش روابط عمومی اتاق 
تهران، در مراســم امضای ایــن تفاهم   نامه همــکاری، محمود 
نجفی   عرب، رئیس اتاق تهران، با تاکید بر اســتفاده از ظرفیت 
مناطق آزاد تجاری و اقتصادی کشور در راستای توسعه تولید و 
صادرات بنگاه   ها، تصریح کــرد که با برنامه   ریزی   های هدفمند، 
می   توان زمینه اشــتغال نیروی کار جوان کشــور در مناطق آزاد 

را فراهم کرد.
بهمن عشــقی، دبیرکل اتاق تهران نیز در مراسم امضای این 
تفاهم   نامه و طی سخنانی، انبســاط قوانین را مانعی بر سر راه 
اجرای برنامه   های توسعه   ای کشور دانست و گفت: مناطق آزاد 
تجاری شاید آخرین فرصت و شــانس موجود برای کارآفرینان و 
فعالان اقتصادی باشد تا از مناقشه قانون گذاری رها شوند.وی 
تصریح کرد که مساله آزادســازی در اقتصاد و تجارت که حلقه 
مغفول مانده در کشــور اســت، می   تواند از مناطق آزاد تجاری 
آغاز شــود.همچنین فریــال مســتوفی، رئیس مرکــز خدمات 
سرمایه گذاری اتاق تهران در این جلســه، با اشــاره به همکاری 
این مرکز با موسسات مشــاوره معتبر بین المللی، یادآور شد که 
گزارش   های مطالعاتی در زمینــه فرصت   های سرمایه گذاری در 
ایران، از ســوی مرکز خدمات سرمایه گذاری اتاق تهران تدوین 

شده است.
حجت   اله عبدالملکی، دبیر شورای   عالی مناطق آزاد تجاری، 
صنعتی و ویژه اقتصادی نیز در سخنانی، از این نواحی در کشور 
به عنوان بهشــت سرمایه گذاری یاد کرد و هزینــه پایین تولید، 
وجود زیرساخت   های مطلوب، دسترســی به بازارهای همسایه 
و دیگر نقاط جهان و نیز بوروکراســی ســبک را از جمله مزایای 
حال حاضر مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور عنوان کرد.وی با 
بیان اینکه نزدیک به یک   سوم صادرات غیرنفتی کشور از طریق 
مناطق آزاد صورت می گیرد، از تدوین و تعریف بیش از ۸۵۰بسته 
سرمایه گذاری در این نواحی خبر داد که به گفته وی، برای اطلاع 
و آگاهی سرمایه گذاران، روی وب سایت دبیرخانه شورای   عالی 
مناطــق آزاد تجــاری، صنعتی و ویــژه اقتصادی در دســترس 
قرار گرفته اســت.به گفتــه عبدالملکی، مجوز این بســته   های 
سرمایه گذاری به صورت بی   نام صادر شده است و سرمایه گذاران 
ایرانی در داخل و خارج از کشور و همین طور سرمایه گذاران دیگر 

کشورها، مخاطبان آن هستند.
دبیر شورای   عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی 
همچنین گفت: قصد و برنامه ما این اســت که در سال ۱4۰۳، 
تمامی مناطق آزاد تجاری کشور را در شاخص سهولت کسب وکار 

جزو ۵۰ کشور اول دنیا قرار دهیم.

 صرفه جویی ۱۰۰ میلیارد یورویی اروپایی   ها 
از طریق انرژی   های تجدیدپذیر

دنیای اقتصاد: بررســی   ها نشــان می دهد که بین سال های 
2۰2۱ تا 2۰2۳ و به دنبال محدودیت شــدید انــرژی در اروپا، 
قیمت انرژی در این قاره به شدت افزایش یافت که همین موضوع 
مشکلات فراوانی را برای بخش   های مختلف ایجاد کرد. با وجود 
این، اروپایی   ها تلاش کرده   اند با اتخاذ برخی راهکار   های موثر، 
حجم خســارت   های بحران انرژی را کاهــش دهند.به گزارش 
پایگاه اطلاع   رسانی وزارت نیرو )پاون(، آژانس بین المللی انرژی 
در گزارشی با اشــاره به اینکه فعال ســازی ظرفیت تولید برق از 
محل انرژی خورشیدی و بادی بین سال های 2۰2۱ تا 2۰2۳ 
هزینه انرژی در اروپا را تا ۱۰۰میلیارد یــورو کاهش داد، اضافه 
کرد که توجه به انرژی   های تجدیدپذیر علاوه بر کمک به کاهش 
آلاینده   های جوی، به تقویت اقتصاد کشورها در دوران بحران نیز 
کمک شایانی می کند.براساس این گزارش، در دو سال گذشته و 
در جریان جنگ روسیه و اوکراین، قیمت گاز طبیعی، زغال سنگ 
و برق در اروپا به ترتیب ۱۰برابر، ۵برابر و ۱۵ تا 2۰ برابر افزایش 
یافت که دوران سختی را برای اروپایی ها در بخش   های مختلف 
ایجاد کرده و شوک   های قیمتی شــدیدی را به اقتصاد اروپا وارد 
کرد.این اتقاق در حالی است که اگر بهره   برداری از ظرفیت تولید 
انرژی   های تجدیدپذیر در دوسال گذشته در اروپا رقم نمی   خورد، 
قیمت انرژی دست کم ۸ درصد بیشتر از این می   شد. مستند به 
این داده   ها، تولید برق تجدیدپذیر در دوسال گذشته که چیزی 
معادل ۱۰۰میلیارد یورو و ۱۱۰میلیــارد دلار صرفه   جویی برای 
اروپایی   ها به همراه داشته است، نشان می دهد سرمایه گذاری 
در این حوزه تا چه میزان مهم و راهبردی است.آژانس بین المللی 
انرژی در گزارش خود اشاره کرده که در جریان آغاز جنگ روسیه 
و اوکراین، حجم انتقال گاز طبیعی از روســیه به اتحادیه اروپا تا 
۸۰ درصد کاهش یافت و این امر به کاهش تولید انرژی در اروپا 
منجر شد و در کنار آن قیمت گاز، زغال سنگ و برق را افزایش داد؛ 
اتفاقی که اگر ظرفیت تولید انرژی تجدیدپذیر نبود، شــدیدتر 
می   شد.براساس این گزارش، میانگین قیمت عمده   فروشی برق 
در سال 2۰2۱ حدود ۳ درصد و در ســال 2۰22، ۸ درصد بود، 
اما در سال 2۰2۳ این رقم تا ۱۵ درصد افزایش یافت که شرایط 
ســختی برای اروپایی   ها در تامین انرژی برق از محل تولید برق 
حرارتی است.مجمع جهانی اقتصاد نیز در گزارش جداگانه   ای 
ضمن اشــاره به اهمیــت توجه بــه انرژی   هــای تجدیدپذیر در 
کشور   های اروپایی، همچنین تاکید کرده است که هنوز کار   های 
باقی مانده بسیاری در این حوزه وجود دارد.مستند به این گزارش، 
تمرکز تولید انرژی تجدیدپذیر عمدتا در کشور   های ثروتمند است 
و در این حــوزه حتی در قاره اروپا نیز نوعــی بی عدالتی و توزیع 
ناعادلانه جغرافیایی وجود دارد که سبب شده است کشور   های 
کم   درآمد بیشــترین ضربه را از بحران انرژی ایجادشده متحمل 
شوند. بنابراین لازم است سرمایه گذاری   های ویژه   ای برای توزیع 
عادلانه تولید انرژی تجدیدپذیر در جهان انجام شــود تا علاوه 
بر جلوگیری از تشدید آلاینده   های زیست محیطی، زمینه برای 

عرضه انرژی پاک در کشور   های مختلف بهبود یابد.

 عوامل پرداخت نشدن 
هزینه   های تحقیق و توسعه

دنیای اقتصاد: مدیرکل دفتر خدمات کسب وکار وزارت صمت، 
انرژی ارزان، قیمت گذاری دســتوری و اقتصــاد رانتی را از جمله 
عواملی عنوان کرد که مانع شرکت ها در پرداخت هزینه برای تحقیق 
و توسعه می شوند.امیرحسین اســدی در گفت   وگو با »ایسنا«، با 
بیان اینکه شرکت ها زمانی بودجه خود را صرف تحقیق و توســعه 
می کنند که نتیجه آن در سود نمایان شود، تصریح کرد: یک مشکل 
این است که انرژی در ایران ارزان است و شرکت ها کمتر به دنبال 
بهره   وری در حوزه انرژی می   روند. اگر هم در این حوزه هزینه کنند، 
جواب خاصی نمی   گیرند.وی با بیان اینکه قیمت گذاری دستوری 
هم عامل دیگری است که باعث می شــود هزینه   های صنعت در 
حوزه فناوری و تحقیق و توسعه ســبب افزایش سود نشود، گفت: 
باید بهای تحقیق و توسعه در شاخص   های رتبه   بندی و اثرگذاری 
برای شرکت ها جبران شــود که این موضوع طی تفاهم   نامه   هایی 
با وزارت علوم و معاونت علمی در دســت پیگیری است. بخشی از 
هزینه تحقیق و توســعه نیز جزو مالیات موظف حساب می شود.

اسدی همچنین از شروع برنامه   ریزی در جهت بیمه فناوری برای 
شرکت ها خبر داد و گفــت: اگر صنعت   کار یک فنــاوری جدید را 
شروع و دچار مشکل شد، باید بیمه، آن را تقبل کند. به طور کلی 
توســعه فناوری در صنعت یک موضوع چندبعدی است.مدیرکل 
دفتر خدمات کسب وکار وزارت صمت با بیان اینکه برخی از مدیران 
حوزه فناوری هم دانش ضعیفی دارند و باید توانمند شوند، تصریح 
کرد: در مواردی هم اقتصاد رانتی مانع استفاده از فناوری است که 
باید جلوی آن گرفته شود. باید به نقطه   ای برسیم که واحدها فقط با 
استفاده از تحقیق و توسعه به سود برسند.اسدی همچنین گفت که 
۱۵همت بودجه برای صنایعی که با دانش بنیان   ها و فناورها ارتباط 

برقرار کنند و به دنبال تحقیق و توسعه باشند تصویب شده است.

 نشست آبی ایران و ترکیه 
برای رفع نگرانی 9 میلیون ارس   نشین

دنیای اقتصاد: دومین کمیته همکاری   های آبی ایران و ترکیه برای 
رفع نگرانی های ایران از اقدامات بالادست رودخانه ارس و ایجاد 
سازوکار همکاری مشترک میان دو کشور در شرکت مدیریت منابع 
آب ایران برگزار می شود.به گزارش خبرگزاری فارس، اقدامات آبی 
ترکیه در بالادست رودخانه   های دجله و فرات به تنش آبی شدید در 
عراق منجر شد و خسارت وارده به این کشور در ابعادی بود که مساله 
به طرح شکایت عراق از ترکیه در شورای امنیت سازمان ملل رسید.

بر این اساس، پیرو توافق روسای جمهور ایران و ترکیه به منظور 
رفع نگرانی ایران از اقدامات بالادســت و تعریــف همکاری   های 
مشترک در زمینه آب، دومین نشســت کمیته همکاری   های آبی 
ایران و ترکیه با دستور ویژه بررسی شرایط رودخانه ارس در تهران 
برگزار می شود.این نشســت در شرایطی برگزار می شود که مردم 
ایران، به ویژه ۹میلیون نفر از ساکنان مناطق شمال غرب کشور، 
از نتایج فعالیت   هــای آنکارا و تاثیر آن بر ایران نگران هســتند. در 
این راستا، شهریار ششگلانی، یکی از مخاطبان فارس در استان 
آذربایجان شرقی گفت: اقدامات ترکیه در عراق سبب شده است تا 
ما به شدت از فعالیت این کشور در سرچشمه   های رودخانه ارس و 
خشک شدن این رود در ایران نگران باشیم.   ترکیه از سال 2۰۰۸، 
مجموعه   ای از اقدامات ســازه   ای آبی را در حوضه   های آبریز مرزی 
با عراق، سوریه، ارمنستان و ایران آغاز کرده است. همزمان با این 
اقدامات، ۶2 درصــد از جریان آب رودخانه   هــای دجله و فرات در 
اختیار ترکیه قرار گرفته و عدم رهاسازی آب به بحران های گسترده 
در عراق ختم شــده اســت. دولت عراق نیز به منظور پیگیری این 
اقدامات، به دلیل بستن آب به روی این کشور، دادخواستی علیه 
ترکیه ارائه داد. وزارت منابع آب عراق نیــز در بیانیه   ای اعلام کرد، 
ترکیه میزان آب ورودی از طریق رودخانه   های دجله و فرات به عراق 
را کاهش داده که این امــر بر میزان ذخایر آب عــراق تاثیر منفی 
گذاشته است.پیش تر دولت سوریه نیز در گزارشی عنوان کرده بود، 
۶.۵میلیون هکتار از اراضی کشاورزی سوریه و عراق بر اثر برنامه 

سدسازی آنکارا نابود شده است.

ارس؛ حوضه   ای به وسعت 4 کشور �
براساس اطلاعات اطلس منابع آب ایران، حوضه آبریز رودخانه 
ارس شامل بیش از نیمی از مساحت استان اردبیل و بخش   هایی از 
استان   های آذربایجان شرقی و آذربایجان غربی است. آبراهه اصلی 
حوضه، رود ارس است که شاخه اصلی آن از کوه هزاربرکه در جنوب 
ارزروم ترکیه سرچشمه می گیرد و بخشی از مرز ترکیه و ارمنستان را 
شکل می دهد.این رودخانه در شمال شرقی روستای دیم   قشلاق 
وارد مرز ایران می شــود و در مــرز ایران با ارمنســتان و آذربایجان 
امتداد می   یابد تا اینکه در شرق پارس   آباد وارد جمهوری آذربایجان 
می شود. مهم ترین شاخه   های این رود در ایران، زنگمار، قطورچای 
و دره   رود هستند که از کوه   های آذربایجان سرچشمه می   گیرند و در 
جهت شمال جریان پیدا می کنند.در این راستا، پژمان تیموری، 
کارشناس مدیریت منابع آب، گفت: ارس در زندگی ساکنان غرب 
و شــمال غرب ایران نقش ویژه   ای دارد و اقدامات ترکیه می   تواند 
رفاه مردم ایــران در این حوضه را تحت تاثیر قــرار دهد.وی افزود: 
دولت ایران باید در قالب یک کنــش دیپلماتیک، توقف اقدامات 
مخرب ترکیه را در دستور کار قرار دهد.اقدامات ترکیه تنها به مساله 
آب ختم نمی شود و اثر این اتفاق با شــکل   گیری پدیده گردوغبار 
روی تعداد بسیاری از مردم منطقه اثرگذار خواهد بود و این توقف 

فعالیت   ها در چارچوب توافقات بین المللی باید پیگیری شود.

 نیروگاه   ها با آمادگی ۱۰۰ درصدی
وارد تابستان ۱۴۰۳ می   شوند

دنیای اقتصاد: معــاون راهــبری تولید شرکت بــرق حرارتی 
گفت: نیروگاه   ها برای تابستان ســال آینده آماده   تر از همیشه 
خواهند بود و با آمادگی ۱۰۰درصــدی برای گذر از پیک آماده 
می   شوند.به گزارش »ایلنا«، ناصر اسکندری در مراسم تجلیل 
از فعالان نیروگاهی با بیان اینکه تابستان امسال میزان آمادگی 
نیروگاه ها بالای ۹۰ درصد بود، اظهار کرد: تلاش خواهیم کرد 
برای تابستان ســال آینده آماده   تر باشیم.وی خاطرنشان   کرد: 
در طول فعالیت دولت ســیزدهم بیش از ۷   هزار و ۷۰۰مگاوات 
ظرفیت جدید اضافه شــد که ۵   هزار مــگاوات آن از 4۰نیروگاه 
جدید و 2 هزار مگاوات هــم از طریق ارتقــای واحدهای گازی 
موجود محقق شد.معاون راهبری تولید برق حرارتی ادامه   داد: 
۱۱۰ هزار مگاوات تعمیرات نیروگاهی برای تابستان سال آینده 
تدوین شده است.وی گفت: بیش از ۱۶۹مگاوات هم از طریق 
ارتقای واحدهای گازی محقق می شود و بخشی هم از محل رفع 

محدودیت نیروگاه   ها به دست خواهد آمد.

تشکیل کارگروه   های تخصصی کمیسیون صنایع اتاق
سومین جلسه کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با حضور اعضا به 
منظور تشکیل کارگروه   های تخصصی ذیل کمیسیون ادامه یافت. پس از تبادل نظر اعضای کمیسیون 
صنایع در خصوص مشکلات موجود در زنجیره تامین صنعت ایران، اعضای این کمیسیون برای تشکیل 
کارگروه   های تخصصی صنایع ذیل کمیسیون صنایع اعلام آمادگی کردند. به این ترتیب با رای   گیری 
اعضای کمیسیون تصویب شد که هر کارگروه تخصصی صنایع مختلف حداقل دارای ۳عضو باشد. 
همچنین در صورتی که کارگروهی عضوی نداشت، تشکل های خارج از اتاق بازرگانی که در کمیسیون 
صنایع عضوی ندارند به عنوان عضو آن کارگروه انتخاب شــوند.در ادامه، ســاقی باقری نیا به عنوان 
رئیس کارگروه تجهیزات پزشکی و صنایع دارویی، انتخاب شد.همچنین ابوالفضل روغنی گلپایگانی، 
حامد بدرآبادی، محمدحسن ابراهیمی یزدی، علیرضا کلاهی صمدی، سیدباقر شریف   زاده و حسین 
میرابیان به عنوان اعضای کارگروه صنعت4 انتخاب شدند.همچنین آریا صادق نیت حقیقی، عبداله 
یزدان بخش، عباس جبال بارزی و محمدمهدی شــکورزاده به عنوان اعضای کارگروه شهرک   های 
صنعتی منصوب شــدند.در ادامه، علیرضا محمــدی دانیالی و نویــد ایزدپناه به عنــوان اعضای 
کارگروه لوازم خانگی و اداری انتخاب شده و آقایان آریا صادق نیت حقیقی، نوید ایزدپناه، علیرضا 
کلاهی صمدی، علی   محمد ابویی مهریزی، مهرداد صابری، نصرالله رهنما و احمد مختار نیز به عنوان 
اعضای کارگروه صنایع فلزی منصوب شدند.همچنین یونس اکبرپور پایدار، سید حسین لاجوردی، 
احمد مختار، پیمان یزدان بخش، بهروز مرادی رویین   تنی و محمدمهدی شکورزاده به عنوان اعضای 
کارگروه خودرو انتخاب شــدند. ابوالفضل روغنی گلپایگانی هم به عنوان عضو کارگروه مبلمان و 
صنایع سلولزی منصوب شد.امین مقدم، محمدعلی حسینی، مهدی مباشر، مجتبی دستمالچیان و 
محمد عرب نیز به عنوان اعضای کارگروه نساجی و پوشاک انتخاب شدند.ضمنا عباس جبال بارزی، 
علیرضا کلاهی صمدی و آریا صادق نیت حقیقی به عنوان اعضای کارگروه برق و صنایع وابســته و 
حسین میرابیان و عباســعلی قصاعی به عنوان اعضای کارگروه صنایع بتنی و کانه   های غیرفلزی 
منصوب شدند.عباسعلی متوسلیان، حسین محمودی خراســانی و یداله صادقی مرزناکی نیز به 
عنوان اعضای کارگروه صنایع شیمیایی و پلیمر انتخاب شدند.در نهایت مقرر شد تمامی اعضای 

کمیسیون به عنوان اعضای کارگروه عارضه   یابی صنعت نیز انتخاب شوند.
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نیویورک تایمز: استراتژی نظامی اسرائیل کار نمی کند

پایانجنگبراسرائیلتحمیلمیشود
دنیای اقتصــاد: تــرف بیمارســتان الشــفا، 
بزرگ تریــن مجتمع پزشــکی غزه توســط ارتش 
اسرائیل، محور اصلی استراتژی نظامی این رژیم 
در قلب تهاجم زمینی اش اســت. این استراتژی 
طی سه هفته گذشته و زمانی که بیش از 40هزار 
سرباز اسرائیلی شهر غزه را محاصره کردند، آشکار 
شــد؛ جایی که مقام هــای اسرائیلــی می گویند 
فرماندهان حماس در آنجا متمرکز بودند. سربازان 
ســپس به رزمندگان و پناهگاه ها حمله کردند و 
یک شبکه تونلی وســیع را هدف قرار دادند که به 
گفته مقام های اسرائیلی نیروهای حماس را قادر 
می سازد تا مخفی شــوند و عملیات انجام دهند. 
مقام های اسرائیلی همچنیــن ارزیابی کردند که 
حمله وسیع و عمقی به قلب شهر غزه، حماس را 
برای دســتیابی به توافق بر سر آزادی گروگان ها 
تحت فشار قرار می دهد. »اریک اشمیت«، »رونن 
برگمن« و »آدام گلدمــن« در گزارش 18نوامبر در 
نیویورک تایمز نوشــتند، اسرائیل مدت هاســت 
حــماس را به اســتفاده از غیرنظامیــان به عنوان 
سپر انسانی در نوار پرجمعیت غزه متهم می کند 
و می گوید این گروه تاسیسات نظامی زیرزمینی 
را در نزدیکــی خانه هــا، مــدارس، مســاجد و 
بیمارســتان ها در سراسر غزه مستقر کرده است. 
الشفا در این روایت به »نمایشگاه A« تبدیل شد؛ 
زیرا ارتش اسرائیل مدعی شد حماس از پیچ و خم 
گسترده ای از تونل ها در زیر بیمارستان به عنوان 
پایگاه استفاده می کند. تا کنون مشخص نیست 
که استراتژی اسرائیل کارآمد است یا خیر؟ مقامات 
نظامی ایالات متحده گفتند که همتایان اسرائیلی 
شان به آنها می گویند قبل از اینکه اسرائیل ابتکار 
عمل جداگانــه ای را در جنوب غزه آمــاده کند و 
تهاجم را گسترش دهد، باید انتظار داشته باشند 
هفته های بیشتری عملیات پاکسازی در شمال 

به طول انجامد.
دانیل هاگاری، سخنگوی ارشد ارتش اسرائیل، 
اواخر روز جمعه گفت که نیروهای این رژیم حملات 
خود را »در هر مکانی که حماس است و در جنوب 
نوار« ادامه خواهند داد. اگرچه یوآو گالانت، وزیر 
جنگ اسرائیل، روز دوشنبه در بیانیه ای ویدئویی 
گفت کــه اسرائیــل »فعالیت های خــود را علیه 
تونل ها تسریع کرده است« و حماس کنترل خود 
را در شمال از دست داده  و در حال فرار به جنوب 
هستند؛ اما تحلیلگران نظامی اظهارات گالانت را 
زیر سوال برده و پرسش های بسیاری مطرح کردند. 
گزارشــگران نیویورک تایمز نوشتند، اگر حماس 
در حال حرکت به ســمت جنوب با بقیه جمعیت 
ترکیب شود، چگونه از بین خواهد رفت؟ اسرائیل 
تا چه زمانــی می تواند فشــار فزاینده بین المللی 
برای آتش بس را با افزایش تلفات غیرنظامیان در 
غزه ادامه دهد؟ آیا الشــفا یک هدف نظامی مهم 

برای حمله بود؟
اسرائیل تعداد بالای تلفــات را - به گفته وزارت 
بهداشت غزه 12000نفر، که شامل غیرنظامیان 
و مبارزان می شــود- تا حدی بــه تصمیم حماس 
برای پنهان کردن اســتحکامات نظامی و مراکز 
فرماندهــی خــود در محله هــای مســکونی و 

بیمارستان هایی مانند الشفا می داند. اما مقامات 
آمریکایی گفتند که تصمیم سریع اسرائیل برای 
آغاز عملیات زمینی و محــاصره، زمان کمی برای 
فرماندهان اسرائیلی برای برنامه ریزی گســترده 
بــراي کاهش خطرات بــرای غیرنظامیــان باقی 
گذاشــته اســت و این امر یکی از دلایل افزایش 
تلفات غیرنظامیان اســت. بیمارســتان به نقطه 
عطف خاصی تبدیل شــده اســت. ارتــش هنوز 
شواهد عمومی مبنی بر وجود یک شبکه گسترده 
تونل و مرکز فرماندهی زیر الشــفا ارائــه نکرده و 
اسرائیل تحت فشار فزاینده بین المللی قرار دارد 
تا نشــان دهد که بیمارســتان یک هدف نظامی 

حیاتی بوده است.
مقامات نظامی اسرائیل روز جمعه گفتند که 
جست وجوی بیمارســتان به دلیل خطر مواجهه 
بــا اعضای حــماس و تله هــای انفجــاری زمان 
می برد و آنها باید از ســگ ها و مهندســان رزمی 
اســتفاده کنند. به گفته ســه افــسر اسرائیلی، 
نیروهای اسرائیلــی به آرامــی در حال پیشروی 
هســتند و در حال حاضر تنها بخشــی از سایت 
بیمارستان را تحت کنترل دارند. آنها همچنین از 
ورود به تونل هایی که در آنجا کشف شده است، 
خودداری کرده اند. اما ارتش مدعی است که در 
حال حاضر شــواهدی از حداقل بخشی از یک 
مجموعه تونل زیرزمینی در زیر بیمارستان دارد. 
ویدئویی که به گفته یک مقام اسرائیلی توســط 
دوربینی گرفته شد که روز جمعه توسط سربازان 
به داخــل چاهک پایین انداخته شــد و توســط 
نیویورک تایمز بازبینی شــد، نشان می دهد که 
این یک تونل ساخته دست بشر است و حداقل 
عرض یک لاین آن برای عبور و مرور انسان کافی 
است. به نظر می رسد تونل 50فوت یا بیشتر طول 
داشته باشد و در انتهای آن دری وجود دارد که به 
گفته مقامات برای مقاومت در برابر مواد منفجره، 
مستحکم شده اســت. این ویدئو نشان می دهد 
که در یک روزنه کوچکی دارد که به گفته این مقام 
اسرائیلی امکان تیراندازی یک طرفه از ســمت 

دیگر در به داخل تونل را فراهم می کند.
به نوشــته »اشــمیت- برگمن- گلدمن«، گیورا 
ایلند، ژنرال بازنشســته ارتش اسرائیــل و رئیس 
سابق شورای امنیت ملی اسرائیل گفت که هدف 
قرار دادن بیمارستان الشفا »نتیجه یک استراتژی 

نبود.« او گفت: »این بیشــتر یک مانور تاکتیکی 
مهم« در تلاش اسرائیل برای کنترل روایت درباره 
حماس اســت. ایلند گفت، درحالی که احتمالا 
فرماندهان حماس در آغاز جنگ زیر الشفا بودند، 
اکثر آنها به ســمت جنوب رفته انــد. وی گفت در 
نتیجه، اسرائیل بایــد غیرنظامیان را تخلیه کند و 
تیپ های حماس را در آنجا طی هفته ها و ماه های 
آینده هدف قرار دهد. ایلند پیش بینی کرد که این 
مساله ممکن اســت به دلیل از دست دادن صبر 
جامعه بین المللــی از اسرائیل پیچیده تر شــود. 
یاگیل لوی، کارشــناس ارتش اسرائیل گفت که 
حمله به الشفا »به جای بخشی از یک استراتژی 
روشــن، نمایش قدرت و توان اســت.« دکتر لوی 
گفت با انجام این کار، اسرائیل ممکن است جان 

گروگان ها را به خطر بیندازد.
لوی گفت: »ارتش بــا رفتن به الشــفا، آینده یا 
امنیت گروگان ها را در نظــر نگرفت.« او گفت که 
بازیابی دو جســد در نزدیکی بیمارســتان الشفا 
نشانه روشــنی بود که »ما با تاخیر در تبادل اسرا، 
گروگان هــا را از دســت می دهیم.« ژنــرال کنت 
مکنزی جونیور، رئیس بازنشسته فرماندهی مرکزی 
ارتش ایالات متحده گفت که ارتــش اسرائیل به 
برخی از اهداف خود، مانند رهگیری موشک های 
حماس به اسرائیل و کاهش خطرات برای نیروهای 
خود دست یافته است. بیش از 55سرباز اسرائیلی 
در عملیات زمینی جان خود را از دست داده اند که 
نشان می دهد ارتش اسرائیل با احتیاط روی زمین 
حرکت می کند؛ درحالی که هواپیماهای جنگی و 

توپخانه هم اهدافی را مورد حمله قرار می دهند.
اما ژنرال مک کنزی گفت هنوز مشخص نیست 
که ارتش اسرائیل چه تعداد از رهبران ارشد حماس 
را کشته اســت. از ســوی دیگر تصمیم اسرائیل 
برای تخریب بخش هایی از غزه و کشــتن بیش از 
1000مبارز حماس، به توافق بزرگ برای آزادی 
تقریبا 240گروگان که بســیاری از آنها در شبکه 
گسترده تونل ها هستند، نرسیده است. پنتاگون 
در هفته های اخیــر جریان ثابتی از تســلیحات 
و مهمات را به اسرائیل فرســتاده اســت. مقامات 
وزارت دفاع می گویند کــه نیروهای عملیات ویژه 
ایالات متحده پهپادهای جاسوسیMQ-9  را بر 
فراز نوار غزه به پرواز درمی آورنــد تا به تلاش های 
یافــتن گروگان ها کمک کننــد؛ امــا از عملیات 

نظامــی اسرائیــل در زمین حمایــت نمی کنند. 
یک مقام نظامی آمریکایی گفــت: ژنرال مایکل 
ای.کوریلا، رئیس فرماندهی مرکزی پنتاگون، روز 
جمعه برای اطلاع رســانی درباره عملیات زمینی 
در غــزه و برنامه های نظامی آینــده وارد اسرائیل 
شــد. این دومین ســفر ژنرال کوریلا به اسرائیل 
از زمان حملات 7اکتبر اســت. ژنــرال و کارکنان 
ارشدش روزانه با اعضای بخش برنامه ریزی ستاد 
کل اسرائیل و دیگر مقامات ارشد نظامی اسرائیل 
در تماس هستند. ژنرال مک کنزی گفت: »زمان 
در عرصــه بین المللی یا داخلی بــه نفع اسرائیل 
نیست.« جرمی بینی، متخصص دفاع خاورمیانه 
برای Janes، یــک شرکت اطلاعاتــی دفاعی در 
لندن گفت: »آنها ممکن است نیازی به پایان بازی 
نداشته باشند؛ زیرا این به آنها تحمیل خواهد شد. 
به نظر می رســد که آنها عملیاتی بهــتر از این در 

شرایط کنونی نمی توانستند انجام دهند.«

قحطی در غزه �
»رویده عامر« هم در گزارش 18نوامبر در الجزیره 
نوشت، »ثمر رییع« نمی داند که چگونه 15نفری 
را که بــا او زندگی می کننــد، تغذیه کنــد. او که 
مادر 4فرزند اســت، میزبان دوستان همسرش و 
خانواده هایشان است که از شــهر غزه آواره شده 
و می کوشــند نیازهای ابتدایی شــان مانند نان 
را برآورده سازند. این زن 28ســاله می گوید: »به 
یکی از فروشــگاه ها برای خرید چیــزی رفتم؛ اما 
هیچ چیز نیافتم.« او گفت که قفسه ها خالی بود. 
نه شکری بود نه گوشت و سبزی؛ نه پنیر و نه هیچ 
نوع محصول لبنی. ربیع می گوید: »تنها چیزی که 
بود روغن پختنی بــود.« او می گوید: قیمت غذا و 
محصولات غذایی از آغاز جنگ سه برابر شده است: 
»ما از ابتدایی ترین نیازهای غذایی محرومیم. با 
وجود قطعی آب و برق، مجبور به تحمل گرسنگی 
هم هســتیم.« به دلیل فقــدان نــان، خانواده ها 
مجبورند با پاســتا یا برنج شکم خود را سیر کنند؛ 
اما عرضــه این محصولات هم بــه سرعت در حال 

خشکیدن است.

لحن بایدن چرخیده است �
الجزیره همچنین در گــزارش دیگری به تاریخ 
18نوامبر نوشــت، ان بی ســی نیوز گــزارش داد 
که جو بایــدن، رئیس جمهور ایــالات متحده، بر 
اساس کپی هایی از مکاتبات رسمی کاخ سفید، 
دو پیام متفاوت درباره جنــگ اسرائیل و حماس 
به آمریکایی هــای طرفدار فلســطین و اسرائیل 
داده اســت. درحالی که یک نامه حمایت بایدن 
از اسرائیل را در برابر »تروریســم« حماس نشــان 
می داد، نامه دیگر درباره تلاش های دولت ایالات 
متحده برای محافظت از غیرنظامیان در نوار غزه 
صحبت می کرد. به گزارش NBC، نامه ارســالی 
به طرفداران اسرائیل به هولوکاســت در رابطه با 
حمله حماس در 7اکتبر به جنوب اسرائیل استناد 
شده است. همچنین متعهد به حمایت مستمر از 
اسرائیل و تلاش برای بازگرداندن اسیران حماس 

شده و در غزه است.

تعقیب قضایی رای رئیس جمهور سابق را بالا برد

همذات پنداری سیاهان با ترامپ
دنیای اقتصاد: »مایکل هریس، موسس »دث روو ریکوردز« که 
به اتهام قاچاق مواد مخدر و اقدام به قتل زندانی شده بود، برای 
ملاقات خصوصی با این مرد آمد؛ فردی که توسط رئیس جمهوری 
بخشیده شده بود. به نوشــته روزنامه نیویورک تایمز، به گفته دو 
منبع مطلع، هریس از طریق داماد ترامپ، جرد کوشنر و دخترش 
ایوانکا ترامپ با رئیس جمهور سابق ارتباط داشت که به او کمک 
کردند تا کاندیدای عفو از سوی او شود. دو منبع به نیویورک تایمز 
گفتند که این زوج در باشگاه ترامپ در بدمینستر اقامت داشتند 
که جلســه ای هم برگزار کردند و متعاقبا کوشنر نیز به آن ملحق 
شد. اما ناهار آنها دارای اهداف دیگری هم بود که تامین کننده 
خواست یکی از نزدیکان ترامپ است: »هریس از آن دسته از افراد 
مشهور سیاه پوست است که برخی از نزدیکان ترامپ امیدوارند 
سال آینده قانون اصلاح عدالت کیفری امضا شده، موسوم به گام 
اول توسط رئیس جمهوری سابق، از سوی هریس برجسته شود.« 
این یکی از اولویت های اصلی کوشنر در دوران مشاوره اش در کاخ 
سفید بود و برخی از مشاورانش نیز روی آن تاکید دارند. اگرچه 
قرار نیست خود هریس از قانون مجازات –در صورت تایید- سود 
ببرد، اما ترامپ در آخرین روز ریاست جمهوری اش او را به همراه 
تعدادی دیگر مورد عفو قرار داد و او پس از دهه ها زندانی بود، در 
نهایت به دستور رئیس جمهور سابق آزاد شد. او هم اینک می تواند 
یک تبلیغ کننده بزرگ برای این هدف خاندان ترامپ در صورت 

کسب قدرت باشد.
ترامــپ کــه در برخــی از نظرســنجی های اخیــر در میــان 
رای دهندگان سیاه پوست پیشرفت هایی را نشان داده، امیدوار 
است که با پتانســیل تغییر در ایالت های کلیدی، کمی بیشتر 
از گذشــته رای این گروه نژادی را به دســت آورد. ترامپ تاکنون 
چهاربار متهم شده اســت؛ واقعیتی که مشــاوران و متحدانش 
اصرار دارند -بدون ارائه هیچ مدرکی- به نحوی برای رای دهندگان 
سیاه پوســت مفید خواهد بود؛ زیرا او ادعا می کنــد که قربانی 
تعقیب قضایی نامناسب است. او همچنین مکررا سه دادستان 
سیاه پوســت را که از او تحقیق می کنند، »نژادپرســت« نامیده 
است. اما برخی از نزدیک ترین متحدان او که تلاش می کردند، 
ترامپ را طرفدار ســیاهان نشــان دهند، اصرار دارند که او پیام 
آنها را متوجه شــده اســت. با این حال هنوز مشخص نیست که 
این بخشی از نمایش ترامپ است یا گفته های مشاوران ترامپ 

درســت اســت. هریس از گفت وگو درباره آنچه در دیدار آنها رخ 
داده است خودداری کرد؛ اما او در بیانیه ای از دولت ترامپ ابراز 
قدردانی کرد و قانون مجازات را تحسین کرد. او گفت: »تصویب 
قانــونِ گام اول و طرح های مشــابه پیرامــون اصلاحات عدالت 
کیفری، تسکینِ مورد نیاز را برای بسیاری از افراد و خانواده های 
مستحق فراهم کرده اســت.« یکی از دستیاران کوشنر و یکی از 
سخنگویان ترامپ به درخواست ها برای اظهارنظر پاسخ ندادند. 
همه اطرافیان رئیس جمهور ســابق معتقد نیســتند کــه او باید 
قانون گام اول را برجســته کند؛ قانونی که خود ترامپ بلافاصله 
پس از امضای آن خشــمگین شــد. ترامپ که اغلب تحت تاثیر 
خواست های رای دهندگان اصلی اش قرار می گیرد، پس از آنکه 
تعدادی از جمهوری خواهان سرســخت در ســال های2021 و 
2022 در بحبوحه افزایش جنایات شروع به انتقاد از آن کردند، 
خود نیز به صف آنها پیوست. برخی از نزدیکان محافظه کار او که 
این لایحه را برای جمهوری خواهان مشکل ساز می دانند، به طور 
خصوصی گفتنــد که از ملاقــات او با هریس ناراضی هســتند. 
درحالی که این موضوع چالشی بالقوه برای تیم ترامپ به شمار 
می رود، بحث ها به گونه ای پیش می رود که بر چالش گسترده تر 
برای تیــم جو بایــدن در آســتانه انتخابات ســال2024 تاکید 
دارد: چگونه می توان حریفی را که سابقه چهارساله و همچنین 
بیانیه های چندین دهه ای درباره او وجود دارد، شناسایی کرد؛ 
چراکه اظهارات او در چند دهه اخیر متناقض بوده است. ترامپ 
ســابقه طولانی در اظهارات نژادپرستانه از جمله حمله به عامل 
وراثتــیِ مکزیکی یک قاضی دارد. درخواســت مجــازات اعدام 
برای نوجوانانی که در ســال1989 در یک مورد تجاوز جنســی 
وحشــیانه در پارک مرکزی دستگیر و ســپس مجبور به اعتراف 
شــدند، یکی دیگر از این گفته هاست. همچنین او به گروهی از 
زنان رنگین پوســت - که تقریبا همگی در ایالات متحده به دنیا 
آمده اند – گفته بود که به کشورهای خود بازگردند و در نهایت که 
شاید معروف ترین آن باشد، اصرار بر اینکه شــاید باراک اوباما، 
اولین رئیس جمهور سیاه پوست، در ایالات متحده متولد نشده 
باشــد. او همچنین در لفاظی های خود درباره جرم و جنایت در 
آمریکا به شدت خشونت آمیز شده اســت و او می گوید که آن نوع 
آزادی ای را تحسین می کند که فروشندگان مواد مخدر باید اعدام 
شوند و اینکه دزدان مغازه باید در همان محل با تیر کشته شوند. 

در عین حال، او تریح کرده است که به قانون به عنوان وسیله ای 
نگاه می کند که می تواند آرای سیاه پوســتان را به سمت سبد او 
بکشاند. در این زمینه او به دنبال کاهش حداقل مجازات اجباری 
برای برخی جرائم است. او در سال2022 هنگامی که درباره ابراز 
پشیمانی مکررش از اصلاح قانون مواخذه شد، به یک خبرنگار 
گفت: »این کار را برای آمریکایی های آفریقایی تبار انجام دادم. 
هیچ کس دیگری نمی توانســت آن را انجام دهــد؛ اما هیچی به 
هیچی. اعتبار قابل توجهی به دست نیاوردم.« اما ترکیب ائتلافی 
دموکرات ها، متشکل از سیاه پوستان، لاتین تبارها و رای دهندگان 
جوان تر از زمان پیروزی بایدن به هم ریخته و ترامپ از حمایت آن 
گروه ها برخوردار شده است. درحالی که یکی از مشکلات موجود 
این اســت که ترامپ اظهــارات تناقض آمیز زیــادی دارد و افراد 
می توانند آنها را ردیابی کنند. با این حال قانون گام اولِ دو حزبی 
که ترامپ در دسامبر2018 امضا کرد، بخشی از کارنامه اوست 
که برخی از متحدانش معتقدند که می توانند در سال2024 از 
آن برای کم اهمیت جلوه دادن لفاظی ها و اقدامات مرد قدرتمند 

او درباره نژاد و خشونت اســتفاده کنند. مایکل 
والدمن، رئیس جمهور و مدیر اجرایی مرکز عدالت 
برنان که در دوران ریاست جمهوری بیل کلینتون 
نیــز در کاخ ســفید خدمت می کــرد، می گوید: 
»ترامپ در لفاظی های خود هم تشنه به خون بود؛ 
اما قانون گام اول را امضا کرد که اصلاح مهمی در 
احکام بود. چه او واقعا به آن اعتقاد داشت یا نه، 

او این کار را کرد.«
به نظر می رســد عملکرد بد بایــدن و این گونه 
اقدامــات ترامپ تــا حــدی موفق بوده اســت، 
درحدی که در آخرین نظرسنجی نیویورک تایمز 
و کالج سیه نا مشــخص شــد که رای دهندگان 
سیاه پوست -که مدت ها هم ســنگر دموکرات ها 
و بایــدن بودند- اکنــون 22درصدشــان در این 
پنج ایالت خاکســتری از جمله ویسکانســین، 
میشــیگان، جورجیــا، آریزونــا و نــوادا از ترامپ 
حمایــت می کننــد؛ ســطحی کــه بــرای یــک 
جمهوری خــواه در دوران مــدرن در سیاســت 

ریاست جمهوری دیده نشده است.

گزارش گزارش

مناقشه درباره محل به دنیا آمدن آدولف ادامه دارد
فرجام خانه پدری نازی ها 

دنیای اقتصاد: دولت اتریش خانه ای را که هیتلر در آن به دنیا 
آمده بود، به ایســتگاه پلیس تبدیل می کند. اما بسیاری فکر 
می کنند کــه از آن خانه باید برای آمــوزش درس های ضروری 
درباره تاریخ استفاده شود. به نوشــته روزنامه نیویورک تایمز، 
شهر اتریشــی »برائونائو ام این« که درســت در مرز آلمان قرار 
دارد، دارای یک برج کلیســای قرن پانزدهمــی، خیابان های 
سنگفرش شــده و ردیف های به هم ریخته از خانه های جذاب 
و رنگارنگ است که برخی از آنها ســبز، صورتی و آبی هستند. 
این شــهر بار تاریخی پــر بــاری نیــز دارد. آدولــف هیتلر در 
20آوریل1889 در طبقات بالای خانه در ســالزبرگر، خیابان 

وورشتادِ پانزده متولد شد.
در یکی از روزهای اخیر، آنت پومر، 32ساله، معلم تاریخ، از 
پنجره کافه سایلر به ساختمان سه طبقه قرن هفدهمی روبه روی 
خیابانی که هیتلر چند ماه اول زندگی خــود را در آن گذراند، 
خیره شده بود. او می توانست صدای چکش را بشنود. یک بیل 
مکانیکی روی انبوهی از آجر در پشت خانه در حال حفاری بود؛ 
درحالی که کارگران با کلاه های ایمنی خاک را جارو می کردند. 
ساکنان برائونائو می گویند که برای سال های متمادی، افراد 
کمی به این خانه فکر می کردند، به جز زمانی که گردشــگران 
درخواست عکس می کردند، یا نئونازی ها گاهی در سالگرد تولد 
هیتلر با یک شمع یا تاج گل در مقابل این خانه ظاهر می شدند. 
اما در سال2017، دولت اتریش که به شدت نسبت به نمادهای 
سمی و پتانسیل سوء استفاده از خانه حساس بود، این ملک را 
مصادره کرد و پس از مدتی مجادله، اعلام کرد که ســاختمان 
بازسازی می شود تا آن را به ایستگاه پلیس تبدیل کند. هدف 
این بود که آن را از جذب حامیان مــدرن هیتلر و قطع رابطه با 
تاریخ دردناک خود بازدارد. ساخت و ساز در اکتبر آغاز شد. این 
خانه که در شــهر برائونائو در شــمال غربی اتریش قرار دارد و 
هم مرز با شهر پاسائو در آلمان است. خانم پومر گفت: »این یک 
فرصت از دست رفته است.« مانند بسیاری از افراد در برائونائو، 
او می خواست این ساختمان به موزه یا فضای نمایشگاهی برای 
بررسی نقش اتریش در رژیم نازی تبدیل شود؛ استفاده ای که 
می تواند درس ارزشمندی به همراه داشته باشد؛ آن هم درست 
در زمانی که جنگ دوباره در اروپا بیداد می کند، یهودی ستیزی 
در حال افزایش بوده و جناح راست افراطی خیز بلندی مجددا 
برداشته اســت. او گفت: »این خانه باید نشان دهد که چگونه 
مردم هیتلر می شــوند. این خانه شر نیست. این فقط خانه ای 
است که در آن یک کودک متولد شده و درست تر این است که 
توضیح دهیم چه بر سر آن کودک آمده است.« زمانی که آلویس 
هیتلر، کارمند گمــرک و کلارا، همسر ســومش، اتاق هایی را 
در این خانه اجاره کردند و پسرشــان آدولف را بــه دنیا آوردند، 
این ساختمان، بخشی از یک میخانه بود. در عرض یک سال، 
خانواده به جای دیگری در شــهر نقل مکان کردند و پس از دو 
ســال دیگر، به پاســائوی آلمان، یکی دیگر از شهرهای مرزی 
رفتند.در سال1938، این خانه برای حزب نازی توسط مارتین 
بورمان، یک مقام عالی رتبه نازی، خریداری شــد و نام خیابان 
به آدولف-هیتلر-اشتراســه تغییر یافت. این ساختمان به یک 
کتابخانه و گالری عمومی برای هنرمنــدان محلی مورد تایید 
تبدیل شــد و در عین حال تبدیل به مکانی شد که طرفداران 
هیتلر در آنجــا تجمع می کردنــد. پس از جنگ، ایــن خانه به 
خانواده ای که قبلا آن را در تصاحب داشــتند، پس داده شــد 
و به عنوان کتابخانه، سپس مدرســه و بعدا به بانک اجاره داده 
شد. در ســال1972، دولت برای جلوگیری از سوء استفاده از 
خانه برای هرگونه تمجید از ایدئولوژی نازی، اجاره نامه را رأسا 
به عهده گرفت. در ســال1977، این خانه توسط یک سازمان 
برای افراد دارای معلولیت اشغال شد. این گروه در سال2011 
به جای دیگر نقل مکان کرد و در سال2017، پارلمان قانونی 
را برای مصادره اموال تصویب کرد و 812هزار یورو )882 هزار 
دلار( بــه عنوان غرامت پرداخــت کرد. اما خالــی ماندن خانه 
باعث شد تا برای یک دوره دیگر حدس و گمان ها از نو افزایش 
پیدا کند: »خانه ای برای پناهنــدگان؟ مکانی برای تجلیل از 
اتریشی هایی که از یهودیان محافظت و در برابر هیتلر مقاومت 

کردند؟ مرکزی برای مطالعه صلح و جنگ؟« 
در بیانیه دولت اتریش آمده است: »کمیسیون منصوب دولت 
درباره رفتار صحیح تاریخی بــا زادگاه آدولف هیتلر، از تخریب 
جلوگیری کرد؛ زیرا اتریش نباید اجازه داشــته باشــد که تاریخ 
این مکان را انکار کند.« اما کمیســیون به این نتیجه رسید که 
این اموال نمی تواند به موزه تبدیل شود. این طرح خواستار یک 
بازطراحی عمیق معماری است که ارزش ساختمان را شناسایی؛ 
اما آن را از محتوای نمادین برای نازی ها خالی کند.« در پایان، 
دولت تصمیم گرفت که یک پاسگاه پلیس، شامل یک فرماندهی 
پلیس منطقه ای در این ساختمان قرار دهد. ساختمان بازسازی 
شده - با دو ساختمان جدید در پشت، یک دفتر آموزش حقوق 
بشر و یک ساختمان بازسازی شده در جلوی خانه - 20میلیون 
یورو )21.75 میلیون دلار( هزینه خواهد داشت و تا سال2026 
برای پلیس آماده می شود. فلوریان کوتانکو، یک معلم بازنشسته 
و مورخ محلی، گفت که بســیاری در اینجا ترجیح می دهند که 
این ســاختمان همچنان محل ســازمان افراد دارای معلولیت 
باشد؛ زیرا هیتلر بسیاری از افراد دارای معلولیت را آزار و اذیت 
می داد. کوتانکو که در پشت خانه ایستاده بود، گفت: »این یک 

میراث ناخواسته است؛ اما ما باید با آن کنار بیاییم.«

توقیف کشتی اسرائیلی  از سوی انصارالله
المیادین: کشتی اسرائیلی با 52خدمه توسط انصارالله یمن در 
اعماق دریای سرخ توقیف شد. منابع موثق المیادین اعلام کردند: 
نیروهای دریایی یمن موفق شدند یک کشتی اسرائیلی را در اعماق 
دریای سرخ توقیف کنند. بر اساس گزارش این رسانه، 52نفر در 
کشتی اسرائیلی بازداشت شــده اند. خدمه کشتی و سرنشینان 
آن در حال حاضر تحت بررسی قرار گرفته اند. به گزارش العربیه، 
این کشتی اسرائیلی »گلکسی لیدر« نام دارد. همچنین رسانه ها 
اعلام کردند که یحیی سریع، سخنگوی نیروهای مسلح یمن نیز 
طی ســاعات آینده بیانیه ای را در این ارتباط صــادر خواهد کرد. 
کانال 13رژیم صهیونیستی نیز در این خصوص اعلام کرد: تل آویو 
درباره تسلط حوثی ها بر کشــتی باری اسرائیلی در دریای سرخ 
تحقیق خواهد کرد. با این حال بــاراک راوید، خبرنگار اسرائیلی 
نیز در این باره نوشــت: یک منبع اسرائیلی تایید کرد که حوثی ها 
یک کشتی را که بخشی از آن متعلق به یک شرکت اسرائیلی است، 
توقیف کرده اند. رســانه های رژیم صهیونیســتی اعلام کردند که 
مالکیت این کشتی که انصارالله بر آن مسلط شده، متعلق به رامی 
اونجر تاجر اسرائیلی است. با این حال راوید مدعی شده است که 

هیچ اسرائیلی در این کشتی حضور ندارد.

از  اسـتفاده  ایـن شـرکت هماننـد سـال هـاى گذشـته قصـد 
معافیـت منـدرج در اسـتانداردهاى حسـابدارى مبنـى بـر عـدم 
تهیـه صـورت هـاى مالـى تلفیقـى منتهـى بـه 1402/06/31 
اینکـه شـرکت  لحـاظ  بـه  امـا  (روش ارزش ویـژه) را داشـته 
در  اسـت،  تلفیـق  فرآینـد  مشـمول  سـبزوار  لار  سـیمان 
صـورت هـاى مالـى تلفیقـى آن درج خواهـد شـد. بدینوسـیله به 

اطـلاع کلیـه سـهامداران مى رسـاند. 
لـذا ضـرورى اسـت در صـورت مخالفـت هـر یـک از سـهامداران  
بـا ایـن موضـوع، مراتـب بـه صـورت مکتوب تا پایـان وقت ادارى 
روز جـارى 1402/08/29بـه ایـن شـرکت اعـلام و رسـید آن 

اخـذ گردد.

اط�عیه شرکت سنجش سهام 
سیمان سبزوار(سهامی خاص) 

به شماره ثبت ۵۶۶۱۰۵ و شناسه ملی ۱۰۳۸۰۱۴۸۹۸۰ 

بخش دویست و هفدهمنگاه دیگران

 استاد بازی  ها: هنری کیسینجر
و هنر دیپلماسی خاورمیانه  ای

در آن زمــان، درحالی کــه کیســینجر 
گزینه های خود را بررسی می کرد، به خوبی 
فهمید کــه در یــک دوراهی قــرار دارد. 
اسرائیل، کشورهای عربی و ایالات متحده 
با انتخابی بین پادشــاه اردن و »ســازمان 
آزادی بخش فلسطین« به عنوان همکار شرقی 
اسرائیل در نظم جدید کیســینجر روبه رو 

بودند. او بارها به رهبری اسرائیل هشدار داد؛ درست مانند نیکسون 
در سفرش به بیت المقدس که اگر توافقی را با ملک حسین به مذاکره 

نگذارند، باید با »سازمان آزادی بخش فلسطین« کنار بیایند.
   

خود کیسینجر زمانی به اهمیت »سازمان آزادی بخش فلسطین« 
پی برد که در آغاز ماموریت دیپلماتیک خود در نوامبر1973 بود 
و به »ورنون والترز« اجازه داد تا با نمایندگان یاسر عرفات در رباط 
ملاقات کند. در آن جلسه، »خالد الحســن«، مشاور ارشد عرفات 
کاملا به صراحت گفت که فلسطینی ها هرگز نمی توانند به جای 
کشور خود با یک کشور هاشمی زندگی کنند و اینکه ملک حسین 
باید سرنگون شود. از آن نقطه به بعد، کیسینجر احساس کرد که 
»سازمان آزادی بخش فلسطین« به یقین انحراف طلب است؛ ابتدا 
اردن و سپس اسرائیل را سرزنش کرد. کیسینجر گفت: »هدف ما 
باید تقویت موقعیت ]ملک حسین[ باشد، نه تشویق گروهی که عزم 

خود را برای سرنگونی او اعلام کرده است.«
بااین حال، انجام یک ابتکار دیپلماتیــک متمرکز بر توافق نامه 
جدایی اسرائیــل و اردن، پیچیــده بود. بی تردید ایــن گام بعدیِ 
منطقی پس از توافقات جدایی مر و ســوریه بود. اما اردن طی 
جنگ یوم کیپور از گشودن جبهه  خود با اسرائیل خودداری کرده 
بود و تنها دو گردان تانک و یک گردان پیاده نظام را برای جنگ در 
سوریه فرســتاد که درگیری خود را با ارتش اسرائیل محدود کرد. 
ازآنجا که هیچ جنگی در جبهه  اسرائیل-اردن وجود نداشت، هیچ 
نیرویی برای جدایی نبود و هیچ احســاس فوریتــی برای تثبیت 
وضعیت وجود نداشــت. همچنیــن تولیدکننــدگان نفتی عرب 
لغو تحریم نفتــی خود را مشروط به توافق با اردن نمی دانســتند. 
کیسینجر وابستگی عاطفی به پادشاه داشت که باعث شد بارها 
این اصل بلندمرتبه را بیان کند که »دوســتان ایالات متحده نباید 
مجازات شــوند.« او مزیت اعلام حضــور اردن در کرانه باختری را 
به عنوان بهترین راه برای اطمینان از اینکه مردم فلسطین در آنجا به 
امان نگاه می کنند، درک کرد. به این ترتیب، او امیدوار بود که مساله  
فلسطین در چارچوب اردنی حل شود و آن را به یک مشکل داخلی 
اردن تبدیل کند تا یک مشــکل آمریکایی یا اسرائیلی. همان طور 
که او در دسامبر1973 به پادشاه گفت: »اگر خودمان بتوانیم یک 
راه حلی را طراحی کنیم، از نزدیک ترین رابطه بین کرانه باختری و 
اردن حمایت می کنیم.« بااین حال، هر زمان که کیسینجر به انجام 
یک ابتکار اسرائیلی -اردنی فکر می کرد، با واقعیت های مشکل ساز 
روبه رو می شد. او می دانســت که کرانه  باختری نسبت به سینا یا 
بلندی های جولان اهمیت سیاســی بیشــتری در اسرائیل دارد. 
»حزب ملی مذهبی« )NRP( - که نقش مهمی در ائتلاف رابین ایفا 
می کرد- به شدت با هرگونه امتیاز ارضی در کرانه  باختری مخالفت 
کرد که طبق کتاب مقدس، آن را »یهودیه« و »سامره« می دانست؛ 
سرزمینی که خدا به اسرائیلیان وعده داده بود. مایر به »حزب ملی 
مذهبی« قول داده بود که هرگونه امتیــاز ارضی در کرانه  باختری 
مستلزم برگزاری انتخابات جدید است. رابین چاره ای جز احترام 
به این تعهد نداشت. کیسینجر با دولتی در اسرائیل روبه رو بود که 
برای بقای خود، تمایلی به واگذاری اراضی کرانه باختری نداشت. 
باوجوداین، اگر او در میانجی گری یک معامله با اردن موفق شود، 
باید آن را در معرض هوس های انتخابات اسرائیل قرار دهد. مشکل 
دومِ کیســینجر مر بود. همان طور که دیدیم، ســادات مصمم 
بود که اجازه ندهد هیچ رهبر عرب دیگری او را از پیگیری صلح با 
اسرائیل بازدارد؛ این امر به ویژه درباره ملک حسین مصداق داشت 
که ســادات احترام کمی برای او قائل بود. سادات در جایی که با 
هدف اســتراتژیک او جور درمی آید، درســت مانند دیگر رهبران 
عرب، با مساله  فلسطین بازی می کند. اما او از دست زدن به ریل 
سوم سیاســت بینا عربی به گونه ای که بتواند او را از اهداف خود 

منحرف کند، محتاط بود. 
سادات از کیسینجر خواسته بود که جدایی از سوریه را دنبال 
کند تا به کاهش مخالفت از سوی اردوگاه رادیکال عرب کمک 
کند. هنگامی که این امر محقق شــد، ســادات می خواســت 
ایالات متحده تمرکز خود را به مر برگرداند و اسرائیل را متقاعد 
کند که قلمروهای بیشتری را در ســینا واگذار کند. کیسینجر 
متوجه شد که دستور جدید او منوط است به خارج کردن قدرت 
منطقه ای قوی مــر از یک ائتلاف جنگیِ بالقــوه عربی علیه 
اسرائیل. اردن از پیش در جیب آمریکا بود و وزن کمی به توازن 
قدرت منطقه ای در هر سو می افزود. کیسینجر همچنین شک 
داشت - که توسط مشــاورانش این شــک تقویت شده بود- که 
پادشــاه بتوانــد در مواجهه بــا مخالفت های خاص »ســازمان 
آزادی بخش فلسطین« اقتدار خود را به کرانه  باختری بازگرداند. 

مارتین ایندیک
ترجمه: محمدحسین باقی
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رئیس اتاق بالاخره سکوت خود را شکست

روایت برکناری محرمانه
سلاح ورزی: رئیس بعدی لزوما مطلوب دولت نخواهد بود

دنیای اقتصاد:  در این جلســه نسبت به دیگر 
جلسات هیات نمایندگان جمعیت زیاد است؛ 
اکثریــت اعضا شرکــت کرده اند و درمیــان آنها 
کاندیداهای ریاست در انتخابات پرجنجال نیز 
حضور دارند؛ انتخاباتی کــه همچنان موضوع 
حرف و حدیث     های بســیار اســت؛ از جمله در 
آخرین جلسه هیات نمایندگان پارلمان بخش 
خصوصی. از جلسه قبلی تا امروز اخبار جدیدی 
منتشر شده اســت. متعاقب تشــکیل جلســه 
شورای عالی نظارت، این شورا نامه     ای را به اتاق 
ایران ارســال کرده است که به گفته رئیس اتاق 
ایران مُهر »خیلی محرمانــه« دارد و از محتوای 
دقیق آن خبری در دست نیست، مگر این خبر 
که  این شــورا به نحوی، حسین سلاح     ورزی را از 
ریاست اتاق ایران برکنار کرده است. در جلسه 
هیات نماینــدگان، ســلاح     ورزی در اعــراض 
به این حکــم، تاکید می کند که در جلســه آخر 
شورای عالی نظارت اساسا هیچ صورتجلسه     ای 
تنظیم نشــده که بخواهد امضا و ابلاغ شود و از 
وزارت صمت می خواهد فیلم این جلسه را منتشر 

کند تا راستی این سخن مشخص شود. 
او در سخنان خود  بار دیگر تصریح می کند که 
تا روز انتخابات ریاست اتاق، در تاریخ 28 خرداد 
1402، هیچ گونه اعلامی مبنی بر رد صلاحیت 
»من، حسین سلاح     ورزی« از سوی هیچ نهادی 
اعلام نشده است و در بخش دیگری از سخنان 
خود بــه دعوت نکــردن نماینده اتــاق ایران در 
مجامع دولتی اشاره می کند و با اشاره به تاریخ 
حضور این بخش به عنوان مشــاور دولت ها، در 
وهله نخست آن را لطف بخش خصوصی به بخش 
دولتی توصیف می کنــد و دوم دعوت نکردن از 
اتاق در دوره کنونی را مخالف قانون و ترک فعل 
می خواند. رئیس اتاق ایران می گوید: این نهاد 
پاتوق سیاسی نیست، نه برای منتقدان دولت 
و البته نه برای »مدیحه     سرایان« و افراد همســو 
با دولت. سلاح     ورزی همچنین با اعلام اینکه به 
مُر قانون پایبند است و نیز به رغم اینکه مصوبه 
4عضو دولتی شورای عالی نظارت را خلاف قانون 
می داند، می گوید: چنانچه قوه     قضائیه اعراض 
او به این نامه »خیلی محرمانــه« را بدون ترتیب 
اثر تشخیص دهد، به آن عمل خواهدکرد. او در 
نهایت می گوید: چنانچه کار به انتخاب رئیس 
بعدی کشــیده شــود، فعالان بخش خصوصی 
رئیســی بهــر انتخــاب می کنند؛ امــا چنین 
شخصی لزوما مطلوب دولت نخواهد بود. هنگام 
تمام شدن سخنان رئیس اتاق ایران، در ازدحام 
پشت درهای سالن طبقه دهم، مشاهده  می شد 
که رقبای ســلاح     ورزی در انتخابات پرحاشــیه 
ریاســت اتاق، در حال گفت وگو با اعضای اتاق 
بازرگانی هستند؛ مذاکراتی که شاید محتوای آن 
رایزنی برای پیروزی در انتخابات پس از برکناری 

احتمالی سلاح     ورزی باشد.

آنچه بر  اتاق گذشت �
نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران 
روز گذشــته با حال و هوای حواشی انتخابات 
ریاست اتاق همراه شد. موضوعی که باعث شد 
رئیس اتاق ایران نیز ســکوت خود را بعد از چند 
ماه بشکند و به صورت مبســوط به این موضوع 
بپردازد و این بار به جای توییت، رو در رو و چشم 
در چشــم با نمایندگان بخش خصوصی سخن 
بگوید. رئیس اتاق بازرگانی ایران در این جلسه 
به آنچه طی ماه های اخیر بر اتاق ایران گذشته 
نگاهــی انداخت و بیــان کرد: دربــاره انتخاب 
رئیس اتاق ایران باید بگویم که قبل از انتخابات 
28خرداد هرگــز موضوع رد صلاحیــت به منِ 
سلاح     ورزی ابلاغ نشد و شــب قبل از انتخابات 
هم جلســه انجمن نظارت برگزار شــد و در آنجا 
نیــز اظهارنظری صــورت نگرفت و با رای شــما 
اعضای هیات نمایندگان اتاق ایران، انتخابات 
برگزار شــد، به تایید اعضای انجمن نظارت هم 
رســید  و در نهایت نتیجه آن در روزنامه رســمی 
ثبت شد. رئیس اتاق ایران توضیح داد: در ادامه 
متاسفانه اراده دیگری ورود و ســعی کرد ابتدا 
با تخریب، بعد تهدیــد و در نهایت بــا اصرار بر 
اســتعفای اینجانب موضوع را دنبال کند. این 
وضعیت ادامه یافت تا اینکه در ابتدای آبان ماه، 

شورای عالی نظارت، جلسه     ای را برگزار کرد.
ســلاح     ورزی بار دیگر همچون گذشته تاکید 
کرد: به گواه فیلم ضبط شــده جلســه، سوگند 
یاد می کنم در آن جلسه، هیچ صورت جلسه     ای 
تنظیم و امضا نشد و بعد در خارج جلسه 4 عضو 
شــورای عالی نظــارت به صورت دســت     گردان 
مفادی را به عنوان صورت     جلسه ارائه دادند که در 
جلسه هیچ تصمیمی درباره آن گرفته نشده بود 
و بعد از دو هفته در روز 1۳ آبان مصوبه را با مهر 
کاملا محرمانه به اتاق ارائه دادند. او اضافه کرد: 
به اعتقاد بخش خصوصی، وزرا بر اساس قانون 
نمی توانند درباره رئیس اتاق تصمیم بگیرند. بر 
این اساس گفته شــد که آنها نه به عنوان وزیر؛ 
بلکه در کســوت حقوقی اعضای شورای عالی 
نظارت، نظر دادند؛ اگر این گونه باشد پس طبق 
قانون نمی توانند در قالب شورای عالی نظارت بر 
مصوبه خود مهر کاملا محرمانه بزنند، چون این 

رویه مربوط به دولت است. 

رئیس بعدی؛ رئیسی  بهتر، نه لزوما مطلوب  �
دولت 

با این وجود سلاح     ورزی بیان کرد: این مصوبه 
را به رغم مشکل شــکلی و محتوایی که داشت 
چون ملتزم به قانون هســتیم، دریافت کردیم. 
حال تصمیم داریم بر اســاس ضوابط آیین نامه 
به کمک اعضای هیات نماینــدگان اتاق ایران، 
انتخاباتی را برگــزار و رئیس بهــری و نه حتما 
مطلوب دولت، انتخاب کنیم. البته من به عنوان 
حسین سلاح     ورزی، اعراض خود را نسبت به این 
مسائل، به محکمه ارائه کردم و معتقدم عدالت 
در کشور جاری اســت و هرچه قانون نظر دهد 
محرم و قابل اجراســت. او در بخش دیگری از 
سخنان خود تصریح کرد: امسال 140سالگی 
اتاق ایران اســت و می دانیــم بخش خصوصی 
از بزنگاه     های بســیاری عبور کرده و دولت های 
متفاوتی را پشــت سر گذاشــته اســت. صدای 
بخش خصوصی صدای مشفقانه و ظرفیتی است 
که همیشه بوده و متاسفانه استفاده نشده است. 
رئیس پارلمــان بخش خصوصــی همچنین با 
تاکید گفت: فراموش نکنیم اینکــه اتاق ایران 
عضو ده     ها شــورا و مجمع تصمیم گیری است، 
فخر اتاق نیست، بلکه ظرفیتی در اختیار دولت 
اســت که گوش ندادن به آن خــلاف مر قانون 
اســت.اتاق ایران، قانون را دنبال می کند. من 
در این راه سخت جلو آمدم، چون به قانون پایبند 
بوده و تعهد اخلاقی دارم؛ اتــاق ایران پارلمان 
بخش خصوصی است و یادآوری می کنم اینجا 
همچنان خانــه بخش خصوصی می ماند چون 
همیشه تلاش کرده ایم بخش خصوصی صدای 

آگاه، مشفق و مسالمت     آمیز باشد. 
به گفته او مطابق نص قانون دولت هم نسبت 
به بخش خصوصی، تکالیفــی دارد و وزرا باید 
ماهی یک     بار به اتاق ایران بیایند و مقررات زدایی 
کرده و به وضع بخش خصوصی رسیدگی کنند 
و اگر عمل نکنند، ترک فعل صورت گرفته است  و 
از این ترک فعل خسارت     بار  ابراز تاسف کرد. او 
ادامه داد: هیچ کس به اندازه بخش خصوصی 
به مفاد قانون توجــه ندارد، چــون این فعالان 
بخش خصوصی هستند که از قانون متاثر شده 
و مفاد آن روی زندگی و منافع آنها اثر دارد، پس 
فهم انباشــته اعضای هیات نمایندگان اتاق از 
قوانین یکی از بی     نظیرترین ظرفیت هاســت. 

البته مرجع تفاسیر از قانون مشخص است. 
ســلاح ورزی دربــاره رویکرد سیاســی اتاق 
بازرگانی تشریح کرد: از نگاه بخش خصوصی 
صورت     مساله مشخص است و اجازه نمی دهیم 
اتاق ایران ابزار و تریبون سیاســی باشــد؛ چه 
منتقدان دولت و چه کسانی که به مدیحه     سرایی 
از دولت مشغول هســتند. من معتقدم تخلف 
قانونــی در رونــد انتخابــات صــورت نگرفته و 
منتخب اعضای هیات نماینــدگان اتاق ایران 
هستم و تاکید دارم، تمکین از قانون راه نجات 

کشور است. 

چالش های سیاســت تعهــد ارزی و کتمان  �
ناترازی بانک ها

دهمین رئیس اتاق بازرگانــی در بخش دوم 
ســخنان خود به مســائل اقتصادی پرداخت و 
گفت: درباره مســائل روز اقتصــادی هم باید 
بگویم کــه در جلســه قبــل هیات نمایندگان 
درباره بودجه  ســال 140۳ صحبــت کردیم و 
هشدارهایی دادیم که به آنها توجه نشد. مجددا 
تذکــر می دهیم کــه ادامه سیاســت تعهدات 
ارزی و کتمان مقــداری ترازنامه بانک ها اقدام 
نادرســتی اســت. غیرقابل پیش بینــی بودن 
اقتصــاد، تغییــر مــدام قیمت ها و دسرســی 
ســخت به سرمایه درگردش و مواد اولیه تولید، 
چالش های جدی اقتصاد ایران هستند که باید 

برای آنها فکری کرد.
او به عنوان پیشــنهاد مطــرح کــرد: در این 
راســتا تغییر ریــل سیاســت های اقتصادی از 
طریق عدم مداخله در قیمت گــذاری و امکان 
تامین سرمایه  برای بنگاه ها و کاهش استفاده 
دولت از منابع بانک ها را پیشــنهاد می دهیم، 
پس کمرین انتظــار بخش خصوصی از دولت 
این اســت که در سیاســتگذاری های کلان با 
بخش خصوصی مشورت کند؛ فعالان اقتصادی 
بخش خصوصی باثبات واقعی نــرخ ارز موافق 
هســتند و در تورم بالا ثبات اســمی نرخ ارز به 
ضرر اقتصــاد خواهد بود. ما بایــد از تجربیات 

قبل درس بگیریم. ســلاح     ورزی به مشــکلات 
صادرات نیز اشاره کرد و گفت: در شرایط فعلی 
شاهد کاهش صادرات و انگیزه صادرکنندگان 
هستیم، پس باید از فرصت باقی مانده با اصلاح 
مفاد برنامه هفتم، سیاست دقیقی تدوین کرده 
و پیمان     ســپاری ارزی را لغو کنیــم و ثبات نرخ 

واقعی ارز را ملاک عمل قرار دهیم. 
این درحالی اســت که اکنون در کشورهای 
منطقه، رقابتی با هدف تســهیل تجارت شروع 
شــده و در ســه ماه اخیــر گســرش همکاری 
عربســتان و ژاپــن، امــارات بــا گرجســتان و 
قزاقســتان و توافق هــای مختلــف منطقه ای 
را شــاهد بودیم.  رئیس اتــاق ایــران در پایان 
سخنان خود بیان کرد: باید اذعان کرد که چهره 
اقتصادی منطقه در حال تغییر اســت. سوال 
اصلی درباره جایگاه ایران در زنجیره های ارزشی 
است که در حال شکل گرفتن هستند. در این 
راستا باید تلاش شود تحریم های ظالمانه علیه 
ایران به پایان برســد و دیپلماســی اقتصادی 

دولت     محور تغییر کند. 

عیان کردن بی کفایتی در اقتصاد کمونیستی �
عضــو  مرتضــوی،  محمــد  ادامــه  در 
هیات نماینــدگان اتــاق ایــران با بیــان اینکه 
موضــوع دولت با اتاق ایران شــخص حســین 
سلاح ورزی نیست، ادامه داد: در واقع موضوع 
اختلاف ما با مدیرانی اســت که طرفدار تمرکز 
اقتصاد در دست افرادی هستند که فهم درستی 
از اقتصاد ندارند. متاســفانه منابع کشــور در 
دست افرادی اســت که اقتصاد کمونیستی را 
ترویج می کنند. او تاکید کرد: بخش خصوصی 
معتقد اســت، اقتصاد ایــران باید بــه اقتصاد 
جهانی وصل شود، اما عده ای اقتصاد متمرکز، 
سودجو و رانتی می خواهند که ثروت کشور را از 
بین می برد. مرتضوی افزود: حسین سلاح ورزی، 
قربانی تقابل این دو طرز فکر است. او نماینده 
طرز فکری است که به مدیران دولتی یادآوری 
می کند، از ابتدای انقلاب هر شرکتی را مصادره 

کرده     اید،  دستاوردی نداشته     اید. 
او تاکید کــرد: افراد حــاضر در اتــاق ایران، 
سربازان وفادار حکومت قانونی کشور هستند. 
همه ما در تولید ثروت و نیازهای کشور و نوکری 
ملت با هم متحدیم. کسانی که تلاش می کنند، 
حسین ســلاح ورزی را کنار بزنند، بدانند اتاق 

ایران رئیس محور نیست، بلکه ثروت محور و فکر 
محور است و ما، چه با حضور حسین سلاح ورزی 
و چه بدون حضــور او، مخالف نابــودی منابع 

کشور هستیم. 

دفاع از کیان بخش خصوصی �
همچنیــن مرتضــی حاجی     آقامیــری، عضو 
هیات نمایندگام اتــاق ایــران، در اعراض به 
رای شــورای عالی نظارت گفــت: اعراض من 
به عنوان یکی از اعضای هیات نمایندگان این 
اســت که این شــورا که چندان توجهی نیز به 
قانون ندارد، با صدور حکم محرمانه ما را نامحرم 
تلقی کرده است. او ادامه داد: بحث ما دفاع از 
اســتقلال رای بخش خصوصی است؛ اگر قرار 
است با رای ما این گونه برخورد شود، بگویید ما 
تا ما با شرکت در انتخابات خودمان را مضحکه 
نکنیم. او با اشاره به اینکه مجلس شورای ملی 
در مشروطه از دل کرســی     های مجلس وکلای 
تجار برآمد افزود: امروز نیز ما بــه دفاع از کیان 
بخش خصوصی همت گذاشته     ایم و می توانیم 

مثل نیاکان خود تظلم     خواهی کنیم. 

نقش بخش خصوصی در اقتصاد دولت     محور  �
و نفت     محور

در ادامه نشست هیات نمایندگان اتاق ایران، 
محمد قاسمی، رئیس مرکز پژوهش های اتاق 
ایران گزارشی با عنوان »نقش بخش خصوصی 
در توسعه ملی: الگویی برای مشارکت اتاق های 

استانی در جلب سرمایه گذاری ها« ارائه کرد. 
قاسمی، رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران 
گفت: با توجه به قانــون، اتاق بازرگانی چگونه 
می تواند در توســعه ملی اثرگذار باشد؟ نتیجه 
دولت     محوری توســعه، در 50 سال اخیر که در 
برنامه های عمرانی و برنامه های توســعه به آن 
تاکید شده، عبارت است از توسعه دولت     محور 
و نفت محور که بعــد از صرف چهار هزار میلیارد 
دلار پول نفت و گاز امروز در این نقطه هستیم 
که 0.5درصد در اقتصاد جهانی نقش داریم. او 
ادامه داد: در هیچ     کدام از برنامه     ها نقشی برای 

بخش خصوصی قائل نبودند. 
در کشــورهای توســعه     یافته و نوظهــور، 
بخش خصوصی توانمند رکن اصلی رشد اقتصاد 
بوده است.  قاسمی تاکید کرد: در دنیای امروز 
اگر قرار باشــد الگویــی برای مشــارکت فعال 
بخش خصوصی داشــته و در رشــد و توســعه 
اقتصادی کشــور اثرگذار باشــیم، باید به سه 
نکته توجه کنیم: ملاحظات زیســت محیطی، 
توجه بــه پیشرفت     های علمی و فنــاوری نوین 
مثــل تخصصی ســازی و در نهایــت توجــه به 
زنجیره ارزش در حال شــکل گیری در جهان. 
رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران ادامه داد: 
بخش خصوصی و دولت مکمل هم هستند، نه 
جایگزین هم. فرآیند رشد و توسعه اقتصادی در 
دنیای امروز و آینده به حدی پیچیده است که 
از دولت بوروکرات     ها رشد و توسعه درنمی آید و 
بخش خصوصی باید برای نظریه     پردازی در این 

حوزه اقدام کند. 
ادامه در صفحه 6

خبرگزارش

  لزوم  رصد مستمر اجرای قانون
 بهبود محیط کسب وکار

دنیای اقتصاد: در نشست روسای کمیسیون های اتاق ایران مقرر 
شد کمیسیون حقوقی اتاق ایران، سازوکاری برای پایش اجرای 
آیین نامه ماده ۳0 قانون بهبود مســتمر محیط کسب وکار بعد از 

ابلاغ آن، طراحی کند.
به گزارش اتاق ایران آنلاین، روسای کمیسیون های تخصصی 
اتاق ایران با توجــه بــه ضرورت مقابله با صدور بخشــنامه      های 
خلق      الساعه و لزوم ثبت و اطلاع      رسانی مقررات مرتبط با محیط 
کســب وکار در پایگاه اطلاعات قوانین و مقــررات، پیش از ابلاغ 
آنها بر طراحی ســازوکاری به منظــور پایش و رصد مــداوم روند 
اجرای آیین نامه ماده ۳0 قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار 
تاکید کردند. بر این اساس کمیسیون حقوقی، حمایت قضائی 
و مقرراتی اتاق ایران از سوی هیات رئیسه اتاق ایران موظف شد، 
سازوکار لازم را برای پایش اجرای آیین نامه لزوم ثبت و اطلاع      رسانی 
مقررات مرتبط با محیط کسب وکار در پایگاه اطلاعات قوانین و 

مقررات طراحی کند.
در این نشست علاوه بر بررســی رویکرد دستگاه های اجرایی 
نسبت به اجرای مواد 2، ۳، 24 و ۳0 قانون بهبود مستمر محیط 
کســب وکار، پیش      نویس طرحی درباره نظام      مند کردن اقدامات 
بنگاه های دولتــی و خصوصــی در حوزه مســوولیت اجتماعی 
بنگاهی، مورد انتقاد قرارگرفت. در این رابطه نیز پیشــنهاد شد 
اتاق ایران در کنار تدوین نامه      ای با محوریت تشریح نقاط ضعف 
پیش      نویس طرح مجلس، متن پیشــنهادی به همت کمیسیون 
مسوولیت اجتماعی و حاکمیت شرکتی، مرکز پژوهش ها و سایر 
کمیسیون های تخصصی اتاق ایران در حوزه مسوولیت اجتماعی 
بنگاهی و مجموعــه اقداماتی که باید در این حوزه انجام شــود، 
تهیه کند. در ابتدای این نشست گزارشی از بررسی صورت گرفته 
درباره حقوق فعالان اقتصادی در مواجهه با مقررات خلق      الساعه 
از سوی احمد آتش      هوش، رئیس کمیسیون حقوقی و حمایت های 
قضائی و مقرراتی اتاق ایران ارائه شد. پیش از این در نشستی که 
به همت همین کمیسیون برگزارشده بود، موضوع به طور مفصل، 
مطرح و تشریح شده بود. بر اساس اظهارات او بندهایی از قانون 
بهبود مستمر محیط کسب وکار به تازگی مورد توجه قرارگرفته و 
در شرایطی که صدور بی      محابای بخشنامه      ها را شاهد هستیم، 
اجرایی شــدن این قانون می تواند امیدوارکننده باشــد و تولید 
بخشــنامه      ها را مدیریت کند. در این رابطه حسین سلاح      ورزی، 
رئیس اتاق ایران با بیان اینکه بعد از ابلاغ قانون بهبود مســتمر 
محیط کســب وکار، چندین مرتبه مــواد 2 و ۳ قانــون به صورت 
جداگانه مورد توجــه قرارگرفتند و طی بخشــنامه      هایی، اجرای 
آنها توسط معاونت حقوقی ریاســت جمهوری تاکید شده است، 

همچنان شاهد اجرایی نشدن این مواد از قانون هستیم.
او پیشــنهاد کرد که  به همت کمیســیون حقوقی اتاق ایران، 
دبیرخانه      ای، کارگروهی یا سازوکاری طراحی شود و اجرای این 
مواد را به طور مستمر پایش و رصد کند و در صورت بی      توجهی به 

آن، اطلاع      رسانی شود.
محمد لاهوتی، رئیس کمیســیون توســعه صادرات غیرنفتی 
اتاق ایران، اجرای کامل قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار 
را مطالبه جدی بخش خصوصی دانست و گفت: به نظر می رسد 
در عمل، رویه      هایی که پیش گرفته شده و تا حدی امیدوارکننده 
هم هست، اثرگذار نباشند. اینکه طبق قانون ابلاغیه      های ستاد 
تنظیم بازار باید سه روز بعد از ابلاغ، اجرا شود و با یک نامه محرمانه 
داخلی، ملغی می شود، نشان می دهد که همچنان بی      توجهی 
به قانون در راس اجراست. ممنوعیت      ها و محدودیت ها همچنان 
ادامه دارند و آن را به اختیارات فراقانونی برخی دستگاه ها، مرتبط 
می کنند. او افزود: شــاید در این وضعیت، پیشــنهاد تاســیس 
دبیرخانه      ای برای رصد اجرای مواد قانون بهبود مســتمر محیط 

کسب وکار اثرگذار باشد.
همچنین پیــام باقــری، نایب      رئیس اتــاق ایــران تاکید کرد: 
کمیســیون حقوقی در قــدم اول باید اطلاع      رســانی لازم درباره 
آیین نامه اجرایی ماده ۳0 قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار 
را بعد از ابلاغ، انجام دهــد و در ادامه دبیرخانــه مربوط به رصد 
اجرای این ابلاغیه را ایجاد و اطلاع      رســانی درباره آن و بالا بردن 
سرعت عمل در رصد اجرای آیین نامه را در دستورکار قرار دهد. رضا 
رستمی، رئیس کمیسیون حمل ونقل اتاق ایران از اختلاف      نظری 
که بین دستگاه ها و نهادهای اجرایی وجود دارد، صحبت کرد و 
گفت: سازمان راهداری و ســازمان امور مالیاتی درباره پرداخت 
مالیات ارزش      افزوده هماهنگ عمل نمی کنند و چالشی را برای 
فعالان حوزه حمل ونقل به وجــود آورده اند. علــی رضوانی      زاده، 
رئیس کمیســیون کشــاورزی اتاق ایران دربــاره ممنوعیتی که 
برای صادرات محصولات کشــاورزی اعمال  شده اســت، گفت: 
کمیسیون کشاورزی با همکاری وزارت جهادکشاورزی در تلاش 
است تقویمی از صادرات محصولات کشاورزی در راستای مقابله 

با اتخاذ تصمیمات خلق      الساعه تدوین کند.
سادینا آبایی، رئیس کمیســیون فناوری اطلاعات و ارتباطات 
اتاق ایران، گفت: در کارگــروه تعامل پذیری دولت الکرونیک با 
هدف ساماندهی، قرار است، ایجاد سامانه      های جدید مدیریت 
شده و محدودتر شود. از طرفی کمیته پایش قوانین را در گذاشته 

داشته ایم، بنابراین احیای آن می تواند اثرگذار باشد.
در بخش دیگری از این جلسه محمود اولیایی، رئیس کمیسیون 
مســوولیت اجتماعی و حاکمیت شرکتــی اتاق ایــران، مفهوم 
مســوولیت اجتماعی واحدهای اقتصــادی را بازتعریــف کرد و 
گفت: یک فعال اقتصادی که از منابع جامعه استفاده می کند، 
موظف است در قبال ریسک های احتمالی که برای جامعه ایجاد 
می کند، قدم      های جبرانی بردارد. متاسفانه در ایران این تعریف 
دستخوش دگرگونی شده و مسوولیت اجتماعی بنگاهی به عنوان 

فعالیت های خیرخواهانه مدنظر قرار می گیرد.
او افزود: موضوع مسوولیت اجتماعی به وجه مصالحه      ای بین 
دولــت و واحدهای اقتصادی تبدیل شده اســت. در این راســتا 
کمیسیون مسوولیت اجتماعی طی دعوت از دستگاه های اجرایی 
تلاش کرد تا معنای واقعی این مفهــوم را ارائه دهد. در ادامه این 
حرکت، نمایندگان مجلس، برای تهیه طرحی در حوزه مسوولیت 
اجتماعی بنگاهی از اعضای کمیسیون اتاق ایران دعوت کردند 
و به دنبال آن، پیش      نویســی تهیه شــد که به نظر می رســد، این 
پیش      نویس موضوع مسوولیت اجتماعی بنگاهی را به گونه دیگری 
تعریف می کند و ساختاری را ایجاد می کند که قابل اجرا نیست 
و تناقض      هایی در مواد آن دیده می شود و در کنار انتقال وظایف 
دولت به بخش خصوصی با نفس مســوولیت اجتماعی بنگاهی 
در تضاد است. این فعال اقتصادی پیشــنهاد داد که با توجه به 
نقدهایی که نســبت به این پیش      نویس وجود دارد، نشستی را با 
اعضای مرکز پژوهش های مجلــس، ترتیب دهیم و نقطه      نظرات 

خود را با آنها درمیان بگذاریم.

افزایش واردات ایران از هلند و ایتالیا
دنیای اقتصاد: آمارها نشــان می دهد که به مــوازات کاهش 
2۹ درصدی صادرات آلمان به ایران از ابتدای 202۳ کشورهای 
هلند و ایتالیا صــادرات خود به ایــران را به ترتیــب 41 درصد و 
1۶ درصــد افزایــش داده اند. به گــزارش خبر  گزاری تســنیم، 
جدیدترین آمار منتشرشده از ســوی مرکز آمار کمیسیون اروپا 
)یورو استات( نشــان می دهد مبادلات تجاری ایران و اتحادیه 
اروپا در ۹ماهه نخست سال جاری میلادی کاهش 15 درصدی 
داشــته و به ۳ میلیارد و ۳۹۶ میلیون یورو رسیده است. مبادلات 
تجاری دو طرف در ۹ ماهه نخست سال 2022 بالغ بر ۳ میلیارد و 
۹84 میلیون یورو اعلام شده بود. بر اساس این گزارش کشورهای 
اروپایــی در ۹ ماهه نخســت ســال 202۳ بالغ بــر 2 میلیارد و 
808 میلیون یــورو کالا به ایران صــادر کرده اند کــه این رقم با 
کاهش 11 درصدی نســبت به مدت مشــابه ســال قبل مواجه 
شده است. اتحادیه اروپا در ۹ ماهه نخست سال قبل ۳ میلیارد 
و 182 میلیون یورو کالا به ایران صادر کرده بود. واردات اتحادیه 
اروپا از ایران در ۹ ماهه نخســت امسال نیز کاهش 2۶ درصدی 
داشته و به 588 میلیون یورو رسیده است. کشورهای اروپایی در 
۹ ماهه نخست سال 2022 بالغ بر 802 میلیون یورو کالا به ایران 
صادر کرده بودند. آلمان به عنوان بزرگ ترین شریک تجاری ایران 
در اروپا از ابتدای ســال جاری میلادی صادرات خود به ایران را 
کاهش داده است. این کشور که در ۹ ماهه سال قبل یک میلیارد 
و 24۳ میلیون یورو کالا به ایران صادر کرده بود، در مدت مشابه 
امسال تنها 87۶ میلیون یورو کالا به ایران صادر کرده که کاهش 
2۹ درصدی داشته اســت. در مقابل، ایتالیا صــادرات خود به 
ایران در ۹ ماهه امســال را به میزان 1۶ درصد افزایش داده و به 
42۶ میلیون یورو رسانده اســت. صادرات هلند به ایران نیز در 
این دوره با رشد 41 درصدی مواجه شــده و به ۳۹5 میلیون یورو 
رسیده است. ایتالیا در ۹ ماهه سال قبل ۳۶7 میلیون یورو و هلند 

280 میلیون یورو کالا به ایران صادر کرده بودند.

تن  ماهی گران       تر می شود؟
دنیای اقتصاد: رئیس سندیکای صنایع کنسرو ایران اعلام کرد 
که واردات ماهی تن تنها راهکار تنظیم قیمت بازار کنسرو ماهی 
است. به گزارش »ایرنا« رئیس ســندیکای صنایع کنسرو ایران، 
مســعود بختیاری درباره نــرخ کنسرو ماهی، افــزود: مهم ترین 
ماده اولیه کنسرو، ماهی تن اســت و در 10 تا 12 ماه گذشــته 
قیمت این محصول از حــدود 50 هزار تومان به 158 هزار تومان 
رسیده که سه برابر افزایش را نشــان می دهد. رئیس سندیکای 
صنایع کنسرو ایــران گفت: به       طور طبیعی هرقــدر قیمت مواد 
اولیه افزایش پیدا کند قیمت محصول نهایی نیز افزایش می یابد، 
همچنین در حال حاضر بــه دلیل کمبود ماهــی صید داخلی 
وضعیت کارخانه های تولیدکننده کنسرو ماهی خوب نیست، 
زیرا شناورهای ما یک ماه دیرتر به اقیانوس هند رفتند؛ بنابراین 
با یک ماه تاخیر باز می گردند که همین امر در کاهش مواد اولیه 
تولید  درکارخانه ها نقش بســزایی دارد. او با بیان اینکه صنعت 
کنسرو ماهی با شرایط نابسامانی روبه       روست، گفت: ما دو راه حل 
پیشنهاد کرده ایم؛ یکی تسهیل واردات ماهی تن و دیگری تشکیل 
کارگروهی بــا حضور دســتگاه های ذی ربط از جمله ســازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، ســازمان شــیلات 
ایران، وزارت جهادکشــاورزی، وزارت صمت، سازمان تعزیرات 
حکومتی، ســندیکای صنایع کنسرو ایران و اتحادیه صیادی تا 
قیمت تمام شده هر کیلوگرم ماهی تن صید داخل مشخص شود. 
این مقام صنفی گفت: قیمت جهانــی ماهی تن اکنون نزدیک 
به 2.5دلار اســت که روند رو به کاهشی دارد، بنابراین ملاحظه 
می شــود که قیمت جهانی این محصول کمر از قیمت ماهی 
تن صید داخلی است. او  با بیان اینکه کیفیت ماهی تن وارداتی 
به دلیل روش صید و انجماد صنعتی به مراتب از لحاظ کیفیت، 
ضریب استحصال و بازده تولید بالاتر از ماهی تن صید داخلی 
است که با روش های ســنتی برداشت می شــود، افزود: اکنون 
ممنوعیتی برای واردات ماهی  تن نداریم، اما مشکل تامین ارز 
داریم که لازم است برای تســهیل واردات بانک مرکزی، گمرک، 
سازمان دامپزشکی و سازمان کشتیرانی هماهنگی بین بخشی 

بیشری داشته باشند.

شرکت بهداشت، ایمنى و محیط زیست پتروشیمى هاى عسلویه (به عنوان کارفرما) در نظر 
استقرار سیستم یکپارچه مدیریت شرایط اضطرارى و فرماندهى حادثه  فرآیند  انجام  دارد 
در پتروشیمى هاى عسلویه خود را از طریق مناقصه عمومى یک مرحله اى با شرایط زیر به 

پیمانکار ذیصلاح واگذار نماید. 
 شرایط پروژه:

1. محل اجراى کار: استان بوشهر- عسلویه - فازهاى پتروشیمى منطقه ویژه انرژى پارس
2. مدت زمان انجام کار: 24 ماه شمسى

شرایط متقاضی:
1. داشتن تجربه کافى مرتبط با موضوع مناقصه

2. توانائی ارائه تضمین شرکت در مناقصه از نوع ضمانت نامه بانکى
یا سازمان هاى  و  اجتماعى  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  تأیید صلاحیت  گواهینامه  داشتن   .3

مربوطه دیگر.
از کلیه اشخاص حقوقی واجد شرایط دعوت می گردد نسبت به دریافت اسناد ارزیابى کیفى 

بلافاصله پس از چاپ آگهی نوبت اول و حداکثر تا ساعت 15 روز شنبه مورخ 1402/09/04 
اقدام نمایند.

شایان ذکر است تحویل اسناد مناقصه منوط به ارائه اصل و کپى کلیه مدارك و گواهینامه 
مندرج در بند 3 شرایط متقاضى مى باشد.

متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت دریافت اسناد مذکور ضمن ارائه تقاضاي کتبی و 
فیش واریزى به مبلغ 1،000،000 (یک میلیون) ریال به حساب شماره (2643068047) نزد 
بانک تجارت شعبه پارس عسلویه به نام شرکت بهداشت،ایمنى و محیط زیست پتروشیمى هاى 
انرژى پارس، سه راه  اقتصادى  عسلویه، به آدرس: بوشهر، شهرستان عسلویه، منطقه ویژه 
پتروشیمى، سایت مثلثى، شرکت بهداشت، ایمنى و محیط زیست پتروشیمى هاى عسلویه، امور 
پیمان ها مراجعه نموده یا  با شماره تلفن 07737292657  داخلى 518 تماس حاصل نمایند.

سایر توضیحات:
آخرین مهلت ارسال پاکات اسناد ارزیابى کیفى تا ساعت 15 روز شنبه مورخ 1402/09/11 

مى باشد.

 

آگهي فراخوان ارزیابی کیفی 
به شماره  ۴۰۲-۱/۱-۱۰۳

آگهی تمدید مهلت شرکت در مزایده
(شماره ۱۴۰۲-۲۰ )

شـرکت «مجتمـع فـولاد خراسـان» (سـهامى عـام) پیـرو آگهـى تاربـخ 21 /08 /1402، 
بـه اطـلاع علاقـه  منـدان بـه شـرکت در مزایـده مـى  رسـاند کـه مهلـت شـرکت در مزایـده 
شـماره 20 -1402 تـا روز یکشـنبه هفتـه آینـده (تاریـخ: 05 /09 /1402) تمدیـد گردیـد، از 
ایـن رو متقاضیانـى کـه در سـامانه محیـط زیسـت کشـور ثبـت نـام کـرده و نـام آنها در قسـمت 
دریافـت کننـده نـوع پسـماند مـورد نظـر نمایـش داده مى  شـود، مـى  توانند بـراى بازدید کالاى 
مورد مزایده از روز دوشـنبه 29 /08 /1402 تا پایان یکشـنبه هفته بعد به تاریخ 05 /09 /1402 
از سـاعت  8 تـا 14 (بـه جـز روزهـاى تعطیـل رسـمى) بـه محـل سـایت شـرکت مراجعـه نموده 
و ضمـن بازدیـد از کالاى منـدرج در جـدول زیـر، بـراى اطـلاع از شـرایط و شـرکت در مزایـده در 

بـازه زمانـى یادشـده به نشـانى اینترنتى
crm.kscco.ir

  مراجعه و قیمت هاى پیشنهادى خود را در سایت ثبت نمایند.
واحدمقدارکالاردیف

تن2,000پوسته اکسیدى شمش فولادى1
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Khabar@den.ir سیاستگذاریگروه سیاست گذاری: 42710237 دوشنبه  29 آبان ماه 1402
سال بیست و یکم  شماره 5878

برنامه جدید سیاستگذار برای ریشه کن کردن فقر مطلق بررسی شد

تغییر محدوده معافیت مالیاتی
دنیای اقتصاد: روز گذشته در جریان بررسی 
جزئیــات لایحــه برنامه هفتــم توســعه،  داوود 
منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه، در میان 
نمایندگان حضــور یافت تا توضیحــات لازم را 
درباره احــکام این برنامــه ارائه دهــد. یکی از 
مهم ترین نکات مطرح شــده از ســوی منظور، 
رســاندن معافیت مالیاتی به خــط فقر مطلق 
است؛ به این معنی که افرادی که زیر خط فقر 
قرار دارنــد از پرداخت مالیات معاف هســتند. 
منظور در این رابطه تاکید کرده است که در حال 
حاضر مبنای معافیت مالیاتی بالاتر از خط فقر 
است اما کاهش آن در برنامه هفتم به معنی بدتر 
شدن اوضاع در آینده نخواهد بود. از سوی دیگر 
مجلس روز گذشته تصویب کرد که فقر مطلق 
تا پایان برنامه هفتم ریشه کن شود. با این حال 
باید توجه کرد که حدود یک سوم یا 35درصد از 
جمعیت کشــور زیر خط فقر قرار دارند و این به 
معنی معافیت مالیاتی برای حدود یک سوم از 

جمعیت کشور است. 
 روز گذشــته داوود منظــور، رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه، در مجلس حضــور پیدا کرد تا 
در جریان بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه، 
توضیحات لازم را به نمایندگان ارائه دهد. یکی 
از محورهــای صحبت های منظور، ریشــه کن 
کردن فقر مطلق بــود. براســاس برنامه هفتم 
توســعه، دولت تا پایان برنامه باید فقر مطلق را 
ریشــه کن کند. نمایندگان نیز روز گذشته این 

موضوع را تصویب کردند. 
منظور در صحبت هــای خــود در این رابطه 
تاکید کرد: یکی از شاخص های مهم فقر مطلق 
اســت. ما در برنامه تلاش خواهیم کرد که فقر 
مطلق را ریشــه کن کنیم. بنا نیست که در این 
کشور کســی نتواند حداقل های زندگی خود 
را تامین کند. پوشش خدمات یارانه ای ما باید 
به گونه ای باشــد که همه نیازمندهای جامعه 

بتوانند از حداقل ها برخوردار شوند.

معافیت مالیاتی یک سوم جمعیت کشور �
یکی دیگــر از ابزارهایی کــه در برنامه هفتم 
برای حمایــت از فقیران مطلــق در نظر گرفته 
شده معافیت مالیاتی آنهاست. در برنامه مبنای 

معافیت مالیاتی خط فقر در نظر گرفته شــده 
است. منظور درباره تعریف خط فقر اشاره کرد: 
مقصود لایحه برنامه هفتم از فقــر، فقر مطلق 
است که هر سال توسط مرکز آمار ایران محاسبه 
می شود. به این معنی که حداقل های ضروری 
معیشتی و خوراک و پوشــاکی که یک نفر باید 
داشته باشد چه میزان اســت. بنابراین ما عدد 
تعیین نکردیم؛ تنها گفتیم کسانی که براساس 
محاســبات مرکز آمار زیر خط فقــر مطلق قرار 
می گیرنــد در بودجه های ســنواتی بــرای آنها 

میزان معافیت اعلام خواهیم کرد. 
منظور ادامــه داد: از نظر ما خط فقر در حال 
حاضر بالاتر از حد معافیتی است که در قانون 
بودجه امسال آمده است، لذا برای بهبود در بند 
۱ معافیت مالیاتی را روی خط فقر مطلق بردیم 
که بالاتر از حداقلی است که در بودجه امسال 
داریم و باید اجازه دهیم میــزان آن را مرکز آمار 

تعیین کند.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه همچنین در 
راســتای رفع نابرابری از برنامه دولت در برنامه 
هفتم برای کاهش ضریــب جینی خبر داد. به 
گفته منظور در حال حــاضر ضریب جینی که 
نابرابری توزیع درآمد را نشان می دهد در کشور 

0.388 است. 
دولت قصــد دارد تــا پایــان برنامــه هفتم، 
آن را بــه 0.35برســاند. البتــه ایــن اقــدام 
به برخی اصلاحــات نیــاز دارد کــه در احکام 

بعــدی لایحــه بــه آن اشــاره شــده اســت. 
همچنیــن در حــال حــاضر ضریب پوشــش 
بیمه هــای اجتماعــی 72 درصــد اســت و 
 دولت قصــد دارد تا پایان برنامــه هفتم آن را به 

76 درصدافزایش دهد.

یارانه نقدی حذف نمی شود �
یکی دیگــر از محورهای برنامــه دولت برای 
حمایت از فقــرا، توزیع کالابــرگ الکترونیکی 
است که محدوده شمول آن گسترده تر نیز شده 
اســت. منظور در این جلســه با تاکید بر اینکه 
یارانه نقدی حذف نمی شود، گفت: سیاست ما 
حمایت از اقشار آسیب پذیر و کم درآمد جامعه 
است؛ بنابراین حتما به کالابرگ اعتقاد داریم 
و این حکم را اجرا می کنیم. اما باید توجه شود 
که علاوه بر یا در کنار یارانه نقدی، کالابرگ هم 
داده می شود و دولت این کار را انجام می دهد؛ 
یعنی در حــال حاضر مــا ســامانه کالابرگ را 
فراهم کردیم و کســانی که علاقه مند باشند از 
کالابرگ استفاده می کنند و چون ما دامنه آن 
را گســترش دادیم در حال حاضر یک شیب رو 
به بالایی در اقبال مردم بــه کالابرگ به ویژه در 
دو سه ماه گذشته اتفاق افتاده است. بنابراین 
ما علاقه مند هستیم که هم کالابرگ و هم یارانه 

نقدی را بتوانیم انجام دهیم. 
موضوعی که قالیباف هم به آن اشاره و تاکید 
کرد: حرف مجلس شورای اسلامی این است که 

دولت در طول برنامه، سیاست کمک معیشتی 
به مردم را بر مبنای کالابرگ قرار دهد و براساس 
آزمون وســع، افراد کم درآمد جامعه شناسایی 
شوند و کالابرگ الکترونیکی دریافت کنند. اگر 
قرار است کمک  معیشــتی به افراد شود، باید 
در قالب کالابرگ باشــد نه اینکه مجددا یارانه 

اضافه شود.
در نهایت بر اســاس مصوبه مجلــس در روز 
گذشــته، وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
موظف اســت با طراحی نظام تامین اجتماعی 
چندلایه، مبتنی بر آزمون وسع، با هدف کاهش 
فقر مطلق و بهبود توزیع درآمد، و با شناســایی 
اقشار کم درآمد با رویکرد اجتماع محور، نسبت 
به ارائه اقلام ضروری در قالب بســته معیشتی 
پایه به خانوارهای کم درآمد به صورت کالابرگ 

الکترونیکی اقدام کند.

چالش های ریشه کن کردن فقر �
با این حال نکته ای که کارشناسان بر آن تاکید 
می کنند امکان ســنجی ریشــه کن کردن فقر 
مطلق در کشور اســت. در شرایطی که حدود 
30درصد از جمعیت زیر خط فقــر قرار دارند، 
ابزارهای جدی تری برای مهار این موضوع باید 
در دستور کار سیاســتگذار قرار گیرد. با وجود 
توزیع گســترده کالابرگ و اقلام معیشــتی به 
خانوارهای زیر خط فقر باید توجه شود که منابع 
این حمایت هــا دقیقا از کجا تامین می شــود، 
زیرا در صورتی که این منابع تورم زا باشــند، در 
نهایت به رشد بیشــتر تورم و بالا رفتن جمعیت 
زیر خط فقر دامن خواهد زد. از سوی دیگر یکی 
از چالش های پیش روی سیاستگذار، مربوط به 
پایگاه   های اطلاعاتی جهت جمع   آوری اطلاعات 
درآمدی و وســع افــراد و خانواده   هــا به منظور 

شناسایی کامل افراد نیازمند است.
 همچنین تداوم روندهای اقتصاد کلان مانند 
تورم بالا، رشــد اقتصادی پایین و بیکاری بالا، 
چالش هایی را برای تحقق هدف دولت به وجود 
خواهد آورد و اگر روندها به جهت دلخواه دولت 
حرکت نکند، ممکن اســت جمعیت زیادی که 
اکنون در بالای خط فقر امــا نزدیک به آن قرار 

دارند، به زیر خط فقر کشیده    شوند.

اخبار رفاهی

اخبار مالیاتی

یاداشت

رویداد

افزایشیارانه123هزارخانواردارای
کودکتا5سال

معاون رفاهی وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی از افزایش یارانه 
۱23 هزار خانوار دارای کودک تا 5 سال که دارای مشکل تغذیه ای 
هستند، از روز جاری خبر داد. علیرضا عسگریان با اشاره به طرح 
جدید افزایش یارانــه برای خانوارهای دارای کودک تا پنج ســال 
که دارای مشکل تغذیه ای هستند، اظهار کرد: دولت راهبردهای 
متنوعی برای امنیت غذایی و حمایت از گروه های آسیب پذیر در 
نظر گرفته که یکی از آنها طرح یارانه معیشتی برای 79.6میلیون 

ایرانی و دیگری طرح کالابرگ برای 66میلیون نفر است.
معاون رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: در حال 
حاضر 7 دهک اول کم درآمد جامعه اگر در ماه 200هزار تومان از 
یارانه خود را                              صرف خرید ۱۱ قلم کالای سبد معیشت کنند، در آن 
صورت ۱20هزار تومان یارانه تشویقی هم دریافت خواهند کرد. 
عسگریان اظهار کرد: طرحی که از امروز آغاز می شود برای تقویت 
کودکان 6 تا 59ماهه )پنج ســال کامل( اســت که توسط وزارت 
بهداشت از طریق کارت سلامت تدوین شده است. کودکانی که 
در این دامنه سنی قرار دارند، اگر از نظر نمودارهای سلامتی مانند 
کوتاهی قد، دور سر، وزن مورد نیاز و لاغری کودک مشاهده شود، 
به معنای این اســت که این کودک نیازمند کمک غذایی اســت. 
درنتیجه دولت تصمیم گرفته است برای حفظ سلامت این کودکان 
آنها را                              مــورد حمایت قرار دهــد. او افزود: در ایــن زمینه ۱40هزار 
کودک نیازمند غذایی در فاصله سنی 6 تا 59ماهه به وزارت تعاون، 
 کار و رفاه اجتماعی معرفی شــده اند که از این تعداد ۱23هزار و 
600 کودک نیازمند تشخیص داده شد و افرادی که در دهک های 
۱ تا 7 قرار دارند و دارای کودک تا 5 سال باشند، ماهانه یک میلیون 
تومان به حساب سرپرست خانوار واریز می شود و دهک های 6 تا 
7 ماهانه 600هزار تومان یارانه مازاد برای کودک دریافت خواهند 
کرد، اما سرپرســت خانوار نمی تواند این مبالــغ را                              در جای دیگر 
خرج کند و باید علاوه بر ۱۱قلم کالای سبد کالابرگ )شامل مرغ،  
تخم مرغ، شیر، پنیر،  ماســت، روغن،  برنج،  قند و شکر، حبوبات،  
ماکارونی و گوشت قرمز منجمد( و 5 قلم از کالاهای اساسی دیگر 
مانند دانه های بلغور، بــادام، گردو، خرما و هویج، برای ســلامت 

کودک خریداری کند.
عســگریان اضافه کرد: در فاصله هر ســه ماه نمودارهای رشد 
کودک دوباره از سوی مراکز بهداشتی بررسی می شود و اگر رشد 
کودک بــه وضعیت طبیعی برگشــت، به منزله این اســت که پدر 
خانواده این یارانه مازاد را                              صرف ســلامت کودک می کند. اما اگر 
وضعیت سلامتی تغییر نکرده بود، در آن صورت با پدر کودک مذاکره 

می شود و امکان دارد حتی یارانه او قطع شود.
معاون رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: با توجه 
به گزارش های مراکز بهداشــتی و بازدیدهــای میدانی که انجام 
می شود، پیش بینی می شود 95درصد این یارانه به هدف اصابت 
کند و سرپرست خانوار این مبالغ را                              برای تامین تغذیه کودک خرج 
کند. او در مورد اینکه شما از کجا متوجه می شوید یارانه صرف تغذیه 
می شود، گفت: بهترین روش شاخص های رشد کودک است که 
هر سه ماه بررسی می شــود، همچنین بازدیدهای میدانی انجام 
می شود و باید این شاخص ها به وضعیت طبیعی برگردد، وگرنه وارد 
گفت وگو ی عمیق و جدی با سرپرســت خانوار می شویم و چه بسا 

یارانه او حذف شود.
عســگریان افزود: خانوارهایی که مبالغ یارانــه اضافه را                              صرف 
تغذیه کنند می توانند تا 5 ســال کامل ماهانه یک میلیون تومان 
برای کــودک دریافت کنند و اگــر دو کودک در خانواری باشــد، 
ماهانه 2میلیون تومان علاوه بر یارانه معیشتی معمولی دریافت 
خواهند کرد. او در مورد اینکه آیا یارانه اضافه برای همه کودکان تا 
5 سال تمام واریز می شود،  گفت: خیر، فقط برای کودکانی که از 
نظر نمودارهای رشد دچار مشکل هستند،  به این معنی که از نظر 

تغذیه ای دارای مشکل هستند.
به گفته وی، مبلغ یک میلیون تومان در ماه رقم کافی برای تامین 
اقلام موردنیاز برای رشد کودک است و هدف دولت حفظ سلامت 

کودک و تامین موارد موردنیاز برای رشد کودکان است./فارس

مدیرکل دفتر بازرسی و مبارزه با فرار مالیاتی و پول شویی
خراسانرضوی

پیشتازدرمبارزهبافرارمالیاتی
مدیرکل دفتر بازرســی و مبارزه با فرار مالیاتی و پول شــویی 
ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه مصلحت اندیشی نداریم و 
معتقدیم برخورد با دانه درشت ها سبب اثرگذاری بیشتر خواهد 
بود، گفت: خراسان رضوی در مبارزه با فرار مالیاتی و پول شویی 
پیشتاز بوده و الگویی برای سایر استان هاست. وحید عزیزی، 
مدیرکل دفتر بازرســی و مبارزه بــا فرار مالیاتی و پول شــویی 
سازمان امور مالیاتی، در جلسه مشترک با مدیرکل و همکاران 
اداره کل مبارزه با فرار مالیاتی و پول شــویی خراســان رضوی 
اظهار کرد: در بحث مبارزه با فرار مالیاتی ســعی ما بر آن است 
تا مالیات ابرازی مؤدیان با واقعیت منطبق و نزدیک باشــد؛ به 
همین علت شاهد رشد وصول مالیات در کشور بودیم. عزیزی با 
اشاره به پیگیری مجدانه ساماندهی صندوق های قرض الحسنه 
تصریح کرد: با پیگیری های ســازمان امور مالیاتی مقرر شــد 
دســتگاه های کارت خوان ســیار این موسســات توسط بانک 
مرکزی قطع شــوند. او با بیان اینکه در مبارزه بــا فرار مالیاتی 
برنامه محور هســتیم افــزود: در این حوزه مصلحت اندیشــی 
نداریــم و معتقدیم برخورد با دانه درشــت ها ســبب اثرگذاری 

بیشتر خواهد بود.
شــاکررضا مریدی، مدیرکل امور مالیاتی خراســان رضوی، 
نیز در این جلسه گفت: هم اکنون برای ۱03 پرونده در استان 
خراســان رضوی از ظرفیت ماده ۱8۱ ق.م.م اســتفاده شده 
که 90 مورد از این پرونده ها رسیدگی شــده و ۱3 مورد نیز در 
دست رســیدگی هســتند. همچنین در مبارزه با فرار مالیاتی 
و پول شــویی، ارگان های نظارتی در اســتان با امــور مالیاتی 

خراسان رضوی هماهنگی کامل دارند./سازمان امور مالیاتی

ضرورتوجودالگویجامعبرایهیاتهای
حلاختلافمالیاتی

طبق ماده 244 قانون مالیات های مستقیم، مودیانی که به برگه 
تشخیص مالیاتی خود معترض هستند و در فرایند ماده 238 این 
قانون نتوانسته اند با ممیز کل به توافق برسند، به ناچار وارد فرآیند 
دادرســی در هیات های حل اختلاف مالیاتی می شــوند. در این 
خصوص آیین نامه ها و دستورالعمل های بسیاری هم نوشته شده 
است. ولی واقعا در صحنه عمل تا چه اندازه به آنها توجه می شود؟ 
مؤدی تمام امیدش این است که در فرآیند دادرسی مالیاتی به حق و 
حقوق خود دست یابد، ولی چند درصد از این انتظار منطقی مردم به 
نتیجه می رسد؟ مساله واقعی این است که گاهی مشاهده می شود 
گروه رسیدگی مالیاتی در اثر اشــتباه و عدم توجه به تمام جوانب 
قانونی موضوع پرونده، برگه تشــخیص غلط و اشتباه برای مؤدی 
صادر می کند و گرفتاری مؤدی از همین جا شروع می شود. مسوول 
حل اعتراض در مرحله ماده 238 قانون و اعضای هیات های حل 
اختلاف مالیاتی در فرآیند های دادرسی چه مدل توافقی در اختیار 
دارند تا بتوانند مالیات را به صــورت عادلانه، منصفانه و قانونمند، 

تعدیل کنند و بعد از صدور رأی، مورد سوال قرار نگیرند؟
پیشنهاد می شود سازمان امور مالیاتی کشور یک مدل جامع و 
عینی برای اثرپذیری و توافق مناسب با مؤدیان در اختیار هیات های 
حل اختلاف مالیاتی قرار دهد، تا آنجا که حتی اگر طبق قانون به 
جمع بندی رسیدند که برگه تشخیص از اساس غلط و اشتباه بوده، 
مطابق الگویی که در اختیار دارند آن را با خیال آسوده رفع تعرض 
کنند و خودشان مورد سوال قرار نگیرند. به واقع این مدل توافقی 
اطمینان خاطر به آنها می دهد که با شجاعت کامل، کار درست را 
تمام و کمال انجام دهند تا رضایت مردم و به تبع آن رضایت الهی 
تامین شود. البته ســازمان امور مالیاتی کشور به دریافت مالیات 
طبق قانون، عدالت و انصاف کاملا معتقد اســت و در این راســتا 
کارهای بسیار ارزشــمندی هم انجام داده و برنامه های جدی هم 
در دست اقدام دارد که اجرای دقیق قانون پایانه های فروشگاهی و 

سامانه مودیان یکی از آنهاست.

انتصابمدیرعاملجدیدشرکت
خدماتانفورماتیک

عبدالرضا شــاکری با تصویــب هیات مدیــره شرکت خدمات 
انفورماتیک، بــه عنوان مدیرعامل این شرکت انتخاب شــد. در 
جلسه روز گذشته هیات مدیره، همچنین بابک درویش روحانی 
که از مدیران حوزه فناوری اطلاعات بانکی است، به عنوان عضو 
موظف هیات مدیره این شرکت معرفی شد. گفتنی است، شاکری 
از سال ۱395 در سمت معاون اقتصادی و توسعه سرمایه انسانی 

شرکت خدمات انفورماتیک مشغول فعالیت بوده است. /ایبنا

آگهى مناقصه عمومى
شماره  1402010

شرکت سنگ آهن گهرزمین در نظر دارد:
 احداث باسکول هاى وزن خالى و شاهد مجاور جاده سنگین رو 

شرکت سنگ آهن گهرزمین (سهامى عام) 
را با مشـخصات مندرج در اسـناد مناقصه از طریق برگزارى مناقصه عمومى 
و بـه صـورت یـک مرحلـه اى ( همـراه بـا ارزیابـى کیفـى ) بـه شـرکت هـا و 

پیمانـکاران واجـد شـرایط واگذار نماید.
لـذا از شـرکت هـاى توانمنـد در ایـن حـوزه جهـت دریافـت اسـناد ، از تاریخ 

1402/08/30 لغایـت 1402/09/06دعـوت به عمـل مى آیـد.
محـل دریافـت و تحویـل اسـناد مناقصـه : سـیرجان ، کیلومتـر 50 جـاده 

شـیراز ، شـرکت سـنگ آهـن گهرزمیـن
شماره تماس جهت کسب اطلاعات بیشتر : 09132409664

شرکت صنعتى و معدنى توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد « ساخت 
30 دستگاه گیت ولو » را با برگزارى مناقصه طبق شرایط مندرج در 
اسـناد مناقصـه بـه یـک شـرکت داراى صلاحیـت واگـذار نماید. لذا از 
کلیـه شـرکت هـاى توانمنـد در ایـن حـوزه دعوت مى گـردد در صورت 
تمایل به حضور در مناقصه، با ارسـال نامه رسـمى به ایمیل شـرکت 
بـه آدرس tender@simidco.com یـا شـبکه هـاى مجـازى، تقاضاى 

دریافت اسـناد مناقصه نمایند. 
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/09/11 است 

و مى بایسـت به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاك 1 

کد پستى 9178686742
شماره تلفن : 09354607865 (روبیکا- آى گپ)

آگهی مناقصه عمومی ساخت گیت ولو 
شماره ۲۱۶۸۵۹

شرکت صنعتى و معدنى توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد « ساخت 
76 قطعه سیو پلیت » را با برگزارى مناقصه طبق شرایط مندرج در 
اسـناد مناقصـه بـه یـک شـرکت داراى صلاحیـت واگـذار نماید. لذا از 
کلیـه شـرکت هـاى توانمنـد در ایـن حـوزه دعوت مى گـردد در صورت 
تمایل به حضور در مناقصه، با ارسـال نامه رسـمى به ایمیل شـرکت 
بـه آدرس tender@simidco.com یـا شـبکه هـاى مجـازى، تقاضاى 

دریافت اسـناد مناقصه نمایند. 
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/09/11 است 

و مى بایسـت به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاك 1 

کد پستى 9178686742
شماره تلفن : 09354607865 (روبیکا- آى گپ)

آگهی مناقصه عمومی ساخت سیو پلیت 
شماره ۲۱۶۸۳۶

شرکت صنعتى و معدنى توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد « ساخت 
50 دستگاه گیت ولو » را با برگزارى مناقصه طبق شرایط مندرج در 
اسـناد مناقصـه بـه یـک شـرکت داراى صلاحیـت واگـذار نماید. لذا از 
کلیـه شـرکت هـاى توانمنـد در ایـن حـوزه دعوت مى گـردد در صورت 
تمایل به حضور در مناقصه، با ارسـال نامه رسـمى به ایمیل شـرکت 
بـه آدرس tender@simidco.com یـا شـبکه هـاى مجـازى، تقاضاى 

دریافت اسـناد مناقصه نمایند. 
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/09/11 است 

و مى بایسـت به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاك 1 

کد پستى 9178686742
شماره تلفن : 09354607865 (روبیکا- آى گپ)

آگهی مناقصه عمومی ساخت گیت ولو 
شماره ۲۱۶۶۰۰

شرکت صنعتى و معدنى توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد « ساخت 
6 دسـتگاه لاینـر پلـى آمیـد دیسـک گندلـه » را بـا برگـزارى مناقصـه 
طبق شرایط مندرج در اسناد مناقصه به یک شرکت داراى صلاحیت 
واگـذار نمایـد. لـذا از کلیـه شـرکت هاى توانمنـد در این حوزه دعوت 
مـى گـردد در صـورت تمایـل بـه حضـور در مناقصـه، بـا ارسـال نامـه 
رسـمى بـه ایمیـل شـرکت بـه آدرس tender@simidco.com یـا 

شـبکه هـاى مجـازى، تقاضـاى دریافت اسـناد مناقصه نمایند. 
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/09/11 است 

و مى بایسـت به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاك 1 

کد پستى 9178686742
شماره تلفن : 09354607865 (روبیکا- آى گپ)

آگهی مناقصه عمومی ساخت �ینر پلی آمید 
دیسک گندله شماره ۲۱۱۱۹۲

شرکت صنعتى و معدنى توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد « ساخت 
900 دسـتگاه چرخ رولر فیدر » را با برگزارى مناقصه طبق شـرایط 
منـدرج در اسـناد مناقصـه بـه یـک شـرکت داراى صلاحیـت واگـذار 
نمایـد. لـذا از کلیـه شـرکت هـاى توانمنـد در ایـن حـوزه دعـوت مـى 
گردد در صورت تمایل به حضور در مناقصه، با ارسـال نامه رسـمى 
به ایمیل شـرکت به آدرس tender@simidco.com یا شـبکه هاى 

مجـازى، تقاضـاى دریافت اسـناد مناقصه نمایند. 
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/09/11 است 

و مى بایسـت به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاك 1 

کد پستى 9178686742
شماره تلفن : 09354607865 (روبیکا- آى گپ)

آگهی مناقصه عمومی ساخت چرخ رولر فیدر 
شماره ۲۱۶۶۹۰

 جلسه جدید شورای عالی کار امروز در حالی 
برگزار می شود که با اعلام خبر پاداش یک میلیون 
تومانی مناسبتی به کارمندان دولت، نمایندگان 
کارگران ایــن اقــدام را به معنــای ترمیم حقوق 
کارمندان دانســته و خواستار بررســی افزایش 
حقوق کارگران در این جلسه هستند. به گزارش 
خبرنــگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم، امروز 
دوشنبه 29 آبان ماه ۱402 جلسه شورای عالی 
کار با دســتور کار »رســیدگی به مساله مسکن 

کارگری« برگزار می شود.
بحث ترمیم مــزد کارگران مدت هاســت که از 
ســوی کارگران مطرح اســت و همواره دولتی ها 
می گویند وزیــر کار قول داده بود کــه اگر حقوق 
کارمندان افزایش یابد، دستمزد افزایش می یابد. 
اکنون بعد از یک هفته از ابلاغیه ســازمان اداری 
و اســتخدامی برای پرداخت پاداش یک میلیون 
تومانی به کارکنان دولت در مناسبت های مذهبی، 
نمایندگان کارگری در تلاش هســتند به استناد 
امضایی کــه از وزیر کار گرفته اند، ایــن پاداش را 
در قالب ترمیم مزد سر ســفره کارگران نیز ببرند. 
هادی ابوی، نماینده کارگران در شورای عالی کار، 
با اشاره به ابلاغ اعطای مزایای جانبی به کارکنان 
دستگاه های اجرایی به میزان یک میلیون تومان 
برای مناســبت های مذهبی، گفت: در جلســه 
شورای عالی کار که دوشــنبه برگزار خواهد شد، 
ما درباره این ابلاغیه و تعمیم آن به جامعه کارگری 

گفت وگو خواهیم کرد. او ابراز کرد: در نشست قبلی 
شــورای عالی کار که پیش از انتشــار این ابلاغیه 
برگزار شد، ما درباره نامه معاون اول رئیس جمهوری 
در مورد اصلاحیه مصوبــه افزایش ضریب حقوق 
ســال ۱402 کارمندان و بازنشســتگان دولت، 
بحث و گفت وگو کردیم که آیا این اصلاحیه مصداق 
افزایش حقوق کارمندان است یا نه؛ اما در نشست 
بعدی حتما این ابلاغیه را نیز مطرح خواهیم کرد. 
در نشست قبلی شــورای عالی کار که در روزهای 
ابتدایی آبان برگزار شد، وزیر کار قول داد در نشست 
بعدی شورا به درخواست کارگران برای ترمیم مزد 
رسیدگی شود؛ اما درست چند روز بعد از برگزاری 
نشست موضوع بحث نشســت بعدی را »مسکن 
کارگری« اعلام کرد. اکنــون نمایندگان کارگری 
از دعوت نامه رسمی برای جلسه شورای عالی کار 
خبر می دهند کــه در آن »ترمیم مزد« در دســتور 
کار نیســت. اعضای کارگری شــورای عالی کار 
از دریافت دعوتنامه برگزاری نشســت سه جانبه 
خبر دادند. نشست شــورای عالی کار قرار است 
بعدازظهر دوشنبه در محل وزارت کار برگزار شود. 
در دعوتنامــه ای که اعضــای کارگــری دریافت 
کرده اند، موضوع اصلی جلسه »رسیدگی به مسئله 
مسکن کارگری« است؛ این در حالی  است که در 
نشست پیشین شورای عالی کار، وزیر کار قول داد 
در نشست بعدی به بحث ترمیم دستمزد پرداخته 

 شود. /تسنیم

آیامزدافزایشمییابد؟

ادامه از صفحه 5
او تصریــح کــرد: اجــزای نظریــه پایــه برای 
بخش خصوصی ارکانی دارد: بازآفرینی شــبکه 
اقتصاد بــر مبنای زنجیــره ارزش ملــی با هدف 
ایجاد فرصت برای رشــد سرمایه ملی؛ اســتفاده 
از تفاهم نامه همــکاری بین المللی و تفاهم نامه 
با چین و اســتفاده از فرصت همکاری بریکس و 
شانگهای؛ ضرورت توجه به زنجیره ارزش در حال 
شــکل گیری در جهان.  قاســمی گفت: توسعه 
اقتصادی و اجتماعی ایران بدون مشارکت فعال 
بخش خصوصی و تغییر الگوی توسعه دولت     محور 
ممکن نیســت. باید از ظرفیت اتاق بازرگانی در 
حوزه تجربه عملی فعــالان اقتصــادی در ایجاد 
بنگاه و زنجیره ارزش و شناخت مسائل کسب وکار 
و برخــورداری از محــل اجتــماع صنعتگــران و 
بازرگانان در زنجیره، استفاده شود. همچنین باید 
به زیربناهای ساختاری و تشکیلاتی و دیپلماسی 
اقتصادی توجه شــود تا این ظرفیت ها به کمک 

تدوین برنامه توسعه بیاید. 
رئیس مرکــز پژوهش های اتــاق ایــران ادامه 
داد: اتاق ایران در این حوزه ســه ســناریو دارد تا 
امکان گفت     وگوی فراگیــر در اتاق ایــران و اتاق 

شهرســتان ها را فراهم کند. ســناریوها عبارتند 
از: ادامه وضــع موجود، تحول     آفرینــی و رویکرد 
تسهیلگرانه و اتاق بازرگانی می تواند با گفت وگو 
یکی از این سناریوها را انتخاب کند ولی تاکید ما 
در حوزه کسب وکار و توسعه سناریو تحول     آفرینی 
است. او با اشاره به توسعه منطقه ای، گفت: استان 
مرز سیاسی اســت و در توسعه باید از مرز منطقه 
شروع کنیم و با مشــارکت سازمان برنامه     وبودجه 
اســتان و اتاق هــای منطقــه ای از ظرفیت مهم 
این اتاق ها اســتفاده کنیم. برای کمک به جلب 
سرمایه گذاری داخلی در چارچوب زنجیره ارزش 
کار کنیم و این الگو مشــخصه      هایی دارد که باید 

به آنها توجه شود. 
قاســمی ادامــه داد: در ایــن مســیر بایــد به 
مشخصه    هایی مثل فراهم کردن زمینه مشارکت 
بخش خصوصی، ارزیابــی و رتبه     بندی بنگاه ها 
و فراهم کــردن فرصــت سرمایه گــذاری، ارائــه 
مشــاوره تخصصی به فعالان اقتصــادی و توجه 
به سرمایه گذاری اســتانی و تشخیص صلاحیت 
کارآفرین     های داوطلب و غیره توجه شــود. اتاق 
ایران می تواند از این ظرفیت هــا و منابع خود در 

مسیر تدوین الگوی توسعه ملی استفاده کند.

 روایت  برکناری محرمانه

زین العابدین امینی
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چرا اجاره   بهای مسکن در شهرهای کم   جمعیت با سرعت بیشتری از شهرهای پرجمعیت افزایش می   یابد؟

بحران بزرگ شهرهای کوچک
کمبود عرضه اجاره   ای از    یکسو و مهاجرت روستایی   ها از سوی    دیگر باعث رشد تند اجاره   بها در شهرهای کوچک شده است

دنیای اقتصاد: ســبقت تــورم اجاره مســکن 
شهرهای کوچک از تورم اجاره شهرهای بزرگ، به 
یک بحران در بازار مسکن این شهرها تبدیل شده 
است. بررســی   های »دنیای اقتصاد« با استناد به 
آمارهای رسمی نشان می دهد، در طول یک دهه 
گذشته همواره سرعت رشد اجاره   بها در شهرهای 
کوچک از تورم اجاره مسکن شهرهای بزرگ بیشتر 
بوده است. موضوعی که اگرچه حداقل یک دهه 
وجود داشــته اســت اما به خصوص در سال های 
اخیر و مقطع زمانی حاضر کــه اجاره   بها قله   های 
تورمی جدیدی به ثبت رســانده، بیــش از پیش 

نمایان است.

تورم اجاره   بها در دو گروه شهری �
آمارهای بانک مرکزی مربوط به تغییرات شاخص 
اجاره   بهای مســکن در شــهرهای مختلف نشان 
می دهد سرعت رشد اجاره   بها در یک گروه از مناطق 
شهری کشور یعنی شــهرهای کوچک، نسبت به 
گروه دیگر، شهرهای بزرگ بیشتر بوده است. این 
موضوع هم در یک روند 10ساله )ابتدای دهه 90 
تا سال 1401( در آمارهای رسمی منعکس شده 
است و تنها مختص به عصر جهش و سال های اخیر 
نیســت. در واقع از ابتدای دهــه 90 این اختلاف 
فاز تورمی بین دو گروه از شــهرهای کشور شامل 
شهرهای بزرگ با جمعیت بیش از 200 هزار نفر و 
شهرهای کوچک که جمعیتی کمتر از 200 هزار نفر 
دارند، قابل مشاهده است. در یکی دو سال گذشته 
نیز  این اختلاف فاز تورمی نسبت به میانه سال های 
دهه90 بیشتر شده است. نسبت تورم اجاره مسکن 
شهرهای کوچک به شــهرهای بزرگ در سال 91 
معادل 1.2 برابر، در سال 93 برابر با 1.25، سال 
94 معادل 1.11 و ســال 95 معــادل 1.03 بوده 
است. در سال 1400 این نسبت به عدد 1.17 و 
در 9 ماهه اول 1401 به عدد 1.16 رسیده است. 
در همه این ســال ها تورم اجاره مسکن شهرهای 
کوچک جلوتر و بیشــتر از تورم مســکن شهرهای 

بزرگ بوده است.

تورم اجاره شهرهای کوچک و بزرگ �
آمارهای رســمی مربــوط به تغییرات شــاخص 
اجاره   بهای مســکن که از ســوی مرکز آمــار ایران 
منتشر شده است نشان می دهد در 9 ماه اول سال 
1401، شــاخص اجاره   بهای مســکن کل کشور 
48.6 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل بالاتر 
رفته است. در شهرهای بزرگ تغییرات این شاخص 
در بازه زمانی یاد شده 47.5 درصد و در شهرهای 
کوچــک 55.1 درصد بوده اســت. آمارها نشــان 
می دهد همواره فاصله بین تورم اجاره شــهرهای 
بــزرگ و کوچک متناســب بــا دوره   هــای جهش 
اجاره   بها، افت و خیز داشته است اما آنچه در همه 
این سال ها ثابت بوده است سبقت تورمی شهرهای 
کوچک نسبت به تورم اجاره شهرهای بزرگ است. 
تنها در ســال 90 شرایــط معکوس بوده اســت و 
تغییرات شاخص اجاره   بها در این سال نشان دهنده 
ســبقت تورم اجاره شــهرهای بزرگ از تورم اجاره 
شهرهای کوچک است. روندی که در سال های بعد 
از آن تکرار نشد. در سال 90 تورم اجاره    در شهرهای 
بزرگ بر اساس تغییرات شاخص اجاره   بهای مسکن 
در این شهرها 11.4 درصد و تورم مسکن شهرهای 

کوچک 9.4 درصد بوده است. 

علت بیش   فعالی شهرهای کوچک �
بررســی   های »دنیای اقتصاد« نشــان می دهد 
دست   کم دو علت اصلی و ســابقه   دار و یک دلیل 
جدیــد در بیش   فعالی تورم بــازار اجاره مســکن 
شهرهای کوچک موثر بوده اســت. این دلایل در 
یک دهه گذشــته، مهم ترین عواملی بوده   اند که 
باعث شده   اند سرعت رشد اجاره   بها در شهرهای با 
جمعیت کمتر از 200هزار نفر نسبت به شهرهای با 
جمعیت بیش از 200هزار نفر، بیشتر شود. بیش از 
سه دهه مهاجرت گسترده از روستا به شهر و افزایش 
نسبت جمعیت شهرها به روستاها، یک عامل موثر 
در این موضوع است. بخش زیادی از مهاجرت   ها از 
روستاهای اطراف شهرهای کوچک به این شهرها 

بوده است.
ضمن آنکه ارزان   تر بودن اجاره   بها در شــهرهای 
کوچک نسبت به سطوح بالای اجاره   بهای شهرهای 
بزرگ، عملا فشــار تقاضای مســکن اجاره   ای در 
این شــهرها را نســبت به شــهرهای بزرگ بیشتر 

کرده اســت. یافته   هــای »دنیای اقتصاد« نشــان 
می دهد در شرایطی که موج گسترده مهاجرت از 
روستا به شهر به خصوص در ســه دهه اخیر منجر 
به رشد شــدید جمعیت شــهرها شــد، اتفاقا این 
موج بیــش از آنکه بازار مســکن شــهرهای بزرگ 
را تحت تاثیر قرار دهد بر بازار مســکن شــهرهای 
کوچک اثر گذاشت. بسیاری از شهرهای کوچک، 
در اطراف خود، روستاهای زیادی دارند که جمعیت 
قابل توجهی از این روستاها در سال ها و دهه   های 
اخیر به این شهرها مهاجرت کردند. از آنجا که سطح 
اجاره   بها در این شهرها از شهرهای بزرگ همواره با 
فاصله قابل توجهی کمتر بوده است بنابراین تعداد 
بیشتری از جمعیت روســتاهای اطراف شهرهای 
کوچک ترغیب به مهاجرت به این شهرها شده   اند. 
اما در شهرهای بزرگ اگرچه در سال ها و دهه   های 
اخیر موج گسترده مهاجرتی شکل گرفته و جمعیت 
زیادی را از روستاها روانه این شهرها کرده است اما 
به دلیل گران بودن سطح اجاره   بها نسبت کمتری 
از جمعیت ســاکن در حومه این شــهرها موفق به 
تامین مسکن در شهرهای بزرگ شده   اند. در حالی 
که حومه   نشــینان و روســتاییان اطراف شهرهای 
کوچک این مشکل را نداشته و با هزینه کمتر قادر 

به اجاره مسکن در شهر بوده   اند.
حتی موج مهاجرفرســتی اجباری از شهرهای 
بزرگ به حومه این شهرها که در نتیجه رشد شدید 
اجاره   بهــا، در این شــهرها شــکل گرفتــه و طیف 
قابل توجهی از مستاجرهای ساکن در این شهرها 
را به روســتاها و مناطــق حومه   ای ســوق داد، در 

شهرهای کوچک رخ نداد.
در واقع هیچ وقت سطح اجاره   بها در این شهرها 
به لحاظ ریالــی به حدی نبود که مهاجرفرســتی 
معکوس )شهر کوچک به روستا( ایجاد شود. همین 
موضوع یعنی افزایش تقاضا برای اجاره مسکن در 
شهرهای کوچک تحت تاثیر این مهاجرت   ها، تورم 
اجاره مسکن در این شهرها را تحت تاثیر قرار داده 
است؛ به گونه   ای که آمارهای رسمی از سبقت تورم 
اجاره در این شهرها نسبت به سایر مناطق شهری 

خبر می دهد.
عرضه کم به بازار اجاره �

در این میان یک علت دیگر نیز در ســبقت تورم 
اجاره مسکن شهرهای کوچک نسبت به شهرهای 
بزرگ مشــاهده می شود. در شــهرهای کوچک، 
ســبک زندگی، الگوی سرمایه گذاری و همچنین 
روش های پس   انداز خانوارها متفاوت از ســبک و 
سیاق زندگی، سرمایه گذاری و پس   انداز خانوارهای 
ساکن در شهرهای بزرگ اســت. در این شهرها، 
عطش و هیجــان سرمایه گذاری در بازار مســکن 
نسبت به شهرهای بزرگ با فاصله محسوسی کمتر 
اســت و  درصد کمتری از افراد نسبت به شهرهای 
بزرگ اقدام به خرید مسکن به قصد اجاره   داری و 
کسب عایدی از بازار اجاره می کنند. یک علت مهم 
این موضوع، بازدهی بسیار کم بازار اجاره در این 
شهرها نسبت به بازدهی اجاره   داری در شهرهای 
بزرگ است. در حالی که بازدهی بازار اجاره مسکن 
به طور کلی نســبت به ســایر بازارهــای دارایی با 
فاصله قابل توجه کمتر است، این سطح بازدهی در 
بازار اجاره شهرهای کوچک به مراتب کمتر است. 
به خصوص اینکه اعــداد و ارقام مربوط به ســطح 

اجاره   بها به لحاظ ارزش ریالی نیز در این شــهرها 
نسبت به شهرهای بزرگ فاصله قابل توجهی دارد.

به طور نمونه در یک تحقیق میدانی مشــخص 
شد که متوسط اجاره   بهای پیشنهادی مسکن در 
تازه   ترین فایل   های عرضه شــده به بــازار اجاره دو 
شهر بزرگ )مرکز استان( نسبت به دو شهر کوچک 
که در همان استان   ها واقع    شده   اند، چیزی حدود 
سه برابر بیشتر است. بررسی   های »دنیای اقتصاد« 
نشــان می دهد ناچیز بودن رقم اجاره مسکن در 
شهرهای کوچک نسبت به شهرهای بزرگ از یک 
طرف و همچنین بازدهی بسیار پایین اجاره   داری 
در این شهرها نسبت به بازدهی ســایر بازارها که 
سرمایه گــذاری در آنها بــه لحاظ کســب عایدی 
ارتباطی به جغرافیا و محل ســکونت سرمایه گذار 
ندارد )ارز، سکه، طلا و...(، منجر به عرضه ناچیز 
مسکن استیجاری در شهرهای کوچک نسبت به 
عرضه این واحدهای مسکونی در شهرهای بزرگ 
شده است. عرضه کم ناشی از بازدهی ناچیز بازار 
اجاره شــهرهای کوچک از یکســو و فشــار تقاضا 
برای اجاره مســکن در نتیجه مهاجرت از روســتا 
به شهر، باعث شده است دســت   کم در طول یک 
دهه گذشته سرعت رشــد اجاره   بها در این شهرها 
نسبت به تورم اجاره شهرهای بزرگ بیشتر باشد. 
یک علت جدید دیگر نیز مربوط به مهاجرفرستی 
اجباری شهرهای بزرگ در دو سال اخیر به حومه 
این شهرهاست. همان طور که در بالا شرح داده شد 
در کنار فشار تقاضا برای اجاره مسکن در شهرهای 
کوچک ناشی از مهاجرت از روستا به شهر، در یکی 
دو سال گذشته خارج شــدن تامین هزینه اجاره 
مسکن در کلان شهرها از توان مالی بخش زیادی 
از خانوارهای ساکن در این شهرها و سایر شهرهای 
بزرگ، آنها را به سمت مناطق حومه   ای سوق داده 
است؛ همین موضوع یعنی کاهش اجباری تقاضا 
برای اجاره مسکن در شــهرهای بزرگ تحت تاثیر 
شکل   گیری موج   های گســترده مهاجرت اجباری 
به حومه باعث شده است، این اختلاف فاز تورمی 
بین بازار اجاره شــهرهای کوچک و بــزرگ ادامه 
داشته باشــد و حتی در مواقعی بیشتر هم بشود. 
کارشناســان نســبت به ادامه این شرایط هشدار 
می دهند. به این معنا کــه اگر این وضعیت، یعنی 
مهاجرفرستی اجباری از شهرهای بزرگ به حومه 
ادامه داشته باشد، به دلیل افزایش فشار تقاضا بر 
حومه، ممکن اســت تورم   های بالاتر در بازار اجاره 

حومه و شهرهای کوچک تجربه شود.

مساله اجاره   بها و ارزش پول �
محمدجواد حق   شناس، معاون سابق امور مسکن 
شــهری بنیاد مســکن، در توضیح دلایل سبقت 
تورم اجاره    شهرهای کوچک نســبت به تورم اجاره 
شهرهای بزرگ، به مساله اجاره   بها و ارزش پول در 

این شهرها اشاره کرد. حق   شــناس در این باره به 
»دنیای اقتصاد« گفت: یک علت مهم این موضوع 
به قدر مطلق بهای اجاره مســکن و مساله ارزش 
پول مربوط می شــود. در حالی کــه ارزش پول در 
همه شهرها به یک میزان کاهش می   یابد، اما، عملا 
موجرها در شهرهای کوچک به لحاظ  درصد افزایش 
اجاره   بها نســبت بــه موجرهای شــهرهای بزرگ 
دستشان بازتر است. دلیل این موضوع به سطوح 
بالای اجاره مســکن در شــهرهای بزرگ و سطوح 
پایین   تر اجاره   بها در شهرهای کوچک برمی   گردد. 
وی توضیح داد: به عنوان مثــال و به طور متعارف 
یک موجر در شهر تهران، نمی تواند اجاره   بهای 10 
میلیون تومانی را برای قرارداد جدید به 20 میلیون 
تومان افزایش دهــد؛ دو برابر کــردن اجاره   بها در 
شرایطی که اختلاف 10 میلیون تومان می شود، 
عملا غیرممکن یا بسیار دشوار است. اما به عنوان 
مثال، موجرها در شهرهای کوچک دستشان برای 
تغییر و تبدیل اجاره ماهانه یک میلیون تومانی به 
اجاره 2 میلیون تومانی بازتر است. در واقع مقیاس 
ریالی در این موضوع بســیار مهم اســت و همین 
موضوع می تواند یکی از مهم ترین دلایل ســبقت 
تورم اجاره در شهرهای کوچک نسبت به تورم اجاره 

شهرهای بزرگ باشد.
او همچنین به فاصله محســوس بین عرضه و 
تقاضای مسکن استیجاری در شهرهای کوچک 
اشــاره کرد و افزود: شــهرها مرکــز منظومه   های 
جمعیتی هستند؛ به خصوص در اطراف شهرهای 
کوچک به فواصل کم روســتاهای متعددی قرار 
دارنــد که تقاضــا برای مهاجــرت از آنهــا به این 
شهرها قابل توجه اســت. در شرایطی که سطح 
اجاره   بها در این شهرها نیز چندان زیاد نیست و 
بخش زیادی از مهاجران می توانند در این شهرها 
مسکن اجاره کنند، بنابراین تقاضا در بازار اجاره 

زیاد است.
از سوی دیگر، عرضه مسکن استیجاری در این 
شــهرها نســبت به عرضه واحدهای اجــاره   ای در 
شــهرهای بزرگ کمتر اســت و افراد کمی در این 
شهرها به قصد کسب بازدهی مالی اقدام به خرید 
یا ساخت خانه دوم می کنند. در نتیجه شهرهای 
کوچک با فشــار تقاضــا و کمبود عرضه مســکن 

استیجاری مواجهند. 
وی همچنیــن مهاجــرت معکــوس و اجباری 
مستاجرها از شــهرهای بزرگ به مناطق حومه   ای 
و شهرهای کوچک به دلیل سطوح بالای اجاره   بها 
در شــهرهای بــزرگ را از دیگــر دلایــل افزایش 
فاصله تــورم اجاره مســکن شــهرهای کوچک با 
شهرهای بزرگ اعلام کرد و هشدار داد: در صورت 
عدم اتخاذ سیاست   های درست برای تامین مسکن 
استیجاری، این فاصله و فشار تورمی در شهرهای 

کوچک بیشتر خواهد شد.
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مقایسه روند رشد هزینه اجاره نشینی در شهرهای بزرگ و کوچک
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یادداشت

خدمات مهندسی در توقیف مدیران دولتی

بخش سوم؛ حذف مهندسان با تجربه از فعالیت حرفه   ای  �
شیوه   نامه مورخ 10 اسفند 1399 ابلاغی وزارت راه و شهرسازی 
که مدعی ساماندهی و افزایش کیفیت ارائه خدمات مهندسی بود، 
امروز بلای جان حرفه مهم مهندسی کشور شــده است؛ به   طوری 
که علاوه بر تعطیلی بیــش از 1100 شرکت در اســتان تهران که 
به   صورت بنگاه   های کوچک اقتصادی فعالیت داشــته   اند، هزاران 
نفر از مهندسان کشور را بیکار کرده است. متاسفانه به   رغم تاکیدات 
رهبری و سران سه قوه و تصویب قوانین مربوط به مانع   زدایی و بهبود 
فضای کســب وکار، تاکنون اقدام موثری از ســوی تصمیم   سازان 
مرتبط با حوزه فعالیت جامعه مهندسی کشور صورت نگرفته است. 
اصلاحیه   های پی در پی شــیوه   نامه مذکور و ابطــال بندهای مهم 
این شــیوه   نامه توســط هیات عمومی دیوان عدالت اداری گویای 

سردرگمی مدیران بخش های مذکور است. 
بلاتکلیفی در نحوه ارائه خدمات مهندســی و ادامــه فعالیت و 
اشتغال بخش بزرگی از جامعه مهندسان در این سه سال متاسفانه 
از یک طرف خسارات زیادی را به شاغلان این حرفه و خانواده آنها 
وارد کرده و از طرف دیگر ارائه خدمات موردنیاز مهندسان در بخش 
ساختمان را دچار مشکلات فراوان کرده و هزینه   های ساخت مسکن 
را افزایش داده اســت. عدم توجه کافی سیاســتگذار به سرنوشت 
قشر مهندســان و پاس   کاری موضوع به شــورای مرکزی ســازمان 
نظام مهندســی مورد پذیرش فعالان در این حوزه نیســت. یکی از 
جنبه   های منفی این شــیوه   نامه و اصلاحیه   هــای متعدد آن علاوه 
بر حذف مهندسان جوان که در پایه   های 3 و 2 مشغول به فعالیت 
حرفه   ای بوده   اند، حذف مهندسان با تجربه تحت عنوان »بازنشسته« 
از چرخه خدمات مهندســی کشور اســت. در نظام حقوقی کشور 
شخصیت حقوقی سازمان   های نظام مهندسی و اعضای آنها جزو 
حقوق خصوصی بوده و دخالت دولت صرفا جنبه نظارتی داشته و 
محدود به موارد مصرح در قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان 

مصوب 1374 و آیین نامه اجرایی آن است.
بر اســاس قانــون اساســی پی   ریزی اقتصــادی عادلانــه و رفع 
محرومیت در زمینه کسب وکار اشخاص از وظایف حاکمیت بوده و 
به جز مواردی که قانون تجویز کرده، شغل و حرفه آنها را از هرگونه 
تعرض مصون دانسته است. هر کس در این کشور حق دارد شغلی 
که مخالف اســلام، مصالح عمومی و حقوق دیگران نباشد و بدان 
تمایل دارد را انتخاب کند. حال سوال اساسی اینجاست که چرا با 
وجود این اصول مسلم قانون اساسی کشور، وزارت راه و شهرسازی 
خود را مجاز به دخالت در امور اشــخاص حقوق خصوصی کرده و 
آنها را به صرف بازنشســته بودن از فعالیت در حرفه مهندسی منع 
می   کند. آیا فعالیت افراد با تجربه با حدود 55 ســال ســن مخالف 
مصالح اســلام و مصالح عمومی یا حقوق دیگران اســت؟! قانون 
اساســی با تاکید بر حمایت از افــرادی که قادر بــه کار و فعالیت 
حرفه ای هستند، تامین شرایط و امکانات لازم را وظیفه حاکمیت 
دانسته اســت. حال چرا باید اشــخاصی را که خود قادر به ایجاد 
شرایط کار و فعالیت هســتند محروم کرد؟ قانون اساســی بخش 
خصوصی را مکمل فعالیت های اقتصــادی دولتی و تعاونی تلقی 
کرده و تا جایی که در محدوده قوانین اسلام و موجب رشد و توسعه 

اقتصادی کشور باشند را مورد حمایت قانون قرار داده است.
وفق اصل 46 قانون اساســی جمهوری اســلامی هرکس مالک 
حاصل کسب وکار خویش است؛ بنابراین اشخاصی که در چارچوب 
قوانین کشــور با تشــکیل شرکت   های تجاری به فعالیت حرفه   ای 
پرداخته اند مالک حاصل تلاش   ها و زحمات خود هستند. از اسباب 
این مالکیت اعمال اراده در اداره این شرکت   ها خواهد بود که در فقه 
شیعه به قاعده تسلیط معروف است. حال باید پرسید چرا اشخاصی 
که با ایجاد شرکت های تجاری به فعالیت   هــای حرفه   ای مشروع و 
مورد حمایت قانــون پرداخته اند باید محــروم از اداره شرکت   های 

خود شوند؟!
از طرف دیگر مطابــق ماده 10 قانــون مدنی که بــه حاکمیت اراده 
اشخاص تعبیر می شــود قراردادهای خصوصی نســبت به کسانی که 
آن را منعقد کرده انــد، در صورتی که مخالف صریح قانون نباشــد، نافذ 
دانسته می شود. بنابراین ملاحظه می   شود که مطابق قوانین کشور نه 
تنها فعالیت اشخاص بازنشسته در بخش خصوصی منعی ندارد، بلکه تا 
جایی که مخالف مصالح عمومی و حقوق دیگران نباشد، مورد حمایت 
حاکمیت خواهد بود. بنابراین مطابق قانون اساسی جمهوری اسلامی 
اصل بر اشتغال همه اشخاص است که قادر به کار هستند و حتی وظیفه 
ایجاد زمینه لازم بــرای آنها وظیفه حاکمیت و در صورتی که اســتثنایی 
لازم باشــد، نیاز به تصریح قانون دارد و نمی   توان تحت عنوان شیوه   نامه 

آن را محدود کرد. 
این موضوع در موارد مختلفی از قوانین کشور مورد تاکید قرار گرفته 
است؛ مانند امور حقوقی که اصل بر صحت قراردادهاست مگر فساد آن 
معلوم شود یا در امور کیفری اصل قانونی بودن مجازات   ها. ضمنا ماده 
واحده قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشســتگان مصوب سال 1395 
فقط شامل افرادی است که در دستگاه های اجرایی موضوع ماده 5 قانون 
مدیریت خدمات کشوری و دســتگاه   هایی که به نحوی از انحا از بودجه 
عمومی کشور استفاده می   کنند، نه بخش   های خصوصی که با زحمت 

و تلاش و بودجه خود اداره می شوند که این نیز موید همین ادعاست.

نبض بازار

اجاره   بهای خانه   های لوکس تهران
دنیای اقتصاد: تعداد خانه   هــای لوکس خالی از ســکنه در 
منطقه شمالی تهران افزایش یافت. این موضوع را واسطه   های 
فعال در بازار اجاره مســکن منطقه یک پایتخــت می   گویند و 
افزایش قابل توجــه طول دوره زمانی رســوب آگهی   های اجاره 
آپارتمان   های این منطقه در اســتارت آپ   های بازاریابی ملکی 
نیز این موضوع را تایید می کنــد. تازه   ترین تحقیقات میدانی 
»دنیای اقتصــاد« از بازار اجاره واحدهای مســکونی لوکس در 
منطقه یک شهر تهران نشان می دهد چندماهی است تقاضا 
برای اجاره واحدهای مســکونی لوکس به شدت کاهش یافته 
است و این موضوع به خصوص در رکود پاییزی بازار اجاره بیش 
از ماه   های تابستان خود را نشــان می دهد. علت این موضوع 
هم به مهاجرت تعداد قابل توجهی از مســتاجرهای ساکن در 
این منطقه به مناطق دیگر با هدف کاهش هزینه اجاره   نشینی 
برمی گردد. رشد شدید اجاره   بها عملا ادامه اجاره   نشینی را در 
منطقه یک تهران برای تعداد قابل توجهی ازخانوارهای مستاجر 
که درســال های قبل در این منطقه ســاکن بوده   اند مشکل و 
فاقد توجیه کرده است. همین موضوع منجر به افزایش تعداد 
خانه   های خالی از ســکنه در این منطقه شده است. موجودی 
فایل   های عرضه شــده به بازار اجاره مســکن این منطقه نشان 
می دهد هم   اکنون میانگین کف اجاره   بهای هر مترمربع مسکن 
در ایــن منطقه برمبنای رهــن کامل رقمی حــول و حوش 20 
میلیون تومان یا مترمربعی 600هزار تومان به ازای محاســبه 
اجاره   بها به صورت اجاره   بهای کل ماهانه است. این میزان حدود 
دو برابر متوسط اجاره   بها در مناطق معمولی تهران است. کف 
رهن و اجاره واحدهای لوکس با مساحت بیش از 200 مترمربع 
به مراتب از این میزان بیشــتر اســت. در جدول زیــر تازه   ترین 
فایل   های عرضه شده به بازار اجاره مسکن در منطقه یک شهر 

تهران درج شده است. 

 اجاره بهای پیشنهادی تازه ترین فایل های لوکس عرضه شده به بازار 
در منطقه یک پایتخت

 رهن
)تومان(

 اجاره ماهانه
)تومان(

 متراژ
)مترمربع( محله

500میلیون 200میلیون 204  دربند، 
امام زاده قاسم

4میلیارد 100میلیون 200 نیاوران، جماران
 8 میلیارد 

و 500میلیون 0 360  زعفرانیه،
نرسیده به خ سوری

 2 میلیارد 
و 600میلیون 0 200 ولنجک، خ 25

5میلیارد 0 250 ولنجک،خ هشتم
 5میلیارد 

و 500میلیون 0 250  فرمانیه، 
سلیمی شمالی

15میلیارد 0 350 الهیه، چناران
500میلیون 140میلیون 200 فرشته،مهدیه
 10میلیارد 

و 500میلیون 0 318 ولنجک، خ 17

یک میلیارد 100میلیون 224 ولنجک،چهاردهم

5میلیارد 0 227  زعفرانیه، 
بالاتر ازفلاحی

8میلیارد 0 270 الهیه، خ گلنار
دو میلیارد 150میلیون 210 زعفرانیه،میدان الف

8میلیارد 10میلیون 235  نیاوران، 
جمال آباد

5میلیارد 0 222 فرشته، خ بیدار
یک میلیارد 80میلیون 240 الهیه، چهارراه حسابی
 10میلیارد 

و 700میلیون 0 360 فرشته،خ بوسنی

10میلیارد 0 200 نیاوران، جمشیدیه
800میلیون 45میلیون 220 نیاوران، جماران
 6میلیارد 

و 500میلیون 0 270  فرمانیه، 
خ عسگریان

 8میلیارد 
و 500میلیون 0 280  فرمانیه، 

تنگستان یکم

یک میلیارد 130میلیون 250  زعفرانیه،
مقدس اردبیلی

10میلیارد  0 330  ضلع شمالی 
میدان تجریش

2 میلیارد 50میلیون 247 الهیه، خ مریم
 یک میلیارد 
و 500میلیون 100میلیون 240 زعفرانیه، آصف

 یک میلیارد 
و 200میلیون 60میلیون 225  باغ فردوس،

قلمستان
 3میلیارد 

و 400میلیون 0 210  سوهانک، 
بیدستان

 3 میلیارد 
و 900میلیون 0 240 فرمانیه، آقایی

 2 میلیارد 
و 900میلیون 0 240 قیطریه، چیذر

8میلیارد 0 250 فرشته، تختی

یک میلیارد 70میلیون 220  نیاوران، 
سه راه یاسر

 6میلیارد 
و 500میلیون 0 222  اقدسیه، 

خ موحد دانش
400میلیون 120میلیون 200 الهیه، خ جبهه
یک میلیارد 65میلیون 236 سوهانک،ک یاس

یک میلیارد 115میلیون 210  اقدسیه، 
گلستان شمالی

 8میلیارد 
و 500میلیون 0 306 پاسداران شمالی، 

نارنجستان

2 میلیارد 150میلیون 230  بزرگراه ارتش، 
نرسیده به سوهانک

5میلیارد 0 285  زعفرانیه، 
بالاتر ازکوهپایه

7میلیارد 0 340 فرمانیه، کوهستان
9میلیارد 0 320 فرشته، تختی
4میلیارد 0 200 الهیه، لسانی

700میلیون 45میلیون 200  قیطریه، 
نرسیده به کاوه

 یک میلیارد 
و 200میلیون 100میلیون 205 ولنجک، خ 19

500میلیون 90میلیون 303  محمودیه، 
خ میرشرفی

14میلیارد 0 325 نیاوران،خ باهنر

4میلیارد 0 300  نیاوران، 
چهارراه مژده

جعفر سرخوش / عضو نظام مهندسی استان تهران

دنیای اقتصاد: پیش بینی نقشه   های شرکت 
کنترل کیفیت هوای تهران از آلودگی هوا مبنی 
بر آلوده   تر شدن هوای تهران در برخی ساعات 
بعدازظهر دیروز )یکشــنبه( محقق شد و دیروز 
شاخص کیفیت هوا در پنج منطقه شامل مناطق 
12، 14، 15، 16 و 18 در محدوده ناسالم قرار 
گرفت. به گزارش »دنیای اقتصاد«، با وجود اینکه 
برخی پیش بینی   های هواشناســی حکایت از 
تشدید آلودگی هوا به دلیل کاهش سرعت باد 
به شکل فراگیر در بعدازظهر روز یکشنبه داشت، 
اما در عمل آن   گونه که در نقشه   های پیش بینی 
شرکت کنترل کیفیت هوا هم منعکس شده بود، 
فقط در برخی مناطق نیمه جنوبی شهر شاخص 
از حد سالم فراتر رفت و به محدوده ناسالم برای 
گروه   های حساس رسید. در میان مناطق آلوده 
تهران بالاترین شــاخص کیفیت هوا متعلق به 
منطقه 18 بود و به عبــارت دقیق   تر این منطقه 

آلوده   ترین منطقه شهر تهران در بعد از ظهر روز 
گذشته بود. شاخص کیفیت هوای شهر تهران 
ظهر دیروز 153 گزارش شــده بــود که گویای 
وضعیت ناســالم برای همه بوده و این در حالی 
اســت که این شــاخص در برخی مناطق دیگر 
نیز در محــدوده 101 تا 150 یعنــی محدوده 
ناسالم برای گروه   های حســاس قرار داشت.  با 
این حال دســت   کم تا زمان نگارش این گزارش 
پیش بینی آلودگی فراگیر که بر اساس مدل   های 
پیش بینی هواشناسی عنوان شده بود محقق 
نشد و صرفا لکه محدودی از شــهر با میانگین 
شــاخص در محدوده ناســالم برای گروه   های 
حساس )نارنجی( مواجه بود. نقشه پیش بینی 
کیفیت هوا در روز آینده نیز نشان می   دهد تقریبا 
در همین محدوده باز هم هوا بــرای گروه   های 
حســاس ناســالم خواهد بود اما در بقیه شهر 

شرایط سالم با رنگ نمادین زرد برقرار است.

افزایش آلودگی هوا تایید شد
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سایه روشن

  واکنش شــوراي شــهر به قطع درختان ســعدآباد: قطع 
درختان در ســعد آباد روز گذشــته واکنش اعضاي شــوراي 
شــهر تهران را درپي داشــت . ناصر اماني، عضو کميسيون 
برنامه وبودجه شوراي شهر تهران گفت: در مورد قطع درختان 
در نقاط مختلف شهر که در مجموعه هاي دولتي، دانشگاهي 
صورت پذيرفته تذکــر داده ايم و اين درحالي اســت که براي 
قطع اين درختان هيچ مجوزي از شهرداري مناطق اخذ نشده 
و اخيرا نيــز در مجموعه اي درختان قطع شــده که مجموعه 
بسيار مهمي اســت و شــهرداري در اين خصوصا قطعا بايد 
شکايت کند و برخورد لازم را انجام دهد که مجموعه سعدآباد 
با چه مجوزي و بدون هماهنگي شــهرداري به قطع درختان 
اقدام کرده اســت. وي گفت: همان طور که بيان کردم قطع 
درختان در مجموعه ها از جمله دانشــگاه الزهرا، دانشــگاه 
تهران، دانشگاه انقلاب و ... انجام شده که هيچ کدام مجوز 
از کميسيون ماده 7 و شهرداري را نداشتند و انتظار ما اجراي 
قانون از سوي دستگاه ها است. مهدي چمران، رئيس شوراي 
شهر تهران نيز در اين جلسه با اشاره به تذکر اماني، گفت: قرار 
شده که مديرعامل سازمان بوستان ها موضوع را پيگيري کند 
و در صوت عمل خلاف مصوبه کميسيون ماده 7 شهرداري از 

مجموعه سعدآباد شکايت کند./انتخاب 

  توضيح خزعلي دربــاره حمايتش از زنــان »طلبه« براي 
ورود  بــه عرصه های هــری: خزعــي، معاون امــور زنان و 
خانــواده رئيس جمهوري در شــبکه ايکــس توضيحاتي را 
درباره حمايتش از زنان طلبه براي  ورود به عرصه فيلم سازي و 
بازيگري ارائه کرد و گفت: برخي از زنان طلبه مطرح مي کردند 
که توانايي فيلم سازي، کارگرداني و تربيت بازيگر را دارند، 
ولي هيچ گونه پشتيباني و حمايتي از آنان صورت نمي گيرد، 
اينجانب اســتقبال کردم که از ظرفيت آنــان در عرصه هنر 
متعهد استفاده شــود. روز شــنبه خزعي در نشست »ارائه 
ظرفيت هاي حوزه علميه خواهران در همکاري با معاونت زن 
و خانواده« گفته بود: افراد حوزوي که استعداد و توانايي اوليه 
براي کارهاي هنري و رسانه اي مانند ساخت فيلم، بازيگري، 
فيلم نامه و... دارند معرفي شــوند تا آموزش هــاي لازم را فرا 
بگيرند. چرا ما بايد اسير سلبريتي ها باشيم که حرکت های 

ضدارزشي مي کنند./ایسنا /دنياي اقتصاد

  تومــاج آزاد شــد: وکيــل تومــاج صالحــي، خواننده 
بازداشتي در جريان اعتراضات ايران از پذيرش درخواست 
فرجام خواهي و نقض حکم او در ديوان عالي کشور و متعاقبا 

آزادي اين خواننده با قرار وثيقه خبر داد./تابناک 

  هشدار قرمز براي 7 استان: سازمان هواشناسي با صدور 
بالاترين سطح هشــدار از وقوع رگبار شديد باران در هفت 

استان و خطر وقوع سيل و آب گرفتگي خبر داد./ایسنا 

تاریخ شفاهي )329(

ملاقات با سازنده سد دز در نيويورک
رضا نيازمند: شــاه در آمريکا مطلع مي شــود کــه من در 
بيمارستان بســتري هســتم و پزشــکان گفته اند که جسما 
سالم هستم، ولي بايد به کار فعي خاتمه دهم. شاه يکي از 
آجودان هايش را با سبد گل و جعبه شــکلات به بيمارستان 
فرستاد و دستور داد هزينه بيمارستان من را سفارت پرداخت 
کند و در ضمن گفته بود پس از مرخصي از بيمارســتان نزد 
آقاي ليلينتال بروم و بعد به ايران بيايم. وقتي من از بيمارستان 
مرخص شدم و رفتم که صورت حساب بيمارستان را بپردازم به 
من گفتند: تو کي هستي هم شاه پول بيمارستان تو را پرداخته 
و هم نخست وزير ايران. گفتم پس من به جاي پرداخت هزينه 
بيمارســتان بايد معادل هزينــه را دريافت کنم. آنهــا پول را 
دادند و من براي بچه هايم سوغاتي خريدم. بعد از مرخصي 
از بيمارستان به نيويورک رفتم و به آقاي ليلينتال تلفن کردم، 

قرار شــد فرداي آن روز به دفتر او بروم. 
آقاي ليلينتال مدير يکي از بزرگ ترين 
شرکت هاي آمريکا بود. او در ايران سد 

دز را ساخته بود و هکتارها زمين زير سد 
را براي کشاورزي آباد کرده بود؛ با شاه 

هم رابطه خيي خوبي داشت.

حقوق بازنشستگان به شرط افزایش سن بازنشستگي پذیرفته شد

بده بستان دولت و مجلس
دنياي اقتصاد: بر اســاس مصوبه روز گذشــته 
مجلس شــوراي اســلامي در لايحــه برنامه هفتم 
توسعه، ســن بازنشســتگي براي کاهش ناترازي 
صندوق هاي بازنشســتگي افزايش يافــت. بر اين 
اساس ســن بازنشســتگي براي آقايان 62 سال و 
براي خانم ها 55 ســال تعيين شــد. افزايش سن 
بازنشستگي نگراني هايي را در ميان شاغلان ايجاد 
کرده است و انتقاداتي نسبت به اين مصوبه به وجود 
آمده است. بر اساس شنيده هاي خبرنگار »دنياي 
اقتصاد« در راهروهاي مجلس علت موافقت مجلس 
با افزايش سن بازنشســتگان به دليل توافق انجام 
شده ميان دولت و مجلس بود. بر اين اساس دولت 
افزايش حقوق بازنشســتگان را بــه شرط افزايش 
سن بازنشستگي پذيرفت و همين امر موجب راي 
مثبت به افزايش سن بازنشستگي شد. اين مصوبه 
که به نفع دولت و صندوق هاي بازنشستگي است 
در صورت تصويب نهايي شــوراي نگهبان، قابليت 
اجرا پيــدا مي کند. بر اســاس بنــد الحاقي بند خ 
ماده 29 لايحه؛ براي کاهش ناترازي صندوق هاي 
بازنشســتگي و تقويت توان صندوق هــا در انجام 
تکاليف محوله: بيمه پردازاني که 28 تا 30 ســال 
ســابقه خدمت دارند به سنوات اشــتغال آنها براي 
بازنشســتگي اضافه نمي گردد؛ بيمه پــردازاني که 
25 تا 28 ســال ســابقه خدمت دارند به ســنوات 
اشتغال آنان به ازاي هر ســال تا زمان بازنشستگي 
دو ماه اضافه مي گردد؛  بيمه پردازاني که 20 تا 25 
سال سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنان به 
ازاي هر ســال تا زمان بازنشستگي ســه ماه اضافه 
مي گــردد؛ بيمه پردازاني که مطابــق قوانين 10 تا 
20 سال ســابقه خدمت دارند به ســنوات اشتغال 
آنان به ازاي هر ســال تا زمان بازنشستگي چهارماه 
اضافه مي گردد؛ بيمه پردازاني که مطابق قوانين تا 
10 سال سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنان 
به ازاي هر سال تا زمان بازنشستگي پنج ماه اضافه 
مي گردد. در تبصره يک هم آمده است: اجراي تمام 
يا بخشي از احکام فوق الذکر مشروط بر آن است که 
سن بيمه شده در زمان بازنشســتگي براي مردان 
از 62 ســال و براي زنان از 55 سال بيشتر نباشد. 
همچنين براساس تبصره 6، افرادي که با تقاضاي 
خود مايل به بازنشستگي زودتر از موعد فوق الذکر 
باشند، بازنشســتگي آنها مطابق قوانين مربوطه و 
بدون رعايت بندهــاي )1( تا )5( بلامانع اســت و 
حقوق بازنشســتگي آنان مطابق احکام اين ســند 

برقرار خواهد شد.

افزایش یکباره سن بازنشستگي �
جعفر قــادري، عضو کميســيون تلفيــق برنامه 
هفتم توســعه، در گفت وگو با »دنيــاي اقتصاد« با 
اشاره به ورشکســتگي صندوق هاي بازنشستگي، 
خاطرنشــان کرد: بحث ايــن بود کــه برنامه هفتم 
مســاله محور باشــد و يکي از مســائل و مشکلاتي 
که در حال حاضر وجود دارد، بحث ورشکســتگي 
صندوق هاي بازنشســتگي اســت. اميد به زندگي 
افزايش پيدا کرده و فشار به منابع صندوق ها مي آيد. 

بر اين اساس مطرح شد که سن بازنشستگي بالاتر 
برود. او با انتقاد از افزايش يکباره سن بازنشستگي 
تاکيد کــرد: البته به نظر مي رســد آنچه در مجلس 
مصوب شد، شيب تندي دارد و شايد براي نيروهاي 
جديدي که مي خواهند وارد بازار کار شوند توجيه 
داشته باشد که به آنها اعلام شود که 65 سال سن 
بازنشستگي اســت. اما براي کســاني که در حال 
حاضر شاغل هســتند بايد با شــيب کندتري سن 
بازنشســتگي افزايش پيدا مي کــرد که هم بخشي 
از منابــع صندوق ها تامين شــود و هم فشــاري به 
افــراد نيايد. اما آنچــه در حال حاضر مصوب شــد 
مقداري شــيب تند  دارد. او در پاسخ به اين پرسش 
که افزايش سن بازنشستگي را به نفع مردم مي دانيد 
يا صندوق ها، گفت: افزايش ســن بازنشستگي به 
نفع صندوق ها اســت. چون افراد ديرتر بازنشسته 
مي شوند و حق بيمه بيشتري پرداخت مي کنند و از 
سوي ديگر مدت زمان کمتري حقوق بازنشستگي 
مي گيرند. از سوي ديگر اين موضوع به نفع جامعه 
هم هست. در برخي دستگاه ها برخي از افرادي که 
در سن 20 ســالگي وارد آموزش وپرورش شده اند، 
ســنوات تحصيل و سربازي شــان هم جــزو دوران 

کارشان به حساب مي آيد.

مصوبه، ضد جوانان است �
همچنــين اصغــر ســليمي، عضو کميســيون 
اقتصادي مجلــس گفت: ســن بازنشســتگي در 
کشورهاي دنيا متفاوت اســت و بستگي به شرايط 
هر کشــور دارد. بنابراين سن مشــخصي را در دنيا  
در خصوص سن بازنشســتگي نداريم. در کشور با 
توجه به شرايطي که وجود دارد در برخي از بخش ها 
مشکل داريم و انتظار اســت که سن بازنشستگي 
بالاتر برود تا بتوانيم در کنار اين افراد نيروي کارآمد 
را تربيت کنيــم. او با بيان اينکه بايد بــازار کار را به 
جوانان داد، تاکيد کرد: با توجه به اينکه ما کشــور 
جواني هستيم بايد نيروهاي جوان را وارد مرحله کار 
کنيم و فرصت کاري براي آنها ايجاد کنيم. با توجه به 
اين موضوع قاعدتا سن بازنشستگي قبي مناسب 
است و احتياجي نبود که سن بازنشستگي را افزايش 
دهيم. بايد ديد شــوراي نگهبان چه تصميمی در 
خصوص اين مصوبه مي گيرد. اما بايد فضا را باز کرد 

تا از نيروي کار جوان با انگيزه بالا استفاده کرد. اين 
عضو کميسيون اقتصادي مجلس خاطرنشان کرد: 
مصوبه افزايش سن بازنشستگي به نفع صندوق هاي 
بازنشستگي است و هرچه سن بازنشستگي افزايش 
يابد حق بيمه بيشــتري به اين صندوق ها پرداخت 

مي شود و آنها زمان کمتري حقوق مي دهند.

دلایل ناتواني صندوق هاي بازنشستگي  �
مسعود پزشکيان، عضو کميسيون تلفيق برنامه 
هفتم توســعه نيز گفت: بــا روندي که مــا مي رويم 
نمي توان با 30 سال کسي را بازنشست کرد وسال ها 
به او حقوق بازنشستگي داد. در ضمن اگر آن فرد، 
افراد تحت تکفي هم داشــته باشــد به آن فرد نيز 
بايد تا 30 ســال حقوق بدهند. اين در حالي است 
که صندوق بازنشســتگي بايد بتواند دخل و هزينه 
خود را دربياورد. او به دلايــل ناتواني صندوق هاي 
بازنشستگي اشــاره کرد و ادامه داد: دليل اول اين 
اســت کــه در صندوق هاي بازنشســتگي شــاهد 
سوءمديريت هستيم. دليل ديگر نيز اين است که 
صندوق بــا روش پرداخت کنوني امــکان پرداخت 
حقوق را نــدارد. صندوق بازنشســتگي از يک فرد 
20 تا 30 درصد پول مي گيرد و بايد 30 سال ديگر 
100درصد پــول بدهد و اين امکان پذير نيســت. 
بنابراين چاره اي جز افزايش سن بازنشستگي نبود.

دفاعيه از بازنشستگان �
رمضانعي ســنگدويني، عضو کميسيون تلفيق 
برنامه هفتم با دفاع از مصوبه کميسيون متبوعش، 
اظهار کرد: افزايش سن بازنشستگي در کميسيون 
تلفيق مصوب شد، اما اين پيشنهاد دولت بود که در 
مجموع به توافق رسيديم. افزايش سن بازنشستگي 
حکم خوبي است. بعضا مي بينيم که بازنشستگان 
بعد از بازنشســتگي سراغ شــغل ديگري مي روند. 
در حالي که اين افراد باتجربه هســتند و مي توانند 
کمک کنند .او افزود: افزايش ســن بازنشســتگي 
کمک به دولت است. از سوي ديگر با توجه به اينکه 
اين افراد نيروي انساني باتجربه هستند مي توانند 
به دولت کمک کنند. به نظر مي رسد افزايش سن 
بازنشستگي براي کارکنان خوشــايند باشد چون 
بعضي هم تجربــه و هم تــوان جســمي دارند. در 

بسياري از کشورهاي دنيا سن بازنشستگي افزايش 
پيدا کرده و در جمهوري اســلامي ايران مي توانيم 
اين مســير را طي کنيم تا کارکنان خدمات خوبي 
را ارائه دهند. هزينه هاي آموزش نيروها بالا است و 
اينکه يک نفر را تربيت کنيم هزينه بالايي مي طلبد؛ 
بنابراين به نظر من اين حکم خوبي است و مي تواند 

به دولت کمک کند.

قانون جدید مشمول 1405 به بعد مي شود �
همچنين محسن زنگنه، ســخنگوي کميسيون 
تلفيق برنامه هفتــم به تشريح مصوبــه مجلس در 
خصوص افزايــش ســن بازنشســتگي پرداخت و 
گفت: براســاس ايــن مصوبه مجلس، افــرادي که 
بين 28 تا30 سال ســابقه خدمت دارند به سنوات 
اشــتغال آنها براي بازنشســتگي اضافه نمي شود. 
اما افرادي که بين 25 تا 28 ســال ســابقه خدمت 
دارنــد به ازاي هر ســال مانــده خدمتشــان 2 ماه 
اضافه مي شــود. همچنين افرادي کــه بين 20 تا 
25 سال ســابقه خدمت دارند به ســنوات اشتغال 
آنان به ازاي هر ســال تا زمان بازنشستگي سه ماه، 
بيمه پردازاني که بين 10 تا 20 سال سابقه خدمت 
دارند به سنوات اشتغال آنان به ازاي هر سال تا زمان 
بازنشستگي چهارماه و افرادي که کمتر از 10 سال 
سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنان به ازاي 
هر سال تا زمان بازنشستگي پنج ماه اضافه مي شود. 
او ادامه داد: البته اين مصوبه محدوديتي هم مبني 
بر سن 62سال براي آقايان و 55 سال براي خانم ها 
دارد به اين معنا کــه اگر مردان و زنان به اين ســن 
برسند از شــمول اين قانون مســتثني مي شوند و 
اگر فردي 35ســال خدمت کرده، اما سن او به 62 
رسيده، نيازي نيست که خدمت خود را ادامه دهد. 
سخنگوي کميسيون تلفيق درخصوص نحوه تعيين 
حقوق افراد براساس مصوبه جديد، اظهارکرد: پيش 
از اين افراد 30 ســال حق بيمه پرداخت مي کردند 
و 30 روز حقــوق دريافت مي کردند، اما براســاس 
مصوبه جديد ســازمان تامين اجتماعــي و وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعي فرمول محاسبه را تعيين 
مي کنند البته از آنجا که تا 2 سال اتفاقي نمي افتد، 
بنابراين دولت زمان دارد طي يک ســال نخســت 
برنامه آیين نامه هاي مربوط يا در صورت لزوم اصلاح 
قانون را به مجلس ارائه کند. او با بيان اينکه افرادي 
که بايد در سال جاري بازنشسته مي شدند تغييري 
در شرايط آنها ايجاد نمي شود، يادآور شد: در واقع 
افرادي که تا ســال 1404 قرار اســت، بازنشسته 
شوند تغيير نمي کنند، اما شرايط افرادي که سال 
بازنشســتگي آنهــا از 1405 به بعد اســت، تغيير 
مي کنند به طور مثال افرادي که سال بازنشستگي 
آنها 1405 باشــد بايد 2 ماه بيشتر خدمت کنند. 
سخنگوي کميسيون برنامه هفتم توسعه همچنين 
با اشاره به تبصره 6 بند خ ماده 29، خاطرنشان کرد: 
طبق تبصره 6 افرادي که مايل به بازنشستگي زودتر 
از موعد هستند از شــمول بندهاي يک تا پنج اين 
ماده خارج مي شــوند و مي توانند بدون توجه به آن 

اعلام بازنشستگي کنند. 

دنياي اقتصاد: کتاب از سبد هزینه هاي خانوار 
حذف مي شــود؛ کارشناســان دلايل مختلفي را 
عنوان مي کننــد، اما مهم ترين دليي که بيشــتر 
مطرح مي شود، سر به فلک گذاشتن قيمت کتاب 
در دو، سه سال اخير است. براي نمونه چهار جلد 
کتاب داستان با قطع رقعي و جلد شوميز با کاغذ 
تحرير، قيمتش بالاي يک ميليون تومان مي شود. 
کتاب هاي کودک اگر کاغذ گلاســه داشته باشد 
و رنگي چاپ شــود با مثلا 18 صفحه قيمتش در 
حدود 100 هزار تومان مي شــود. اگر خانواده اي 
ســه نفره در ايران بخواهند به صورت متوســط هر 
ماه کتاب بخرند، بايد نزديک5 ميليون تومان کنار 
بگذارند. از ســوي دیگر کتابخانه هــاي معروف و 
بنام ايران از کتاب هاي جديد جامانده اند. ورود به 
کتابخانه  مي براي همه آزاد نيست. کتاب خوان ها، 
دانشــجويان و پژوهشــگران روزهاي ســختي را 
مي گذرانند. خيــي  از آنها مجبورنــد که به خريد 

قسطي کتاب  رو بياورند. 

کتاب نخوانيد، بهتر است! �
خيابــان انقلاب شــلوغ اســت. همــه بي تاب و 
بي قرارند. هفته کتاب هم روال اينجا را برهم نمي زند. 
دستفروش ها کتاب هاي کپي شان همچنان به راه 
است؛ از کتاب هاي صادق هدايت تا انسان خردمند. 
کتاب فروشي ها کم مخاطب ندارد، بيشتر دست ها 
اما خالي است. همه نشانه هاي اينجا يک پيام بيشتر 
ندارند، آن قدر کتاب ها گران اســت که بهتر است، 
کتاب نخوانيد! ايــن روزها ديگر چــه کسي کتاب 
مي خواند؟! دوره ميرزاباشي ها و مســتوفي مآب ها 
گذشته است. يکي از فروشندگان کتاب به »دنياي 
اقتصاد« مي گويد: »هر چه مي توانيد خريد کنيد تا 
چند وقت ديگر هيچ کتابي در بازارها پيدا نمي شود 
يا قيمتشان از اين هم بيشتر خواهد شد.« بحث بر 
سر نظارت هاي مردمي هم است که به تازگي وزارت 
ارشاد اسلامي به سايت جامع کتاب افزوده است. 
مهرداد خدير، روزنامه نگار کهنه کار مي گويد: »يک 
دليل و نه تنها دليل، سانسور است: کدام يک از ما 
حاضر است کيکي را بخرد که شاگرد قنادي انگشت 
مبارک را جلوي چشم ما در خامه آن فرو مي کند؟ کار 
دستگاه سانسور همين است. دست کند در خامه 
کيک کتاب !« نظارت ها مزيد علت قيمت ها شده اند. 

فروشــنده کتاب اما باز تاکيد مي کنــد: »خيي از 
کتاب ها ناياب مي شــوند و دست شما به هيچ  کجا 
بند نخواهد شد.« آينده نامشخص است. هيچ کدام 
از کساني که با آنها گفت وگو کرديم آينده اين اوضاع 
نابســامان را نمي تواند پيش بيني کند. يک کتاب 
70 صفحه اي 120 هزار تومــان و يک کتاب 600 
صفحه اي با جلد گالينگور در سبد خريدم مي گذارم. 
کتاب ها را نياز دارم اما قيمتشان مي شود 550 هزار 
تومان. فروشــنده ادامه مي دهد: »مطمئن باشيد 
پس از تجديد چاپ قيمت اين کتاب به 700 هزار 
تومان مي رســد. اگر لازم داريد بخريــد.« کتاب ها 
دوباره به قفسه برمي گردند. خيي ها دستشان به 
کتاب مي رود، ولي قيمت هــا نمي گذارند خريد به 

نتيجه برسد. سبدهاي خريد کتاب خالي است.

کتاب خواني را تعطيل نکنيم! �
عي جانب الهي، کارشــناس کودک که چندين 
برنامه کتابازي را راه اندازي کرده به »دنياي اقتصاد« 
مي گويد: »در مدرسه آتوسا، دخترم نمايشگاه کتاب 
گذاشــتند، به بچه ها گفته بودند کارت بانکي و رمز 
کارت را بياورند تا اينجا ياد بگيرند که چگونه با کارت 
خريد را انجام دهند. از آنجا که دخترم به خاطر خريد 
مداوم کتاب اين فضا را مي شناخت، فقط يک کتاب 
خريده بود. با اينکه من به او رمز را داده بودم و ميزان 
خريد هم برايش مشخص کردم، اما او فقط يک کتاب 
خريد و به من گفت: »کتاب ها خيي گران بودند!« 
او با بيان اينکه بهتر اســت خيــي از خانواده ها به 
کودکان آموزش لازم را بدهند و آنهــا را به کتابخانه 
ببرند تا از کتاب هاي عمومي استفاده کنند و تبادل 
کتاب را انجام دهند، مي گويد: »نبايد با توجه به گران 
بودن کتاب، کتاب خواني کودکان را تعطيل کنيم.« 
بســياري از کتاب خوان ها اعتقاد دارند که حتي در 
سخت ترين شرايط هم نبايد کتاب خواني را تعطيل 
کرد خيي ها هســتند که هزار و يک کالاي گران را 
تهيه مي کنند، اما حاضر نيستند که کتاب هم بخرند 
و بخوانند چون فرهنگ کتاب خواني هم وجود ندارد. 

کهنه سربازها از عرصه خارج شدند �
در دوران در تنگنــا بــودن کتاب خوان ها، اينجا 
در خيابان انقــلاب با جاي خالي تعــداد زيادي از 
کتاب فروشي ها و انتشــاراتي ها روبه رو مي شــوم. 
همچون کهنه سربازاني مغموم پس از ساليان دراز 
کار و توليد فرهنگ از عرصه کتاب و کتاب فروشي به 
بيرون پرتاب مي شوند. خيي ها انتشارات خوارزمي 
را با طرح هاي جلد ساده و زرد رنگش مي شناسند. 
کتاب هاي اين انتشارات در دوره اي به نمادي براي 
کتاب خوان ها تبديل شــده بــود. کتاب هايش در 
خاطره جمعي دوستداران ادبيات، فلسفه و تاريخ، 
جايگاهي ماندگار پيدا کرد، اما پس از 39 سال به 
دلايل مختلف پلمب شد و ديگر قرار نيست که براي 
نسل جديد خاطره بسازد. انتشارات و کتاب فروشي 
طهوري يکي ديگر از اين انتشاراتي هاست که پس 
از سال ها از فعاليت باز مانده است. اين انتشاراتي 
را عبدالغفار طهوري در سال 1332 تاسيس کرد 
که به عنوان چهارمين کتاب فروشي راسته خيابان 
انقلاب معروف شــد. او در هجدهم آذر ماه ســال 
1374 درگذشــت و پــرش احمدرضــا طهوري 
مديريت آن را بر عهد گرفت. طهوري پر اما چندي 
پيش اعلام کرد: »بــا گراني کاغذ، کتــاب قاچاق 
و ديگر مشــکلات، جاني براي جنگيــدن ندارم و 
مي خواهم انتشــارات را حفظ کنم ولي چرخ هاي 
کتابخانه اين گونه نمي گــردد؛ به همين علت اين 
انتشــاراتي تعطيل شــد.«  طبق آماري که توسط 
اتحاديه ناشران منتشر شــده است تا سال 1400 
حدود پنج هزار و 500 کتاب فروشي در سطح کشور 
مشــغول فعاليت هســتند. از اين ميان بررسي ها 
نشــان مي دهد کــه بيــش از 300 کتاب فروشي 
در خطر جــدي تعطيي قــرار دارند و بقيــه هم با 
مشکلات فراوان مواجهند و خودشان را به زور سرپا 
نگه داشــته اند. يکي ديگر از آمارهاي منتشر شده 
نشان مي دهد، در 5 سال اخير 50 کتاب فروشي 
تعطيل شــده اند. طبق آمار  ديگري که خانه کتاب 
منتشر کرده، تا سال 97 در کل کشور حدود هشت 

هزار کتاب فروشي داشــتيم که از اين تعداد حدود 
1500 کتاب فروشي در استان تهران مستقر بودند. 
بنابراين تا همين چند سال پيش يعني در ميانه دهه 
90 آمار کتاب فروشي هاي فعال حدود دوبرابر رقم 
فعي بود و کتاب فروشي هاي تازه نفس رو  به رشــد 
بودند، اما به نظر مي رسد به دنبال نبود مديريت در 
اين حوزه و افزايش قيمت کاغذ، کتاب ها از ســبد 

خانوار حذف شدند.

از هک کردن سایت ها تا خرید قسطي! �
کتاب  هــاي تخصــصي هــم حــال و روز بهتري 
ندارند. به عبارتي حتي نهادها و ارگان هاي متولي 
اين حوزه ها که هر کدام در ســازمان يــا وزارتخانه 
مربوطه خود انتشــارات دارند از پس نــشر در اين 
حوزه هــا برنمي آينــد. حوزه هاي محيط زيســت، 
ميراث فرهنگــي، فلســفه، اقتصــاد، معــماري و 
شهرسازي و... از آن دست کتاب هايي هستند که 
چاپ شــان براي خيي از ناشرها نمي ارزد. به نظر 
مي رســد اين حوزه ها با چالش هاي جــدي روبه رو 
شــده اند و علاقه مندان هر کــدام از ايــن حوزه ها 
ترجيح مي دهند از روش هاي هک کردن سايت هاي 
مهم تخصــصي خارجي بــراي تامــين منابعي که 
در دســترس ندارند اســتفاده کنند. حق و حقوق 
کپي رايت را ببوســند و کنار بگذارند. در حالي که 
بسياري کاغذ صرف کتاب سازي مي شود که اکثر 
آنهــا در انبارها خاک مي خورنــد و در نهايت خمير 
مي شوند و از بين مي روند. يک راه حل عمي اما براي 
کســاني که نمي خواهند قانون کپي رايت را زير پا 
بگذارند فقط باقي مي ماند و آن خريد قسطي کتاب 
است. مفهومي که تا همين چند سال پيش در ايران 
معنايي نداشت. کتاب همواره جزو کالاهايي بود که 
از سوبسيد دولتي بهره مي برد و ناشرها مي توانستند 
کاغذ دريافت کنند، اما در سال هاي اخير اين روند 
تقريبا متوقف شده و فقط تعداد محدودي از ناشران 
مي توانند از آن بهره ببرند. همه اين مســائل دست 
به دســت هم داده تا از دي جي پي تا برخي ديگر از 
سايت ها اعلام کنند که کتاب ها را به صورت اقساط 
مي فروشــند. نگاهي به گزارش سالانه دي جي پي 
نشان مي دهد که اين روند در سال گذشته افزايش 
بالايي داشته اســت. بازار کتاب اين روزها نشان از 

سبدهاي خالي و خريدهاي قسطي است.

گزارش ميداني از وضعيت کتاب فروشي ها در هفته کتاب
سبدهاي خالي و کتاب هاي قسطي!

دکه

روزنامه ســازندگي عکس و تيتر يک خود را به محکوميت 
اسحاق جهانگيري در پرونده شکايت قاليباف اختصاص داد 
و در گفت وگو با وکيل جهانگيري از نقص پرونده خبر داده 
است.  روزنامه اعتماد گفت وگويي با عبدالله گنجي، فعال 
سياسي اصولگرا انجام داده است. گنجي در اين گفت وگو 
که با تيتر »اطلاعات فرارسانه اي دارم که صلاحيت بسياري از 
ردصلاحيت شدگان تاييد مي شود« منتشر شده، گفته است: 
بخش قابل توجهي از نامزدهايي که در هيات هاي اجرايي رد 
شدند، به دليل )نقص( مدرک و اين جور مسائل بوده است 
و اين موارد هم اصلاح شده و صلاحيت بسياري از افراد)در 
آينده( تاييد مي شود. او همچنين در اين گفت وگو در پاسخ به 
سوالي درمورد فوت مهسا اميني گفت: مهسا اميني در مرکز 
پليس دچار حادثه شده، فيلمش هم منتشر شده، اما اينکه 
گفته شود، ببرند و بکشــنش و جنازه اش را تحويل دهند، 
دروغ است. روزنامه کيهان در ستون کيهان و خوانندگان به 
نقل از يک مخاطب روزنامه نوشت: اين روزها افراد غر ب زده 
و اتوکشيده اظهار مي دارند مردم را وارد جنگ غزه نکنيد! 
اين گونه سخنان برگرفته از همان تفکر دوران مذاکره است 
که مي گفتند، الان زمان گفتمان اســت نه موشک! الحق 
که اين  غرب زد گان سرمايه رژيم صهيونيســتي اند. دراين 
ستون پيام ديگري هم در اين خصوص منتشر شده است: 
چرا غربگراهــاي داخي ايــن روزها ياد ترســاندن مردم از 
جنگ افتاده اند؟ طوفان الاقصي بيش از يک ماه است آغاز 
شــده؛ چرا در روزهاي آغازين نبرد، آمريکا دوستان داخي 
ياد سايه جنگ نبودند؟ روزنامه فرهيختگان گفت وگويي با 
رشيدي کوچي، نماينده مجلس انجام داده است. وي در اين 
گفت وگو مي گويد: واقعا ما مي دانيم که اين داستان فيلتر 
کردن نبايد يک روش دائمي باشد. در برخي مواقع، شرايط 
مملکت ما به گونه اي اســت که لازم مي شــود در يک برهه 
خاص فيلتر کنيم، همه هم اين را مي پذيرند. مانند اتفاقات 
سال گذشته. رئيس جمهور آمد و گفت تا فضا آرام شود، ما 
فيلتر مي کنيم. اينستاگرام و واتس اپ را مي بنديم. گفتند 
فضا که آرام شد رفع فيلتر مي کنيم. اگر فضا آرام شده که به 

نظر آرام مي آيد، پس چرا رفع فيلتر نشد؟ 

بهارستان

  حذف يارانه نقدي نظر مجلس نيست: محمدباقر قاليباف 
در جريان جلســه علني دیروز مجلس و بررسی از لايحه برنامه 
هفتم توســعه که به تکليف مجلس به دولت براي ارائه بســته 
معيشــتي در قالب کالابرگ الکترونيکي به اقشــار کم درآمد 
جامعه باز مي گشت با بيان اينکه منظور مجلس از اين بند اين 
نيست که يارانه هاي نقدي حذف شود، گفت: اگر دولت قصد 
دارد به خانواده هاي کم درآمد در اين شرايط تورمي که نزديک 
به دو دهه تورم بين 30 تا 40 درصد است،کمک کند از طريق 
يارانه نقدي نباشــد، چرا که يارانه 300 يــا 400 هزار توماني 
مشکل مردم را حل نمي کند؛ بلکه در قالب کالابرگ به معيشت 
مردم کمک شــود نه اينکه دوباره يارانه اضافه شــود؛ در قالب 

کالابرگ بايد کمک انجام شود./ایسنا

  هــدف مــاده 75برنامــه هفتــم چيســت ؟: حســينعي 
حاجي دليگاني، عضو کميسيون قضايي مجلس با تاکيد بر اينکه 
ماده 75 برنامه هفتم توسعه )موسوم به قانون رصد سبک زندگي( ابدا 
قرار نيست حريم شخصي افراد را نقض کند، گفت: نتايج حاصل از 
رصد سبک زندگي در اختيار مديران ارشد کشور قرار مي گيرد تا آنان 
بتوانند در تنظيم سياست ها و تدوين برنامه ها اقدامات دقيق تري بر 
اساس نيازها انجام دهند. وي افزود: آيين نامه مربوطه توسط وزارت 
ارشاد تدوين مي شــود و به تصويب هيات وزيران مي رسد و جزئيات 

اجراي اين قانون در آن مشخص مي شود . /انتخاب

گزارش ویژه 

ساختمان سفيد

تجديدنظر در تقسيمات استان تهران 
ابراهيم رئيسي، رئيس جمهور روز گذشــته در جريان سفر به 
شهرستان شهريار، بيمارســتان 313 تختخوابي امام خميني 
اين شهرســتان را افتتــاح کرد . اين بيمارســتان کــه عمليات 
اجرايي آن از سال 68 آغاز شــده بود، پس از 34 سال با تکمیل 
24 درصد باقی مانده طي 2 ســال، افتتاح شــد. بيمارســتان 
امام خميني داراي 18 بخش بيمارســتاني است و در مجموع 
313 تخــت در بخش هاي اورژانــس، زنان و زايمــان، اطفال، 
جراحي، NICU، ICU، CCU، PICU، دياليز، اتاق هاي عمل 
و بخش هاي داخي دارد. به گزارش »ايســنا«، بيمارستان امام 
خميني )ره( که ساخت آن در مجموع 870 ميليارد تومان هزينه 
داشــته، از ابتداي آبان شروع به پذيرش بيــمار و انجام اعمال 
جراحي کــرده و در ماه هاي آينده مرکز جامــع سرطان آن نيز با 
پيشرفته ترين تجهيزات تشخيصي و درماني راه اندازي خواهد 
شد. رئیس جمهور همچنین در جريان سفر به شهرستان شهريار، 
در اجتماع مردم اين شهرستان با بيان اينکه تقسيمات کشوري 
غرب و شرق استان تهران نيازمند تغييرات جدي است، گفت: با 
توجه به توسعه  شهرهاي انديشه، شهريار و ديگر شهرستان هاي 
اطراف بايد در تقسيمات کشوري تجديدنظر شود. وي تصريح 
کرد: اکنون کارشناسان در حال بررسي اين موضوع هستند و به 
زودي نتيجه را به مردم اعلام خواهيم کرد. رئیس جمهور همچنین 
در مراسم افتتاح بيمارستان امام خميني شهریار با بيان اينکه 
نظام  تعرفه گذاري خدمات پرستاري پس از 12 سال تاخير، در 
دولت سيزدهم آغاز شده و اکنون با تخصيص اعتباراتي در حال 
تکميل است، گفت: نواقص اين کار از ســوي وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکي برطرف مي شــود. رئيسي افزود: تاکيد 
دارم مهدکودک براي بچه ها در همه ادارات و بيمارستان ها در 
نظر گرفته شود تا خانم هاي کارمند دچار زحمت نشوند. اين کار 

به افزايش جمعيت کمک مي کند. /ایرنا

  لايحه بودجه فردا به مجلس ارائه مي شــود: سيد ابراهيم 
رئيسي، رئيس جمهور در جلســه عصر روز يکشنبه هيات دولت 
با تشريح روند تدوين لايحه بودجه 1403  از ارائه لايحه بودجه به 
مجلس شوراي اسلامي در روز سه شنبه خبر داد. رئيس جمهور 
همچنين با اشاره به تاکيدات رهبر معظم انقلاب اسلامي مبني بر 
رعايت اصل 75 قانون اساسي مبني بر همخواني منابع و مصارف 
بودجه، عمل به اين اصل مهم قانون اساسي در پرهيز از تخصيص 
بودجه براي مصارفي که منابع پايدار براي آن پيش بيني نشده را 

ضرورتي قطعي براي همه دستگاه ها و نهادها دانست. /فارس

  آخرين وضعيت پول های بلوکه شده ايران: محمد دهقان، 
معاون حقوقي رئيس جمهور در مورد احتمال موافقت آمريکا با 
دسترسي ايران به 10 ميليارد دلار از پول برق صادراتي به عراق، 
گفت: اين پول متعلق به ما بوده، ما برق و گاز مي فروشيم و طبيعتا 
بايد پول آن را بگيريم. ايران سال هاست که صادرات به کشورها 
را انجام مي دهد و در دولت ســيزدهم صادرات ما به کشورهاي 
همسايه به صورت معناداري افزايش پيدا کرده و توانستيم درآمد 
خوبي هم کسب کنيم. وي درگفت وگو با شفقنا، گفت: اين پول 
در آنجاست و ما هم تا به امروز از اين پول استفاده مي کرديم منتها 
آمريکايي ها يک موانعي ايجاد مي کردند چون بانک مرکزي عراق 
به نوعي تحت نظارت آمريکايي هاست، بنابراين بايد عراق مشکل 
خود را حل کند. اگر پول ما به دستمان نرسد، دليي ندارد که برق 
و گاز بدهيم لذا عراق دچار مشکل مي شود. ما تمايل داريم که با 
عراق روابط داشته باشيم و برادران عراقي راه ديگري غير از اين 
ندارند که برق و گاز دريافت کنند و پولش را به ما بدهند بنابراين 
خودشــان رايزني مي کنند که پول ما را برگرداننــد. وي درباره 
پول هاي بلوکه ايران در کشــورها ی دیگر نیز گفت: يکي از اين 
کشورها بحرين است. ما در بحرين چند دعوا داشتيم، يک دعوا 
که قبلا جواب گرفتيم و 243 ميليون دلار بانک صادرات و بانک 
مي حاکم شدند و آنها محکوم شدند البته اکنون آنها تقاضاي 
تجدید نظر کردند که در دادگاه يکي از کشورهاي اروپايي مطرح 
است، ولي هنوز دو دعواي ديگر در بحرين داريم که بايد مجوز 
داوري را بگيريــم و دعــوا را شروع کنيم. دهقــان گفت: بحث 
کره جنوبي هم تقاضا کرده بوديم که منتظريم مجوز آن بيايد. ما 
يک بررسي کارشناسي داريم انجام مي دهيم که بابت کاهش 
ارزش پول که در کره بود، چه اقداماتي بايد انجام شود، مجوز 
مجلس را بگيريم، اين موضوع را هم پيگيري مي کنيم. پول هاي 
بلوکه ديگري هم در برخي از کشورها داريم که نام آنها را از بانک 
مرکزي بپرسيد. دهقان همچنين گفت: هفت لايحه در دولت 
تصويب کرديم و براي مجلس فرستاديم تا براساس اين لوايح، 
وجوهي را که در کشــورهاي ديگر داريم و بــر سر آن اختلاف 
است يا مسدود هستند، براساس موافقت نامه سرمايه گذاري يا 
قراردادهايي که با آن کشورها داريم، موضوع را به داوري ارجاع 
دهيم و وجوه خود و سرمايه ملــت را برگردانيم. در حال حاضر 

منتظر مصوبه مجلس هستيم./شفقنا
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